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 قدس از يك مشكل دامنه دار برسر انتشار كتاب 
گزارش مى دهد

صنعت نشر سر دوراهى رد يا قبول 
كپى رايت

يك پيشكسوت حوزه مرمت ميراث فرهنگى عنوان كرد
پول مى دهيم تا تاريخ و فرهنگ كشورمان

 نابود شود

 نگاهى به «مالاريا» ساخته پرويز شهبازى
فيلمى«برجامى» در دوران  

بلاتكليفى برجام!

به بهانه روز جهانى عصاى سفيد
«نابينايان» صبور و مظلومند

امين صدرا: امروز روز جهانى عصاى سفيد است. روزى كه به آن 
روز نابينايان نيز مى گوييم؛ گروه بزرگى كه شــايد در طول سال 
همين يك روز را داشته باشند تا كمى به آن ها و مشكلاتشان توجه 
شود. اصولاً ما آدم ها عادت داريم مســائلى را كه به ظاهر تكرارى 
اســت فراموش كنيم و آن را به بايگانى ذهنمان بسپاريم در حالى 
كه مشــكلات نابينايان براى آن ها هر روز در حال نو شدن است و 
تكرار ظاهرى آن هرگز به معنى كاهش دردها و مشكلات اين قشر 

صبور و مظلوم نيست.
بد نيست بدانيم كه بررسى هاى انجام گرفته از افزايش چشمگير شمار 
نابينايان تا ســال 2050 ميلادى حكايت دارد و شــمار نابينايان در 
جهان از 36 ميليون نفر به حدود 115 ميليون نفر يعنى 3 برابر افزايش 
خواهد يافت. همچنين تعداد كسانى كه دچار ضعف متوسط تا شديد 
بينايى هستند و ضعف بينايى آن ها با استفاده از عينك، لنز يا جراحى 
تصحيح نشده نيز از حدود 217 ميليون نفر فعلى به 588 ميليون نفر 
در آن زمان خواهد رسيد. در سال 2050، پير چشمى نيز حدود يك 
ميليارد نفر از اشخاص بالاى 55 سال را در جهان گرفتار خواهد كرد. 
بيشتر مبتلايان به نابينايى يا ضعف بينايى در حال حاضر و در آينده 
نيز از ساكنان كشورهاى جنوب آسيا هستند و خواهند بود و زنان (با 

آمار 54 درصد) بيش از مردان مبتلا مى شوند.
ما در ايران نزديك به 130هزار نابينا داريم كه جمعيت قابل توجهى 
هستند و نياز به حمايت هاى اجتماعى و دولتى دارند. نكته مهم اين 
است كه با حركت جمعيت به سمت كهنسالى، كشور ما در سال هاى 
آينده جمعيت بيشترى از نابينايان و كم بينايان را خواهد داشت كه از 

هم اكنون بايد براى آن برنامه ريزى كرد.
 صبورى ذاتى و اكتسابى جامعه نابينايان نبايد ما را در برابر مشكلات 
غيرقابل وصف آنان بى تفاوت كند. بســيارى از ايــن عزيزان در عين 
داشتن مشكلات ســنگين مالى، داراى توانايى هاى فراوان مهارتى 
و كارى هســتند كه اگر طبق قانون، سهم اشــتغال آن ها داده شود 
مشكلاتشان كاهش خواهد يافت. روزنامه قدس ضمن اين كه خود را 
متعهد به پيگيرى مشكلات اين عزيزان مى داند، هديه بسيار كوچكى 
براى آن ها دارد و آن هم «روزنامه گويا» است كه مى توانند با گرفتن 
شــماره تلفن 05137651888 از آخرين اخبــار روز در حوزه هاى 

مختلف بصورت شنيدارى، مطلع شوند.

يادداشت

جامعه سالم

سلامتبازار همراه

باشگاه خبرنگاران: يك متخصص طب سنتى  با اشاره به علل خستگى مفرط در 
افراد گفت: كاركرد نامناسب دستگاه گوارش بر روند شادابى بدن تأثير منفى دارد. 
مجتبى ايران دوست افزود: بسيارى از مشكلات بدن به كبد برمى گردد كه عضوى 
حياتى  و مهم است به طورى كه پزشكان  آن را پالايشگاه  بدن تعريف  كرده اند. وى 
بيان كرد: براى اينكه كار هضم غذا به درستى در معده صورت بگيرد بهتر است افراد 
مواد غذايى حاوى فيبر  كافى  مصرف كنند زيرا اين مواد در روده بزر گ باعث ايجاد 

حركات منظم شده و كار جذب و هضم غذا به خوبى انجام مى شود.
ايران دوست افزود: انسان سالم  بايد دو بار در روز عمل دفع داشته باشد و اين كار 

با خوردن مواد حاوى فيبر  و كاركرد  درست كبد  انجام مى شود. وى تأكيد كرد: كاركرد  نادرست  شكم ، باعث انسداد  روده و در دراز 
مدت باعث بروز بيمارى هاى روده اى مى شود و چنين افرادى  با وجود خواب كافى و مناسب،  در هنگام بيدار شدن خستگى مفرط  

در بدنشان  احساس  مى كنند و همين مسئله  تعادل  حركتى  اعضاى بدن را با مشكل  روبرو مى سازد.

 چرا صبح ها بعد از بيدار شدن احساس خستگى مى كنيم؟
 

فارس: اجراى طرح رجيســترى، صداى قاچاقچيان تلفن همراه و كسانى كه از 
قاچاق تلفن همراه منتفع مى شوند را در خواهد آورد و آنان براى اينكه اين طرح به 
سرانجام نرسد، از تمامى ابزارهاى در اختيار خود استفاده خواهند كرد. طرح احراز 
اصالت گوشى تلفن همراه قرار است از 28 مهرماه اجرا شود. طبق آمار سال 1394 
حجم قاچاق گوشى تلفن همراه معادل 11 ميليون و 600 هزار دستگاه است كه از 
لحاظ ارزش دلارى بيش از 1 ميليارد و 271 ميليون دلار مى شود. مهم ترين مزاياى 
اجراى طرح احراز اصالت گوشى تلفن همراه شامل: اطمينان از اصالت گوشى تلفن 
همراه، اطمينان از مورد تأييد بودن گوشــى از نظر تست هاى سلامت، اطمينان 

از استفاده از خدمات پس از فروش، راحت پيدا شدن گوشى هاى گم شده، استيفاى حقوق ماليات و عوارض دولت، افزايش امنيت 
مبادى و مرزهاى كشور به دليل از بين رفتن قاچاق و حمايت از توليد داخل است. با توجه به اينكه ضريب نفوذ موبايل در كشور 110 

درصد است و بيش از 150 ميليون سيم كارت واگذار شده، اجراى طرح رجيسترى اهميت بيشترى مى يابد.

طرحى كه صداى قاچاقچيان گوشى را درمى آورد!

 زندگى/ رضا طلبى      فناورى 
«نانو» يكى از حوزه هايى است 
كه در ســال هاى گذشته مورد 
توجه كشورهاى پيشــرو جهان قرار گرفته 
اســت. اين فنــاورى كه جــزو فناورى هاى 
ســطح بالا يا «هاى تك» به شــمار مى آيد، 
به دليل اينكه در گســتره وسيعى از صنايع 
مختلف، از صنايع پزشــكى گرفته تا صنعت 
ساختمان و حتى غذا و دارو و خودروسازى 
و... كاربرد دارد، داراى ارزش افزوده بســيار 
زيادى اســت و به هميــن دليل مورد توجه 
و رقابــت كشــورهاى مختلف قــرار گرفته 
اســت. پژوهشــگران و دانشــمندان جوان 
كشــورمان هم چند ســال اســت با ورود 
خوب و ارزشمند خود به اين حوزه در حال 
پيشرفت هاى شايان توجه هستند. البته در 
رقابت تنگاتنگى كه بر ســر اين حوزه علمى 
كاربردى در جهان وجود دارد، پژوهشگران 
و صنعتگــران ايرانى نيازمنــد حمايت هاى 
پررنگ و فورى دولتى هستند تا از قافله اين 
صنعت در دنيا، جا نمانيم. درباره اين موضوع 
با دكتر على فرزانه، نخبــه جوان و مخترع 
برگزيده كه دانش آموخته دكترى مهندسى 

شيمى است، گفت و گو كرده ايم.
* فرهنگسازى درباره نانو

دكتر على فرزانه، نخبه جوان و دانش آموخته 
دكترى مهندسى شيمى در اين باره مى گويد: 
امروز نياز بــه ترويج و فرهنگســازى درباره 
استفاده كارآمد از «فناورى نانو» در بين صنايع 
به عنوان موتور اقتصادى جامعه و در بين مردم 

به عنوان مصرف كننده نهايى داريم.
اين پژوهشگر نانوفناورى در گفت و گو با قدس 
مى افزايد: درباره محصولات مبتنى بر فناورى 

نانو كه بخشى از جامعه مصرف كننده آن مردم 
عادى هســتند، نياز به فرهنگســازى، اطلاع 
رسانى و ترويج مى باشــد و به همين اندازه و 
حتى بيشــتر نيز در مورد صنايع موجود بايد 
فعاليت هاى ترويجى و حمايتى براى فراگيرى 
فناورى صورت پذيرد تا با بهره گيرى از مزاياى 
اين فناورى، قدرت رقابت پذيرى و بهره ورى 

آن افزايش يابد.
* كاربرد نانو در همه رشته ها

وى در ادامه تصريح مى كند: فناورى نانو يك 
موضوع بين رشته اى اســت و در هر حوزه اى 
مى توان از مزاياى آن بهره بــرد. اين فناورى 
يك صنعت مستقل نيســت و قرار هم نيست 
صنعتى را كنــار بزند، بلكه هــدف نهايى آن 
ارتقاى بهره ورى و بهبود صنايع موجود است. 
از اين رو روند رو به گسترش و رو به رشدى را 
طى مى كند و بتدريج صنايع در حال آشنايى 
با مزاياى اين فناورى هســتند؛ به طورى كه 

تعدادى از شــركت هاى بزرگ صنعتى كشور 
در حال بكارگيرى اين فناورى در فرايندهاى 
توليدى خود هستند و اين موضوع در نمايشگاه 

امسال فناورى نانو كاملاً نمايان بود.
دكتر فرزانه با اشاره به اختراع جديدش با نام 
تجارى گرافينيك كه در محصولات متعددى 
قابل استفاده است، ادامه مى دهد: اين نانو ماده، 
از خواص متنوعى برخوردار اســت و قابليت 
بكارگيرى در صنايع مختلفى همچون صنايع 
آرايشى بهداشــتى، روان كننده ها، پليمرها، 
ساختمان، رنگ و پوشش ها را دارد و مى تواند 
جايگزين بسيارى از موادى كه در حال حاضر 
استفاده مى شــود، بشــود تا افزون بر بهبود 
عملكرد در اين حوزه هــا، از مزاياى اقتصادى 

آن نيز بهره ببريم. 
* پژوهش ها بايد كاربردى باشد

مخترع برگزيده بنياد ملى نخبــگان ايران با 
تأكيد بر اينكه علاقه مندان و پژوهشگرانى كه 

تمايل به فعاليت در اين حوزه دارند، بايد توجه 
داشته باشند كه بر اساس نيازها و چالش هاى 
كشــور به اختــراع و تحقيق در ايــن حوزه 
بپردازند، مى گويد: پژوهشــگران نبايد ملاك 
خودشان را تنها تحقيقات و مقاله هايى كه در 
كشورهاى خارجى چاپ و منتشر مى شود قرار 
دهند. آن ها براى عملياتى كردن كارهايشان 
مى تواننــد با نهاد ها و ســازمان هاى كشــور 
مشــورت و همكارى كنند و با اعلام نياز آن ها 
به فعاليت هاى كاربردى بپردازند. مثلاً يكى از 
چالش هاى اساسى كه كشور در حال حاضر با 
آن روبه روست موضوع كمبود آب شيرين است 
و فناورى نانو داراى ظرفيت بالايى براى افزايش 
كارايى فرايندهاى تصفيه و شيرين سازى آب 

مى باشد. 
* كاربرد نانو در حوزه دارو 

دكتر فرزانه با اشاره به اينكه در حوزه دارويى 
و بخصوص توليد داروهاى ضد سرطان مبتنى 
بر فناورى نانو در حال پيشرفت و ورود به بازار 
هستيم، مى افزايد: شركت هاى زيادى در حال 
حاضر در حوزه فناورى نانــو و در عرصه هاى 
مختلف همچون پوشاك، پزشكى و غذايى به 
توليد و صادرات مشغول هستند، ولى بايد در 
نظر داشت لزوماً هر چيزى كه برچسب نانو به 
آن خورد را نمى توان مفيد تلقى و از آن استفاده 
كرد. از اين رو وزارت بهداشت و درمان و سازمان 
غذا و دارو در زمينه نانو و ملاحظات استفاده از 
آن هميشه بررســى هايى را انجام مى دهند و 
پيگير استفاده از فناورى نانو در موارد مختلف 
و چگونگى ورود اين فناورى به چرخه زندگى 
هســتند و اين موضوع را كنترل مى كنند و به 
شــرط تأييد ويژگى هاى محصــولات، مجوز 

استفاده از آن ها را صادر مى كنند.

يك مخترع و نخبه جوان در گفت و گو با قدس: 

مردم بايد با فناورى «نانو» آشنا شوند
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چرا پليس خودروهاى دودزا
 را نمى بيند؟

* سيد مصطفى حسينى راد
دو ســه شــب پيش در يكى از بزرگراه هاى شهر، 
در حالى كه در ســاعت شلوغى شــبانگاهى توى 
ترافيك گير كرده بودم، حس كــردم، دود غليظى 
وارد خودرو شده اســت. ابتدا گمان كردم اين دود 
مربوط به تجمع خودروها در ترافيك و توقف طولانى 
مدت با موتور روشن است، اما با كمى دقت متوجه 
شــدم كه چند متر جلوتر يك پژوى آر دى، بشدت 
در حال دودكردن اســت. اين دودغليــظ چنان از 
اگزوز اين خودرو خارج مى شــد كه بيننــده را به 
ياد مينى بوس هاى معروف فيــات در دهه 60 و 70 
مى انداخت كــه معمولاً خــود مينى بوس لابهلاى 

دودهاى توليدى اش قابل مشاهده نبود!
با هر ســختى بود از كنار اين خودروى دودزا كه به 
اندازه 10 خــودروى دودزاى معمولــى(!) در حال 
زايش دود بود، رد شدم و البته خواستم به راننده اش 
تذكر بدهم كه بنده خدا، اين كار شما و حركت با اين 
خودروى بشدت فرســوده و دودزا، زير پا گذاشتن 
قانون و لگدمال كردن حق الناس است، اما شلوغى 

خيابان اجازه اين كار را نداد.
وقتى به اولين پليــس راهنمايى كــه كمى بالاتر 
ايستاده بود، رســيدم، ديگر طاقت نياوردم و لب به 
اعتراض گشودم. گفتم سركار، تو را به خدا اين پژوى 
آر دى را كه دارد، نزديك مى شود، متوقف كنيد! آخر 
مگر شما وظيفه اى در برابر قانون و مردم نداريد؟ پس 
چطور اين گونه خودروها براحتى و بدون مزاحمت(!) 

در خيابان ها رفت و آمد مى كنند؟
مأمور راهنمايى كه ناراحتى شــديد من متعجبش 
كرده بود، «چَشم»ى گفت و من ديگر نفهميدم كه 
آن خودروى عجيب كه به تنهايى مى توانست، هزاران 
نفر را مسموم و بيمار كند از خيابان جمع شد يا نه؟!

البته چند روز پيش هم با يك خودروى دودزاى ديگر 
در خيابان برخورد كردم كه البته به اندازه آن يكى 
دودزا نبود. به راننده اش تذكــرى دادم و گفتم كه 
شــما داريد، حقوق مردم را ضايع مى كنيد و او هم 

عذرخواهى كرد و «چَشم»ى گفت و گذشت.
نمى دانم، چطور شده كه اين روزها شمار خودروهاى 
دودزا در خيابان ها بشــدت افزايش يافته است، اما 
حتماً يكى از دلايلــش، بى تفاوتى و برخورد نكردن 
پليس و راحت بــودن خيال رانندگانى اســت كه 
حق الناس و سلامتى ديگران برايشان اهميتى ندارد. 
حتى اگر فرد، هزينه تعمير خودرويش را نداشــته 
باشد، اين دليل موجهى براى استفاده از آن و پايمال 

كردن سلامتى و حق ديگران نيست.
در خبرها آمده بود كه در تهران، طرح تشديد برخورد 
با خودروهاى دودزا به اجرا درآمده و رانندگان اين 
خودروها در 60 نقطه شــهر اعمال قانون مى شوند. 
اميدواريم اين طرح در ديگر كلانشهرها نيز بسرعت 
و با جديت اجرا شــود تا شــاهد آلودگى مضاعف 
كلانشــهرها در آستانه فصل ســرما و وارونگى هوا 

نباشيم.

عنايتى ، اسكوچيچ و دوباره اكبر گزينه هاى روى ميز سياه جامگان

 عباسى: تكليف ميثاقيان
 امروز مشخص مى شود
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عضــو  فرهنــگ: 
آموزش  کمیســیون 
و تحقیقــات مجلس 
گفت: دانشــگاه ها در 
به  دنیــا  همه جــای 
درآمدزا  مؤسســاتی 
بدل شــده اند، ولی ما 

هنوز وضعیت دولتی را در آموزش حفظ کرده ایم.
کارن خانلــری در گفت وگو با خبرنــگار ما افزود: 
بسیاری از کشورها در مقاطع ارشد و دکترا، سیستم 
دولتی را کنار گذاشــته اند و غیرانتفاعی اند. او ادامه 
داد: این دانشگاه ها چون انگیزه مالی دارند، پیشرفت 
کرده و ســعی در تقویت ارتباط با صنعت دارند و 
می دانند که بازار چه می طلبد و متناسب با همان، 
پروژه هایی برای دانشــجویان ارشد و دکترا تعریف 
می کننــد. درحالی که دانشــگاه های دولتی ما  از 

بیت المال هزینه می کنند.

گلایهازدانشگاههایبیانگیزه
مهر: عضو شورای عالی 
انقلاب فرهنـــگی از 
تشــکیل کمیسیونی 
بــرای بررســی انواع 
کنکور  ســهمیه های 
خبــر داد و گفــت: 
ایــن  جلســات  در 
کمیسیون، ابهامات قانونی برطرف می شود. منصور 
کبگانیان گفت: موضوع بررسی سهمیه های کنکور 
هفته گذشــته در شورا توســط رئیس کمیسیون 
آمــوزش مجلس مطرح شــد. برخــی از اعضای 
شورای عالی انقلاب فرهنگی نیز تأیید کردند که این 
موضوع یک آسیب نگران کننده است. وزیر بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی نیز آمــاری ارائه داد و 
جمع بندی این شد که کمیسیونی برای بررسی این 
موضوع تشکیل شود. مقداری در قانون برنامه ششم 

ابهام  وجود دارد.

تشکیلکمیسیونسهمیهها
فــارس: مجموعــه 
دوبیــتی هــــــای 
عاشـــورایی با عنوان 
»با ردیف آب« سروده 
سیدحبیـــب نظاری 
توســط نشــر جهاد 
اندیشــه منتشر شد. 
این کتاب که دومین مجموعه دوبیتی های عاشورایی 
ســیدحبیب نظاری اســت، شــامل 103 دوبیتی 
عاشورایی اســت که با نگاهی نو به مسئله عاشورا 
و محرم پرداخته و ســعی کرده با گریز از نگاه رایج 
و کلیشــه ای که بیشتر به بعُد مرثیه ای و مصیبتی 
عاشــورا می پردازد، آثاری را در حال وهوای تازه و با 
نگاهی امروزی به عاشــورا، خلق کند و در حد توان 
خود به شــکوه این واقعه تاریخی نگاه داشته باشد. 
پیش از این در موضوع عاشورا از سیدحبیب نظاری 

کتابی با عنوان »از این دست« منتشر شده بود.

انتشاردوبیتیهایعاشورایی
دفتر  مدیر  تسنیم: 
هنر و ادبیات هلال از 
انتشار مجموعه کامل 
اشعار غلامرضا سازگار 
بــا عنــوان »نخــل 
 میثــم۶« خبــر داد.

حجــت الاســـــلام  
والمســلمین حســین فتحی گفت: ایــن اثر که 
ششــمین جلد از مجموعه »نخل میثم« اســت، 
دربردارنده اشعار ســازگار در قالب های مختلف و 
موضوعات گوناگون شعری اســت. وی ادامه داد: 
این اثر قرار اســت تا اربعین امسال به چاپ برسد 
و در دســترس علاقه مندان به شــعر آئینی قرار 
بگیرد. همچنین نرم افزار »نخل میثم« نیز طراحی 
شــده و در دسترس است. این نرم افزار جامع بوده 
و دربردارنده تمامی اشــعار سازگار در موضوعات 

فاطمی، عاشورایی، مهدوی و... است.

دیوانکاملسازگارتااربعین

کوتاه و خواندنی

کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان: هوشنگ مرادی  کرمانی ازسوی کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان به عنوان نامزد جایزه آســترید لیندگرن ۲01۸ 
معرفی شد. بر این اســاس، در دومین روز از نمایشگاه کتاب فرانکفورت جلسه ای با 
حضور رئیس هیئت داوران جایزه لیندگرن برگزار گردید. مقام های مســئول اعلام 
کردند که حدود ۲00 کاندیدا برای دریافت جایزه ۲01۸ معرفی و برای اطمینان از 

حضور هنرمندانی از سراسر دنیا 1۴ نفر به هیئت انتخاب این جایزه اضافه شده اند.
بر همین اســاس، هیئت های معرفی نامزدهای این جایزه در ایران برای جایزه سال 
۲01۸، کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان، شــورای کتاب کودک، مؤسسه 
پژوهشــی تاریخ ادبیات کودک و انجمن نویســندگان کودک و نوجوان ایران اند و 
مرادی کرمانی نیز به  عنوان نویســنده و مروج کتاب خوانی به عنوان نامزد این جایزه 
انتخاب شده اســت. وی در پروژه  ترویج کتاب خوانی به معرفی کتابخانه های سیار 
کانون نیز پرداخته است. جایزه جهانی آسترید لیندگرن، بزرگ ترین جایزه جهانی 

ادبیات کودک پس از جایزه هانس کریستین اندرسن است.

ادبیات

مرادی  کرمانی نامزد 
جایزه آسترید لیندگرن

ایسنا: براساس آخرین نسخه به روزشده مرکز رتبه بندی وبومتریک در سال ۲017، 
دانشــگاه علوم پزشکی تهران، دانشــگاه تهران و دانشگاه صنعتی شریف به ترتیب 
رتبه های اول تا سوم کشور را از آن خود کردند.در این فهرست، وبگاه دانشگاه علوم 
پزشکی تهران توانسته است در رتبه اول کشور، 109 آسیا و 511 جهان قرار گیرد. 
همچنین دانشــگاه تهران موفق شده رتبه ۲ کشــور، رتبه 11۴ آسیا و رتبه 53۲ 
جهان را کسب کند و دانشگاه  صنعتی شریف نیز توانسته با صعود 3۸ پله ای، رتبه 
5۶7 دانشگاه های جهان، رتبه سوم کشــوری و رتبه 1۲7 آسیا را از آن خود کند. 
همچنین دانشگاه های صنعتی امیرکبیر)۸۶3 جهانی( و دانشگاه علم وصنعت)۸۶۶ 
جهانی( در رتبه های چهــارم و پنجم ملی قرار گرفتند. این رتبه بندی وبومتریک، 
دانشگاه های جهان را براساس ارزیابی آموزش های برتر در وب، حجم، قابلیت دید و 
اثر )impact(  صفحات وب منتشرشده توسط دانشگاه ها و منابع اطلاعات و تفسیر 
آن ها رتبه بندی می کند. دانشگاه های هاروارد، استنفورد، ام.آی.تی، کالیفرنیا برکلی و 

میشیگان از ایالات متحده در رتبه های نخست این رتبه بندی هستند.

دانشگاه

معرفی 3 دانشگاه برتر 
در رتبه بندی وبومتریک 

دیدگاه

قرآن و عترت باید با همه فعالیت های 
وزارت ارشاد آمیخته شود

 محمدمهدی عزیززاده  
رئیس دبیرخانه کمیسیون توسعه فعالیت های تبلیغی ترویجی 

قرآنی کشور

فعالیت های دینی در وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی به صورت متفرق 
و بدون ارتباط منطقی و هم افزا دنبال می شــود. ساختارهای مختلف با 
مدیریت های متعدد که در موارد متعددی دچار همپوشانی و موازی کاری 
شده و حتی یک رقابت منفی درون سازمانی نیز بین آن ها ایجاد شده است. 
چهار نهاد اصلی در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در حال حاضر به صورت 
متمرکز به فعالیت های حوزه قرآن و عترت می پردازند که عبارتند از: ستاد 
عالی کانون های فرهنگی و هنری مساجد)تأسیس 137۲، با اعتبار سال 
95 = حدود 55 میلیارد تومان(، معاونت قرآن و عترت )تأسیس 1391، 
با اعتبار سال 95 = حدود 1۶ میلیارد تومان(، بنیاد فرهنگی امام رضا)ع( 
)تأسیس 1391، با اعتبار سال 95 = حدود 15 میلیارد تومان( و شورای 

هماهنگی و نظارت بر امور ترویج فرهنگ ایثار و شهادت.
تقریباً ارتباط سازمانی و برنامه ای مشخصی بین این اجزا وجود ندارد. این 
تشتت عوارض مهمی دارد که به چند نمونه از آن اشاره می کنم: درطول 
سال  های 1391 و 139۲ بالغ بر 30 میلیارد تومان برای خرید یا اجاره یا 
تجهیز ساختمان های مؤسسات قرآنی کشور توسط معاونت قرآن و عترت 
هزینه شده است، درحالی که شایسته ترین محل برای فعالیت های قرآنی، 
مساجدند که اساساً در نگاه اسلامی، برای ترویج معارف قرانی بنیان گذاری 
شده اند. اعتبارات مذکور نیز می توانستند با ارقام بسیار کمتری به توسعه 

امکانات مساجد برای امور قرآنی اختصاص داده شوند.
در مجموعه معاونت قرآن و عترت و ســتاد عالی کانون های مســاجد، 
کلاس های آموزش قرآن، تربیت مربی قرآن، محافل و کرسی های تلاوت 
قرآن و فعالیت های از این دست انجام می شود که در اکثر موارد در عنوان 
مشابه یکدیگر، ولی در شیوه های اجرائی متفاوت و ناهماهنگ اند. به عنوان 
مثال نحوه آزمون ها و مدارک اعطایی توســط این دو نهاد متفاوت است. 
مجمــوع اعتبارات این 3 مجموعه در ســال 1395 مبلغی درحدود ۸۶ 
میلیارد تومان است که سهم معاونت قرآن و عترت تنها 19 درصد، یعنی 
کمتر از یک  پنجم آن اســت. نکته جالب تر آن که سرجمع این اعتبارات 
حدود ۶0 درصد اعتبارات هریک از معاونت های تخصصی دیگر اســت 
و این درحالی اســت که همین اعتبار اندک نیز بدون برنامه منسجم و 
غیرمنسجم توزیع شده است. تقسیم کار مشخصی میان این اجزا تعریف 
نشــده و از همین جهت این اجزای ناخواســته هدف مشترکی را دنبال 
نمی کنند. مسئله دوم، نداشــتن ارتباط کاری تعریف شده میان اجزای 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با بخش های دینی و قرآنی است، بدین معنا 
کــه نه تنها همین اجزای فعالیت دینی، ارتبــاط درونی مؤثر و هم افزایی 
ندارند، بلکه با سایر ارکان وزارت خانه نیز مرتبط نیستند. بدون شک توسعه 
فرهنگ قرآنی که هدف غایی فعالیت های قرآنی است، بدون بهره گیری 
از ظرفیت های فرهنگی و هنری و رسانه ای که در سایر بخش های وزارت 

فرهنگ طراحی شده اند، ممکن نیست. 
در حال حاضر بخش های دینی بدون توجه به این مهم، مشــغول اجرای 
برنامه هایی در درون ساختار و سازمان خود هستند، به همین جهت شاهد 
انجام جشنواره ها، هفته های قرآنی، راه اندازی سایت ها و طراحی نرم افزارها 
و بازی ها و تولید فیلم ها در درون این بخش ها بدون بهره گیری از ظرفیت 
سایر معاونت های تخصصی هستیم. طبیعتاً در این شرایط نمی توان توقع 
فعالیتی حرفه ای در تراز فعالیت های معاونت های تخصصی را داشــت و 
حسب آنچه تاکنون ملاحظه شده، فعالیت هایی با تراز پایین تر و مخاطب 
و حوزه تأثیر کمتــری اتفاق می افتد. آفت مهم دیگر این موضوع، خطر 
نپرداختن سایر معاونت ها به امور مربوط به حوزه قرآن و عترت و به نوعی 
خالی شــدن آن ها از اقداماتی از  این دســت و مجتمع شــدن آن ها  در 
مجموعه های دینی اســت، درحالی که قرآن و عترت می بایست با همه 
فعالیت های فرهنگی و هنری وزارت خانه آمیخته شود.  به نظر نگارنده اگر 
در جشنواره های فیلم و موسیقی و تئاتر فجر، بخشی یا نشان و جایزه ای 
برای آثار قرآن و عترت ایجاد شــود، بسیار مؤثرتر از برگزاری جشنواره 
مســتقل با موضوعاتی از این دســت خواهد بود. حداقل در سطح ملی و 
بین المللی این گونه است، چراکه هنرمندان بیشتر راغب به تولید آثار برای 

حضور در جشنواره های صاحب جایگاه و معتبرند.
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 فرهنــگ/ خدیجــه زمانیــان  بالاخره فرهنگ
ترجمه هــای بدون اجازه نویســندگان ایرانی از 
آثار برتــر جهانی، واکنش هــای رئیس اتحادیه 
ناشــران جهــان را برانگیخت. رئیــس اتحادیه 
بین المللی ناشــران جهان چندروز گذشــته در 
نمایشــگاه فرانکفورت به نکاتی درباره وضعیت 
نشــر ایران اشــاره کرد که نشــان از نارضایتی 
جهانی از کپی های بی اجازه ناشران و مترجمان 
از آثار و نویسندگان خارجی دارد. با این که وزیر 
ارشاد قول هایی مبنی بر پیوستن ایران به قانون 
کپی رایت به رئیس اتحادیه ناشــران داده است، 
اما این مسئله باعث نشده که »میشل کولمن« 
نارضایتی اش را پنهان کند. او چندروز گذشــته 
گفت: »درســت اســت که ایران عضو معاهده 
کپی رایت نیســت، اما این دلیل نمی شــود که 
کتاب های ناشران جهان بدون اجازه ترجمه شود. 
من واقعاً نمی فهمم چطور ممکن است که کتابی 
که روز دوشنبه در ایالات متحده منتشر شده و 
روز چهارشنبه در ایران ترجمه غیرقانونی شده و 
روانه بازار می شود.« پیوستن به قانون کپی رایت 
مسئله ای است که همیشــه وزرای ارشاد بعد از 
انتخاب و ابقا در پست وزارت، بر آن مانور می کنند 
و قول هایی مبنی بر پیوستن ایران به این معاهده 
جهانی می دهند، امــا تا به امروز هیچ اتفاقی در 
حوزه قانون کپی رایت و قول های داده شــده، رخ 
نداده و بازار بلبشوی نشر و ترجمه های بی قاعده 
حوزه نشر همچنان باقی مانده است. این قول های 
پی درپی وزرای ارشــاد و دوگانگی در اجرای این 
قانون باعث ســردرگمی  شرکت های خارجی در 
تعامل با ایران شده است. اگر با گذشت این همه 
سال، هنوز زیرســاخت های لازم برای پیوستن 
ایران به معاهــده برن)کپی رایت( وجود ندارد و 
برای مدیران فرهنگی وجهــه بین المللی ایران 
اهمیتی ندارد، چرا رســماً اعلام نمی کنند و این 
سیاســت یک بام و دوهوایی ناشی از چه چیزی 

می تواند باشد؟ 

 مدیران فرهنگی اولین قدم را بردارند
ناشــران معتقدند که ایران چاره ای ندارد و اگر 

تمایل دارد آثارش در سطح جهان دیده شود، باید 
به این معاهده بپیوندد. عده ای هم می گویند اگر 
هنوز شرایط و زیرساخت های لازم وجود ندارد، به 
هرحال ناشران باید اخلاق حرفه ای داشته باشند 
و بعضی مسائل و قوانین را به صورت خودجوش 
رعایت کنند. مدیر نشــر »حوا« می گوید: دیر یا 
زود ما بــه معاهده جهانــی کپی رایت خواهیم 
پیوست، اما تا آن زمان مدیران فرهنگی می توانند 
شرایط فرهنگی کشور را با ایجاد زیرساخت هایی 
برای پذیرش این معاهده آماده کنند تا جامعه هم 

با گذشت زمان، پذیرای این قوانین شود. 
سیدعلی کاشفی خوانساری می گوید: در قدم اول 
خــود مدیران فرهنگی و وزارت ارشــاد تا زمان 
پیوستن به معاهده کپی رایت باید قوانین مربوط 
به حقوق نشر را رعایت کنند. مثلاً وزارت ارشاد 
کتاب هایی که بدون کپی رایت منتشر می شوند 
را خریداری نکند، بــه کتاب های ترجمه ای که 
موردنیاز علمی  کشور نیستند و بدون کپی رایت 
خریده و ترجمه می شــوند مجــوز ندهد یا در 

جشنواره ها کتاب هایی را داوری کنند که متعهد 
به قانون کپی رایت باشــند. همــه این اقدامات 
زمینه هــای لازم را ایجاد می کنــد برای این که 
فضای فرهنگی جامعــه این معاهده را بپذیرد و 

دچار شوک نشود.
این نویسنده و منتقد درخصوص مزایا و معایب 
این معاهده و فضای فعلی فرهنگی کشور می گوید: 
حتماً پیوستن به حقوق بین المللی کپی رایت به 

بهترشدن و حرفه ای شدن صنعت نشر ما کمک 
می کند و ناشــران حرفه ای را سرپا نگه می دارد 
و بساط ناشــرانی را که بدون رعایت اخلاق کار 
می کنند، جمع می کند، ضمــن این که رعایت 
این قانون، جلوی سیل عظیم ترجمه کتاب های 
کودک و نوجوان و خردسال را که بدون ترجمه 
به بازار کتاب می آید، می گیرد. ازطرفی هزینه های 
حق رایت هم فقط بزرگ نمایی اســت و ناشران 
بــا هزینه کمی  می توانند پا بــه دنیای حرفه ای 
بگذارند و آبرویشان را در عرصه های بین المللی 

حفظ کنند.   

 چاره ای جز پذیرفتن معاهده برن نداریم
فضای نشر و ترجمه در کشور به گونه ای است که 
سرقت های ادبی و هنری روزبه روز در کشور بیشتر 
می شود و قوانین اثبات جرم آنقدر دست وپاگیر و 
روند اثبات آن، آن قدر طولانی است که شاکیان 
پیگیر اثبات آن نمی شــوند. مدیرمســئول نشر 
افراز معتقد است: پیوستن به معاهده کپی رایت 

می تواند مقابل این بلبشوهای فرهنگی بایستد. 
اعظم کیان افراز می گوید: از آنجاکه متأســفانه 
اخلاق پخته خــواری در جامعه نشــر ما وجود 
دارد و با توجه به شــرایط موجود و وضعیت نشر 
که متأســفانه هرروز شاهد ســرقت های ادبی و 
کپی های بی حدومرز هستیم، چاره ای نداریم جز 

این که به کنوانسیون برن بپیوندیم.  
وی می گوید: در نشر افراز نویسنده های زیادی را 
به عنوان اولین نویسندگان به جامعه ادبی معرفی 
کردیم، اما نویسنده وقتی معروف می شود، ناشران 
دیگر به ســراغ ترجمه آثــارش می روند و روی 
آثارش مانور می دهنــد. مثلاً کتاب »آخرین انار 
دنیــا« اثر بختیار علی با رعایت حق کپی رایت و 
کسب اجازه از نویسنده در نشر افراز منتشر شد 
و به بازار کتاب آمد و به فاصله کمی، ناشر دیگری 
همین اثر را با ترجمه دیگری به بازار فرســتاد. 
وقتی مقایسه کردیم، متوجه شدیم ترجمه ها با 
هم تفاوتی ندارد و مترجم محترم ســرقت ادبی 
کرده بود و کپی ترجمه را به بازار فرستاده بود که 
البته شکایت ها و ارائه اسناد و مدارک ما هم راه 
به جایی نبرد. همه این مسائل به دلیل نبود قانونِ 

کپی رایت است. 
وی با بیان این که رسالت ناشر، کشف استعدادها 
و اندیشه های جدید است، نه کپی کاری، می گوید: 
در زمانی که همه کتاب هایی مثل »قورباغه ات را 
قورت بده« چاپ می کردند، ما با کسب اجازه از 
نویســنده آثار »بختیار علی« را منتشر کردیم و 
این بی انصافی است که کپی این اثر به بازار بیاید. 
وجود این مسائل، ناشــر را از ادامه کار حرفه ای 
بازمی دارد و انگیــزه اش را از بین می برد. ضمن 
این کــه ادبیات ایران برای این که جهانی شــود، 
بایــد به این معاهده متعهد شــود. جهان بدون 
پیوســتن به این قانون، صنعت نشر ما را قبول 
نــدارد و ادبیات ما را جدی نمی گیرد. اتفاقی که 
در حــوزه ترجمه ایران صورت می گیرد، فرقی با 
دزدی ندارد و به ضرس قاطع می گویم پیوستن 
به این معاهده هرچند هم برای ما معایبی داشته 
باشد، اما چون یک مسئله جهانی است، باید به آن 

بپیوندیم و وفادار باشیم. 

قدس از یک مشکل دامنه دار برسر انتشار کتاب گزارش می دهد

صنعت نشر سر  دوراهی  رد یا قبول کپی رایت 

آنچه می خوانید

پیوســتن بــه حقــوق بین المللی 
کپی رایــــت بــه بهترشـــــدن و 
حرفه ای شــدن صنعــت نشــر ما 
کمک می کند و ناشــران حرفه ای 
را ســرپا نگه مــی دارد و بســاط 
ناشرانی را که بدون رعایت اخلاق 

کار می کنند، جمع می کند



قاب عکس

افتتاح نمایشگاه عکس »چشم ما حیرت« 
عکس: مجید آزاد

ایسنا: ملکــه رنجبر 
در  این روزهــا  کــه 
تحت  و  بیمارســتان 
ویــژه  مراقبت هــای 
به ســر می برد، بنا به 
تشخیص پزشکان قرار 
اســت عمل قلب باز 

انجام دهد. او در جملاتی کوتاه گفت: از همه مردم 
ایران که به من امید دادند تشــکر می کنم. رنجبر 
گفت: در حال حاضر تحت مداوا هســتم و به زودی 
قرار است تحت عمل جراحی قرار بگیرم. از مردم و 
رسانه هایی که به یاد من بودند و به من خیلی لطف 
کردند و امید دادند، تشکر می کنم. ملکه رنجبر که 
چندروزی است در بیمارستان به سر می برد، امروز 
تحــت عمل جراحی قلب باز قــرار خواهد گرفت. 
این بازیگر پیشکسوت چندی پیش به دلیل مشکل 

گرفتگی عروق و قلب به بیمارستان منتقل شد.

ملکهرنجبرجراحیمیشود
میزان:تهیه کننــده 
برنامــه دورهمــــی 
برنامه  ایــن  گفــت: 
ساخته نخواهد شد و 
حرف های منتشرشده 
فصل  تولید  دربــاره 
ندارد.  صحت  ســوم 

هاشم رضایت درباره خبر ساخت فصل سوم برنامه 
دورهمی با اجرای مهران مدیری که در رســانه ها 
منتشر شده اســت، گفت: دیگر قرار نیست برنامه 
»دورهمی« ســاخته شــود. وی در ادامــه درباره 
خبرهای منتشــره و مذاکراتی که مطرح اســت 
خاطرنشان کرد: من و آقای رحیمی تهیه کنندگان 
این برنامه هســتیم و می گوییم چنین حرف هایی 
صحت نــدارد، مگر این که بدون مــا که خالق کار 
هســتیم، مذاکراتی انجام شده باشــد که ما خبر 

نداریم! 

»دورهمی«دیگرساختهنمیشود
خبرنگاران  باشگاه 
داریــوش  جــوان: 
غذبانــی کارگــردان 
ایــران،  ســینمای 
ساخته  دلایل  درباره 
»باران  فیلم  نشــدن 
ســرب« توضیح داد. 

این کارگردان ســینما به آخرین وضعیت ساخت 
فیلم سینمایی »باران ســرب« اشاره کرد و گفت: 
کماکان درحال رایزنی برای جذب سرمایه هستیم 
و احتمالاً بــا تغییر تهیه کننــده و تجدیدنظر در 
یک ســری از امور، کار را پیش ببریم. پیش از این 
غذبانی گفته بود »باران سرب« داستان جنگ است 
و حــدود دوماه زمان فیلم بــرداری برای آن درنظر 
گرفتیم و لوکیشن های آن در جنوب کشور خواهد 
بود. داریوش غذبانی پیش از این فیلم ســینمایی 

»خماری« را کارگردانی کرده بود.

چرا»بارانسرب«ساختهنشد؟
جعفر  هنری:  حوزه 
دهقان، هنرمند سینما 
و تلویزیون بر تحقیق 
و پژوهش پیش از آغاز 
دینی-  آثار  ســاخت 
تاریخی، تأکید و آن را 
از ارکان اصلی یک اثر 

ماندگار و خوب قلمداد کرد. وی گفت: اساساً ساخت 
این گونــه آثار بدون پژوهش و تحقیق دقیق امکان 
ندارد. اگر ما می خواهیم کاری بسازیم که مخاطب 
با ما همراه باشــد و جذب کار شود و به نوعی قصد 
داریم درتاریخ دست ببریم، لازمه اش همین تحقیق 
و پژوهش کامل قبل از شــروع کار است و به نظرم 
این امر جزو ارکان اصلی ساخت آثار دینی-تاریخی 
است، وگرنه ســاخت آثاری با این مضامین بدون 
پژوهش اصلاً امکان ندارد و در انتها هم کار خوب و 

ماندگاری حاصل نمی شود.

ضرورتپژوهشدرآثارتاریخی

چهره - خبر

ایلنا: همزمان با ایام سوگواری حضرت اباعبدالله الحسین)ع(، مجلس تعزیه شهادت 
امام حسین)ع( و حضرت علی اکبر)ع( با حضور نوجوانان تعزیه خوان منطقه ۱۴ تا 

پایان ماه صفر ۱۴۳۹ در امام زاده های شهر تهران اجرا می شود. 
گروه تعزیه نوجوانان دارالمؤمنین طهران متشکل از ۲۶نفر از گروه »مرثیه آفتاب« و 
منتخبین دو دوره سوگواره عاشورایی است که زیرنظر اساتید و پیشکسوتان عرصه 
تعزیه، آموزش های لازم را فراگرفته اند و برای اولین بار در سطح کشور تشکیل شده اند 
و مجلس تعزیه شهادت »امام حسین)ع(« و »حضرت علی اکبر)ع(« را در ماه محرم و 

صفر در امام زاده های منتخب شهر تهران اجرا می کنند. 
گروه مرثیه آفتاب  ۲۴ و ۲۵ مهرماه در امام زاده عبدالله)ع(، ۳و۴ آبان ماه در امام زاده 
معصــوم)ع(، ۸ و ۹ آبان در امام زاده حســن)ع(، ۱۰ و ۱۱آبان در حرم عبدالعظیم 
حســنی)ع(، ۱۵ و ۱۶ آبان در امام زاده پنج تن لویــزان و ۲۶ و ۲۷ آبان در امام زاده 
جعفر)ع( و حمیده خاتون)س( مجلس شهادت امام حسین)ع( و حضرت علی اکبر)ع( 

را روایت می کنند.

تئاتر

تعزیه خوانی »مرثیه آفتاب« 
در امام زاده های تهران

مهر: گویا کلاف اقبال ســریال جدید کمال تبریزی گره خورده اســت چرا که 
پس از  توقفی طولانی، هنوز رنگ آنتن را به خود ندیده اســت. سریال »سرزمین 
کهن«)سرزمین مادری( به کارگردانی کمال تبریزی که قرار بود از ۱۴ مهرماه روی 
آنتن برود، هنوز پخش نشــده است. پیش از این اعلام شده بود سریال »سرزمین 
کهن« قرار است از ۱۴ مهر روی آنتن برود و حتی با نزدیک شدن به پخش از شبکه 
سه، از آنونس آن رونمایی شد که در این آنونس اعلام شد که نام سریال »سرزمین 
مادری« شده است. اما این سریال که چندسال پیش هنگام پخش بعد از سه قسمت 
متوقف شد، ۱۴ مهر روی آنتن نرفت و شب گذشته جمعه ۲۱ مهرماه نیز نتوانست 

بعد از چندسال پخش خود را آغاز کند. 
سریال »سرزمین کهن« در سه فاز تولید شده است و ازجمله بازیگران آن می توان به 
شهاب حسینی اشاره کرد که در فاز دوم سریال جای خود را به آرش مجیدی داده 
است. با پخش سه قسمت از »سرزمین کهن« این سریال متوقف شد و سوءتفاهمی 

پیش آمد که این سریال به بختیاری ها توهین کرده است.

رادیو وتلویزیون

»سرزمین کهن« بازهم 
روی آنتن نرفت
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در نشست خبری سومین سوگواره »جامه دران« 
عنوان شد 

نوحه های برتر در حرم رضوی خوانده می شوند
 هنر/ محمدعلی میرزایی  نشست خبری سومین سوگواره سراسری 
نوحه های عاشورایی »جامه دران« با حضورمهدی امین فروغی دبیر علمی ، 
مهدی زنگنه دبیر اجرایی،  هادی جان فدا نماینده مجمع شاعران اهل بیت 

و رضا تاجیک نماینده مؤسسه بی پلاک برگزار شد.

در این نشست، مهدی زنگنه دبیر اجرایی سوگواره با بیان این که در این 
دوره از کنگره، بخشــی ویژه مدافعین حرم پیش بینی شده است، گفت: 
خوشبختانه نوحه های متعددی در این زمینه خوانده شده است و ما قصد 

داریم نوحه های برتر را جمع آوری کنیم.
وی افزود: یکی از ویژگی های سومین سوگواره »جامه دران« این است که 
علاوه بر جوایز مادی که اصلاً ارزش چندانی برای شاعران ندارد، یک جایزه 
معنوی برای شاعران برگزیده تدارک دیده که بر اساس آن، نوحه های خود 
را می توانند در حرم امام رضا)ع( بخوانند، که البته این موضوع با مشارکت 

آستان قدس رضوی محقق شده است.
زنگنــه ادامه داد: یکی از دلایلی که ما را به این واداشــت که این کنگره 
را برگزار کنیم، علاوه بر ایجاد انگیزه برای نوحه ســرایان، این بود که این 
سوگواره، بستری برای تبیین مؤلفه های علمی شدن نوحه سرایی و آموزش 
باشد. وی افزود: در ماه محرم الحرام و صفر، کنگره های عاشورایی زیادی 
برگزار می شود، ولی متأســفانه همه آن ها صرفاً به شعر می پردازند و به 
خود نوحه پرداخته نمی شــود و ما تصمیــم گرفتیم که این کنگره را با 
رویکرد توجه به مداحی برگزار کنیم. یادآور می شــود ســوگواره نوحه 
عاشورایی)جامه دران( امســال با موضوع »بانوان نقش آفرین در حماسه 
کربلا« و آثار مرتبط در قالب زمزمه، زمینه، نوحه، واحد و شــور برگزار 
می شود. در این سوگواره، بخش های ویژه »مدافعان حرم« و بخش جنبی 

شامل »اشعار محاوره ای با موضوع بانوان کربلا« برگزار می شود.
براساس اعلام برگزارکنندگان سوگواره، به نفرات برگزیده، ۲سکه تمام بهار 
آزادی، لوح تقدیر و تندیس جامه دران و به نفرات تقدیری، ۱سکه تمام بهار 
آزادی و لوح تقدیر اهدا خواهد شد و آثار منتخب در کتاب نوحه های برتر 
عاشورایی منتشــرخواهد گردید و علاوه بر برگزیدگان و نفرات تقدیری، 
حدود ۵۰ نفر از شــرکت کنندگان نیز بــرای حضور در دومین همایش 
تخصصی نوحه دعوت خواهند شد. زمان اختتامیه، دهه آخر صفر خواهد 

بود و مکان آن متعاقباً اعلام خواهد شد.

نگاهی به »مالاریا« ساخته پرویز شهبازی

فیلمی »برجامی« در دوران بلاتکلیفی برجام!
 هنر/ رضا استادی   »لکنت در داستان گویی« 
مشکلی جدی در سینمای ایران است. با نگاهی 
گسترده تر، این مشکل دامن گیر بخش های دیگر 
هنری همچون »داســتان و رمان« نیز هســت. 
گاهــی با ســوژه های جــذاب و گیرایی مواجه 
می شویم که گویی خالق اثر اصرار داشته تا ضمن 
علاقه مند کردن مخاطب به داستان خود، چندان 
هم مطابق معیارهای موردنظر مخاطب حرکت 

نکند و اصطلاحاً به او »باج« ندهد!
این مســئله در سینما به شــکل گسترده تری 
مشــاهده می شود، زیرا فیلم  ســازان مؤلفه های 
مختلفی برای روایت قصه خود دارند، اما گاه در 
نحوه روایت قصــه و پرداختن به ماجراها نکاتی 
مشاهده می شود که گویی فیلم ساز علاقه ندارد 
بیننده عــام ارتباط چندانی با قصه برقرار کند و 
نوعی »فاصله گذاری« میــان خود با مخاطب را 

مراعات می کند.
فیلم »مالاریا« آخرین ســاخته پرویز شهبازی 
نمونه مشــخصی از آثار این چنینی اســت. در 
کارنامه کم تعداد این هنرمند، فیلم های قابل تأملی 
به چشــم می خورد؛ آثــاری بــا »دغدغه های 
اجتماعی« و نگاهی گزنده که البته در فیلم یکی 
مانده به آخر این کارگــردان، یعنی »دربند« به 
پایانی امیدوارکننده می رسد. مالاریا هم کماکان 
مؤلفه های قبلی این کارگردان را دارد که درکنار 
به کارگیــری عناصر باب طبــع جامعه امروزی 
همچون اســتفاده مکرر از تلفــن همراه و نقش 
پرُرنگ آن در زندگی اجتماعی و نگاه خاص این 
هنرمند به رویدادهایی همچون »برجام« و حل 
آن، به عنوان آخرین اثر ایــن کارگردان درحال 

نمایش است.

 همه چیز در حدی طبیعی 
فیلم قصه دختر و پســری به نــام »مرتضی« و 
»حنا« است که از یکی از شهرهای اطراف تهران 
فرار کــرده و به تهران می آیند. آن هــا در راه با 
آهنگسازی جوان آشنا می شوند و به واسطه او وارد 
برخی مناسبات جامعه شهری تهران می شوند و 
در پایان هم قصه با فرجامی تلخ به پایان می رسد.

شــهبازی مانند اغلــب فیلم ســازان اجتماعی 
ســال های اخیر تلاش کرده تا اثر سینمایی اش 
بازتابی از شــرایط روز جامعه باشد. از آهنگساز 
جوانی به نــام آذرخش که معتاد و الکلی بوده و 
حالا ترک کرده، تا اختلاف طبقاتی و مشکلات 
اقتصادی که هرکدام به نحوی در فیلم بروز پیدا 
کرده اند. چند نکته قابل تأمل در فیلم هست که 
آن را به اثری جدی تبدیل کرده اســت. مسئله 
اول، توجه شــهبازی به جزئیات روایی است که 
با دقت و ظرافت درکنار هم چیده شده اند. مثلًا 
یک کارت ویزیت که آذرخش به حنا می دهد، با 
جاماندن در وسایل آن ها در خانه فردی که جوجه 
رنگ می کند، به رشــته ای از حوادث و اتفاق ها 
تبدیل می شود. در جای دیگر گُم شدن گردنبند 
مرتضی ماجراهایــی دیگر خلق می کند. حضور 
پــدر و برادران حنا و مواجهــه آن ها با آذرخش 

و درنهایــت خــارج کردن حنا از خانه توســط 
آذرخش از دیگر رخدادهای جذاب فیلم اســت. 
در این فیلم نه با اثری شــلخته مواجه هستیم 
که چفت وبست داســتانی درستی ندارد و نه در 
نــوع پرداختن به رویدادها، آنچنان غلو و اغراقی 
وجود دارد که مخاطب وقوع داســتان در جامعه 
امروز را باور نکنــد. همه چیز در حدی طبیعی 
است و به کارگیری شــخصیت های شهرستانی 

برای روایت فضــای جامعه تهران از نگاه آن ها و 
سپس گشــت وگذار شهری، هرچند ایده تازه ای 
نیســت و پیش تر در فیلم های مختلفی ازجمله 
»احتمال باران اسیدی« ساخته بهتاش صناعی ها 
مورد اســتفاده قرار گرفته، امــا در فیلم پرویز 
شهبازی رنگ وبویی جذاب دارد و روایت جامعه 
با حضــور گروه نوازنده، جــذاب و دیدنی از کار 
درمی آید؛ به خصوص در بخش هایی مانند حضور 
در اکران خصوصی یا لحن طعنه آمیز فیلم نسبت 
به برجام، آن هم در شرایط امروز جامعه که این 
دستاورد سیاسی با تعرض رئیس جمهور آمریکا 
 مواجه شــده، جالب توجه اســت. حتی کارکرد 
»موی جان لئون« نیز در کارخانه ای که به محل 
خواب کارتن خواب ها تبدیل شده و اسم رمز ورود 
به آن »پکن« اســت، کنایه قابل تأملی است که 

طنزی تلخ را به همراه دارد. 

 واقع گرایی بی دلیل
باید به پایان تکان دهنده فیلم هم به عنوان نقطه 
عطفی مهم در داستان اشاره کرد، اما تمامی این 
جزئیات ارزشمند در ساختاری به تصویر کشیده 
شده که گویی سازنده اثر احتیاط کرده که فیلم 
خود را به اثری کلاسیک و داستان گو تبدیل کند! 
انتخاب »آذرخش فراهانی« برای نقش اصلی فیلم، 
یکی از همان نکاتی است که ارتباط مخاطب عام 
با اثر را ســخت می کند. فراهانی اصطلاحاً »خود 
کاراکتر« اســت و در این فیلم هم نقش خودش 
را ایفا می کند؛ یعنی خواننده ای خیابانی است که 
با همان ویژگی ها درمقابــل دوربین قرار گرفته، 
اما لکنت های این شــخصیت ارتباط مخاطب با 
شخصیت مذکور را دچار چالش می کند. »آزاده 
نامداری« نیز شخصیت سخت دیگر فیلم است که 
تکلیف مخاطب با او روشن نیست. او دخترعمه 
آذرخش اســت. درظاهر دختری چادری اســت 
که در تمام فیلم با این پوشــش حضور دارد، اما 
رابطه او با آذرخش گُنگ اســت و نوع پوشش او 
نیز در فیلم در بخش های زیادی مضحک به  نظر 
می رســد! نزول پوشــش قابل احترام و رسمی 
چادر به نوعی »شِــنل«، اتفاقی است که در این 
فیلــم رخ داده و مشــخصاً در صحنه های پارک 
دانشجو، نحوه ایستادن این بازیگر، تداعی خوبی 
از حجاب چادر ندارد. اساساً رابطه عاطفی چنین 
شخصیتی با آذرخش و تأمین مالی او، نوعی تزلزل 
شخصیتی »سمیرا« را به عنوان دختری چادری به 
نمایش می گذارد که البته حاشیه های پیش آمده 
برای نامداری هم نکته ای است که ارتباط با این 
شخصیت را دشوار می کند! در نقطه مقابل، بیننده 
چنین حســی را نســبت به دیگر اعضای گروه 
نوازندگی پیدا نمی کند و آن ها شــخصیت هایی 

معقول و قابل درک هستند.
آثاری از جنس مالاریا می توانند شناسنامه مقطعی 
تاریخی از جامعه پیچیده تهران تلقی شوند، اما 
معلوم نیست چرا هنرمندان به جای به کارگیری 
روایت های کلاســیک و عامه پسند، به این نوع از 
واقع گرایی مستندگونه روی آورده اند و این سبک 
روایت قرار است حامل چه مفهوم و پیامی باشد؟

آنچه می خوانید

شهبازی مانند اغلب فیلم سازان 
اجتماعــی ســال های اخیر تلاش 
کرده تا اثر سینمایی اش بازتابی 

از شرایط روز جامعه باشد
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خط حادثه

8 كشته و مجروح حاصل تصادف 
مينى بوس با تراكتور در جاده ميامى

خط قرمز - مهدى كاهانى مقدم: مدير عامل آتش نشانى مشهد گفت: دو 
نفر در پى برخورد يك دستگاه مينى بوس با تراكتور در مسير ميامى - مشهد 
جان باختند و 6 نفر نيز مجروح شدند.  مديرعامل سازمان آتش نشانى مشهد 
در تشريح جزئيات اين حادثه به خبرنگار ما گفت: اين تصادف شامگاه جمعه در 
كيلومتر 18 جاده ميامى به مشهد در حالى روى داد كه خودروى مينى بوس 
11 سرنشــين داشت. آتشپاد حسن جعفرى ادامه داد: به دنبال برخورد مينى 

بوس با تراكتور، مينى بوس از مسير اصلى منحرف و واژگون شد.
وى همچنين از برخورد يك خودروى سوارى 405 با مينى بوس واژگون شده 
در جاده خبر داد و افزود: با اعلام اين ســانحه به ســامانه تلفنى 125 مشهد، 
بلافاصله تيم هاى امداد و نجات و پيشگيرى از حريق ايستگاه شماره 49 آتش 
نشانى، آژير كشان روانه محل حادثه شدند. آتشپاد جعفرى اظهار داشت: بر اثر 
اين سانحه، دو نفر از سرنشينان مينى بوس در كابين خودرو محبوس شده و 
بر اثر شدت جراحات جان باختند و چهار نفر از ديگر سرنشينان مينى بوس، 
راننده ميانسال تراكتور و راننده سوارى پژو 405 نيز مصدوم شدند كه توسط 

امدادگران اورژانس 115 به مراكز درمانى انتقال يافتند.
وى با بيان اينكه علت حادثه در دست بررسى است، خاطرنشان كرد: ماموران 
آتش نشانى با حضور بهنگام در محل حادثه، ضمن پيشگيرى از حريق احتمالى 
بواسطه نشت سوخت از خودروها و برقرارى ايمنى در محل، نسبت به رهاسازى 
حادثه ديدگان از ميان كابين بهم پيچيده خودروى مينى بوس نيز اقدام كردند.
اين درحالى اســت كه رئيس اداره حوادث و مديريت بحران دانشــگاه علوم 
پزشكى مشهد دقايقى پس از وقوع اين حادثه، در گفت و گو با صدا وسيما تعداد 
مجروحان حادثه برخورد پرايد با مينى بوس در جاده روستاى هلالى را 24 نفر 
اعلام كرده بود.  به گفته شهرام طاهر زاده، مجروحان اين حادثه با سرعت عمل 
تكنســين هاى اورژانس 115 به وسيله يك دستگاه اتوبوس آمبولانس و چند 

دستگاه آمبولانس، به مراكز درمانى مشهد منتقل شدند.

مرگ مرموز جوان نيشابورى 
زير يك درخت

خط قرمز: يك پســر جوان به طرز مرموزى زير يك درخت در روستاى «ده 
اينچ» شهرستان نيشابور به كام مرگ فرو رفت.

به گزارش خبرنگار ما، ساعت 16:45 جمعه 21 مهرماه امسال، ماجراى مرگ 
مشكوك اين پســر جوان به مأموران پليس اعلام شد و به دنبال آن تيمى از 
مأموران پاســگاه قدمگاه براى بررسى موضوع در محل حاضر و با جسد جوان 

27 ساله كه زير يك درخت جان باخته بود، روبرو شدند.
مأموران پس از بررسى هاى ابتدايى و اعلام موضوع به قاضى ويژه قتل، با دستور 
مقام قضايى جسد پسر جوان را به پزشكى قانونى منتقل كردند تا علت مرگ 
وى مشخص شود. بنابراين گزارش، تحقيقات پليسى براى دستيابى به علت 

مرگ و حل معماى مرگ اين جوان ادامه دارد.

زورگيرى هاى زن و شوهر نيشابورى 
به بازداشتگاه پليس رسيد

خط قرمز: با تلاش پليس شهرســتان نيشــابور يك زوج جــوان به عنوان 
عاملان ســرقت به عنف از يك راننده آژانس شناســايى و دستگير شدند. به 
گفته فرمانده انتظامى نيشابور، در پى گزارش سرقت به عنف طلاجات خانمى 
جوان در محدوده روستاى «شادمهرك» از توابع بخش مركزى نيشابور به مركز 
فوريت هاى پليسى 110، بلافاصله مأموران تجسس كلانترى 12 جمهورى به 
محل اعزام شدند. سرهنگ حسين بيات مختارى گفت: مأموران انتظامى در 
تحقيقات اوليه دريافتند اين خانم جوان پس از تماس تلفنى با آژانس بانوان به 
عنوان مسافر درخواست سرويس براى عزيمت به يك روستا در بخش مركزى 
مى كند كه در زمان رسيدن به مقصد تعيين شده، به بهانه نداشتن وجه نقد، 
با همســرش كه مرد جوانى است تماس مى گيرد و به محض رسيدن آن مرد 
جوان دو نفرى با تهديد سلاح سرد، اقدام به سرقت طلاجات اين راننده كرده 
و از محل متوارى مى شوند. وى خاطرنشان كرد: با توجه به اظهارات مالباخته، 
مشخصات متهم به تمامى واحدهاى گشتى سطح شهرستان نيشابور اعلام شد 
و خيلى زود مأموران تجسس كلانترى 11 طالقانى كه مشغول گشت زنى در 
همان محدوده بودند، به مردى موتورســوار با مشخصات فرد زورگير، مظنون 

شده و با توجه به پاسخ هاى ضد و نقيضش او را به كلانترى منتقل كردند.
وى ادامــه داد: متهم 26 ســاله در بازجويى هاى به عمــل آمده و مواجهه با 
مالباخته، علاوه بر اين ســرقت، به يك فقره سرقت به عنف ديگر با كمك و 
همدستى همسر 24 ساله اش اعتراف كرد كه مأموران بلافاصله همدستش را 
دستگير كردند. وى اعلام كرد: تحقيقات از اين زوج زورگير براى كشف ديگر 

جرايم احتمالى آنان ادامه دارد.

انهدام باند سارقان كابل هاى برق 
با 20 فقره سرقت 

خط قرمز: اعضاى باند حرفه اى 
ســرقت كابل هاى برق در تربت 
حيدريــه يكى پــس از ديگرى 

دستگير شدند.
انتظامي تربت حيدريه  فرمانده 
در اين بــاره گفت: در پي وقوع 
چنــد فقره ســرقت كابل هاى 
برق از منازل درحال ســاخت 
شهر تربت حيدريه، موضوع در 

دستور كار تيمى از مأموران پليس آگاهي قرار گرفت.
سرهنگ اكبر آقابيگي افزود: كارآگاهان پس از بررسى محدوده زمانى و مكانى 
سرقت ها، گشت هاى هدفمندى را در مناطق آسيب پذير آغاز كردند و درحالى 
كــه تحقيقات در اين رابطه ادامه داشــت، روز جمعه يكى از تيم هاى پليس 
آگاهى هنگام گشــت زنى در محدوده ايستگاه راه آهن تربت حيدريه، دو مرد 
جوان را در حال سرقت كابل هاى برق مشاهده كردند. وى تصريح كرد: سارقان 
با مشاهده خودرو پليس با موتورسيكلت به سمت زمين هاى كشاورزى متوارى 
شدند كه پس از طى مسافتى راكب موتورسيكلت دستگير شد و مأموران در 

بازرسى از وى يك قيچي بزرگ و مقداري كابل برق كشف كردند.
اين متهم 25 ســاله به نام حميــد در بازجوئى هاى به عمل آمده به 20 فقره 
سرقت كابل هاى برق در محدوده ايستگاه راه آهن و منازل در حال ساخت در 

سطح شهرستان تربت حيدريه با همدستي دو نفر از دوستانش اعتراف كرد.
ســرهنگ آقابيگى گفت: مأموران پليس آگاهى با اطلاعات به دســت آمده 
همدســتان متهم را در عمليات ضربتى در يكي از روســتاهاي حاشيه شهر 
دستگير و در بازرسي مخفيگاهشان حدود 200 كيلو گرم انواع كابل هاي مسي 

برق و مخابرات سوخته شده و دو عدد ديگ مسي كشف كردند.
وى خاطر نشان كرد: متهمان پس از تكميل پرونده به مراجع قضائي معرفي و 

اموال مسروقه به مالباختگان تحويل شد.

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

خط قرمز
12

راننده مينى بوس كودكى را 
كشت و فرار كرد 

خط قرمز: راننده مينى بوس كه پس از تصادف با يك 
كودك 8 ساله، از محل متوارى شده بود با تلاش پليس 

دستگير شد. 
در تصادفى كه در يكى از خيابان هاى شهر بافق به وقوع 
پيوست راننده يك دستگاه مينى بوس پس از برخورد با 

يك كودك متوارى شد.
در اين ســانحه، پسر بچه اى بنام عليرضا 8 ساله هنگام 
خروج از مدرسه با يك دستگاه مينى بوس برخورد كرد 
كه منجر به مصدوميت شــديد كودك شد و به دليل 
شــدت ضربه، كودك به كما رفت و راننده خودرو نيز با 

ترك صحنه از محل متوارى شد.
سرهنگ كمالى فرمانده انتظامى شهرستان بافق با بيان 
اين حادثه گفت: در پيگيرى هاى انجام شــده توســط 
پليس راهور و دوربين هاى سطح شهر و با شماره پلاك 
به دســت آمده، راننده خاطى كه فردى 30ســاله بود 
شناسايى و دســتگير و جهت ارائه گزارش به كلانترى 
فراخوانده شــد كه در تحقيقات انجام شده از وى اعلام 

داشت به علت ترس، از صحنه متوارى شدم.
سرهنگ كمالى با اشاره به اينكه كودك همچنان در كما 
است، از كليه رانندگان خواست تا هنگام عبور از خيابان 
مواظب عابران پياده بويژه كــودكان در زمان تعطيلى 

مدارس باشند.

مرگ موتورسوار كاشمرى 
در تصادف با پژو پارس 

ركنا: جوان موتورسوار بر اثر تصادف با خودرو پژو پارس 
در يكى از خيابان هاى كاشمر صدمه ديد و پس از انتقال 

به بيمارستان جان سپرد. 
سرهنگ ابوالقاسم باقرى رئيس پليس شهرستان كاشمر 
در اين رابطه گفت: در اين حادثه تغيير ناگهانى مســير 
حركت خودروى پژو پارس باعث واژگونى اين خودرو شد 
و راننده موتورسيكلت پس از تصادف با يك مينى بوس 
نيز تصادف كرد و به شــدت صدمه ديد. مصدوم پس از 
انتقال به بيمارستان حضرت ابوالفضل(ع) جان خود را با 

وجود تلاش پزشكان از دست داد.

پيدا شدن جسد يك زن 
در صالح آباد

خط قرمز: 3 مرد در حال آبيارى زمين كشاورزى بودند 
كه با دست جســد يك زن كه از خاك بيرون زده بود 

روبرو شدند. 
ساعت 2 ظهر جمعه 21 مهرماه امسال 3 مرد در حال 
آبيارى زمين كشاورزى در منطقه صالح آباد غربى بودند 
كه با جسم مشكوكى كه از داخل زمين بيرون آمده بود 

روبرو شدند.
3 مرد پس از نزديك شــدن به جسم مشكوك متوجه 
دست يك انسان شدند و خيلى زود اين صحنه هولناك 
را بــه مأموران كلانترى 171 صالح آباد مخابره كردند و 
مأموران با حضور در محل اقدام به كندن زمين كشاورزى 

كرده و در برابر جسد زن 30 ساله اى قرار گرفتند.
در ايــن مرحله بازپرس پرونده دســتور داد تا تيمى از 
مأمــوران اداره 10 پليس آگاهى تهران براى تحقيقات 

ويژه وارد عمل شوند.
تحقيقات در بررســى هاى ابتدايى نشــان از آن داشت 
كه حدود 10 روز از زمان دفن كردن جســد مى گذرد 
و مأموران در اين مرحله در بازرسى وسايل همراه جسد 

مقدارى مواد مخدر به دست آوردند.
در اين مرحله بــا توجه به صحنه جرم احتمال مى رود 
زن جوان از سوى عاملان جنايت خفه شده است و مقام 
قضايى دســتور داد تا جســد زن جوان براى شناسايى 

هويت و علت مرگ وى به پزشكى قانونى منتقل شود.
بنا به اين گزارش، تحقيقات پليسى براى افشاى راز اين 
جنايت پنهانى در دســتور كار مأموران اداره 10 پليس 

آگاهى تهران قرار گرفته است.

قتل 5 مرد در مزرعه مرزى 
هيرمند با شليك گلوله 

خط قرمز: 5نفر از اهالى روستاى دهنو كه در مزرعه 
شــان مشــغول آبيارى بودند به ضرب گلوله كشته 
شــدند.  سرهنگ حسين ســنچولى، رئيس پليس 
شهرســتان هيرمند گفت: شب شنبه 5نفر از اهالى 
روســتاى دهنو كه در مزرعه شــان مشغول آبيارى 
بودند به ضرب گلوله كشته شدند. در اين حادثه يك 

نفر ديگر زخمى شد.
سنچولى ادامه داد: براساس اطلاعات اوليه، ساعت يك 
شب سه نفر ابتدا با يكى از كشاورزان سر مزرعه درگير 
مى شــوند و او را با سلاح شكارى هدف قرار مى دهند و 

سپس همراهان وى را به گلوله مى بندند.
تحقيقات براى شناسايى و دستگيرى عوامل اين جنايت 

ادامه دارد.

خط خبر

خط قرمز: پســر جوان كه در اقدامى جنون آميز دختر 
دانشجوى پزشكى را به قتل رسانده و جسد او را در حوالى 
شهريار رها كرده بود در جريان تحقيقات پليسى به قتل 

اعتراف كرد. 
 روز چهارشــنبه 19 مهرماه فردى با مراجعه به كلانترى 
151 يافت آباد به مأموران اعلام داشت كه دخترش به نام 
زيبا (متولد 1378) براى رفتن به دانشگاه از منزل خارج و 

پس از آن مراجعتى به منزل نداشته است.
با تشكيل پرونده مقدماتى با موضوع «فقدان افراد» و به 
دستور داديار ارجاع دادســراى ناحيه 27 تهران، پرونده 
جهت رسيدگى در اختيار پايگاه پنجم پليس آگاهى تهران 

بزرگ قرار گرفت. 
كارآگاهــان پايگاه پنجم پليس آگاهى در تحقيقات خود 
اطلاع پيدا كردند كه فقدانى (زيبا) دانشــجوى رشــته 
راديولوژىِ دانشگاه تهران - دانشكده پيراپزشكى است كه 
ساعت 09:00 هجده مهر به قصد رفتن به دانشگاه از خانه 
خارج شــده، در كلاس درس دانشگاه نيز حاضر شده اما 

پس از خروج از دانشگاه ناپديد شده است. 
با شناســايى جوانى 23 ســاله به نام «محمدرضا. ن» به 
عنوان نامزد فقدانى كه از حدود 4 ماه پيش با يكديگر عقد 

كرده بودند، كارآگاهان به تحقيق از وى پرداخته و با انجام 
اقدامات پليسى اطلاع پيدا كردند كه 18 مهرماه آخرين 

بار زيبا با محمدرضا مشاهده شده است. 
ســرانجام «محمدرضا. ن» ساعت 13:30 روز جمعه 21 
مهــر لب به اعتراف گشــود و به ارتــكاب جنايت و قتل 

همسرش (زيبا) اعتراف كرد. 
«محمدرضا» در اعترافات اوليه خود گفت: «روز سه شنبه 
18 مهرماه به دنبال زيبا رفته و او را از مقابل دانشگاه سوار 
ماشين كردم؛ در مسير بازگشت به سمت خانه بوديم كه 
با يكديگر مشاجره لفظى پيدا كرديم؛ كنترل خودم را از 

دست دادم؛ با دست زيبا را خفه كردم و بعد از چند دقيقه 
ديدم كه زيبا نفس نمى كشد؛ جنازه را در جاده شهريار رها 

كرده و به محل سكونتم مراجعه كردم». 
سرهنگ كارآگاه احمـد نجفى، رئيس پايگاه پنجم پليس 
آگاهــى تهران بزرگ، با اعلام اين خبر گفت: «با توجه به 
اعتراف صريح متهم بــه ارتكاب جنايت، موضوع به مقام 
محترم قضايــى اعلام، پرونده با موضوع «قتل عمـــد» 
تشكيل و به دســتور بازپرس شعبه ششم دادسراى امور 
جنايى، براى ادامه رسيدگى در اختيار اداره دهم ويژه قتل 

پليس آگاهى تهران بزرگ قرار گرفت». 
ســرهنگ كارآگاه احمد نجفى، با اشاره اين موضوع كه 
تحقيقات تكميلى براى مشــخص شــدن انگيزه اصلى 
جنايت در دستور كار كارآگاهان اداره دهم پليس آگاهى 
قرار گرفته گفت: «با اعتــراف صريح متهم مبنى بر رها 
كردن جســد مقتول در شهرستان شهريار - جاده سعيد 
آباد، موضوع به پليس آگاهى اين شهرســتان اعلام و در 
بررسى هاى بعمل آمده مشخص شد كه جسد خانم جوانى 
ناشناس با مشــخصات مقتول  در محل اعلامى از سوى 
متهم (جاده سعيد آباد) كشف و به پزشكى قانونى منتقل 

شده است.»

 پســر جوان كه در اقدامى جنون آميز دختر 
دانشجوى پزشكى را به قتل رسانده و جسد او را در حوالى 
شهريار رها كرده بود در جريان تحقيقات پليسى به قتل 

 مهرماه فردى با مراجعه به كلانترى 
 يافت آباد به مأموران اعلام داشت كه دخترش به نام 
) براى رفتن به دانشگاه از منزل خارج و 

با تشكيل پرونده مقدماتى با موضوع «فقدان افراد» و به 
 تهران، پرونده 
كرده بودند، كارآگاهان به تحقيق از وى پرداخته و با انجام جهت رسيدگى در اختيار پايگاه پنجم پليس آگاهى تهران 

جزئيات قتل دختر دانشجوى پزشكى به دست نامزدش

خط قرمز: پسر نخبه اى كه در سن 18 سالگى مزاحم مادرش 
را در حادثه اى به قتل رســانده بود، براى مشخص شدن سن 

عقلى اش در زمان حادثه به پزشكى قانونى معرفى شد. 
نيمه شب پانزدهم مردادماه سال گذشته بود كه مأموران 
پليس شهرستان رباط  كريم از درگيرى خونينى در يكى 
از خيابان ها با خبر و راهى محل شدند. مأموران در محل 
حادثه با جسد خونين مرد 32 ساله اى به نام فرشيد روبه رو 
شــدند كه با اصابت چاقو از پاى در آمده بود. بررســى ها 
حكايت از اين داشت لحظاتى قبل افشين در درگيرى با 
پسر 18 ســاله اى به نام نادر به قتل رسيده است. پس از 
شناسايى هويت نادر مشخص شد قاتل دانش آموز نخبه اى 
است كه در المپياد رياضى مقام كسب كرده است. بدين 
ترتيب مأموران نادر را به عنوان مظنون به قتل بازداشــت 
كردند. متهم در نخســتين بازجويى ها به قتل مرد جوان 
اعتراف كرد و مدعى شد مقتول را به خاطر اينكه مزاحم 

مادرش بوده به قتل رسانده است. 
وى در توضيح ماجرا گفت: چند ســال قبل پدر و مادرم 
به دلايلى از هم جدا شدند. پس از اين جدايى من همراه 
مادرم در رباط  كريم زندگى تازه ام را شروع كردم تا اينكه 

متوجه مزاحمت هاى مرد جوانى براى مادرم شدم.
از آنجايى كه تعصب زيادى نسبت به مادرم داشتم چندين 

بار به مرد مزاحم هشدار دادم تا مزاحم مادرم نشود، اما او 
دست بردار نبود و ادعا مى كرد قصد ازدواج دارد.

وى ادامه داد: مدتى گذشت تا اينكه فهميدم مادرم تمايلى 
به ازدواج با فرشيد ندارد به همين دليل دوباره به فرشيد 
هشدار دادم. مزاحمت هاى فرشــيد آنقدر ادامه داشت تا 
اينكه من و مادرم در كلانترى از او شكايت كرديم، اما باز 

هم فايده اى نداشت.
شــب حادثه براى شــركت در جشــن تولد پدرم راهى 
اسلامشهر بودم كه فرشيد با من تماس گرفت و خواست 
شكايتم را پس بگيرم. او گفت اگر به او يك ميليون تومان 
بدهم مزاحم مادرم نمى شــود كه خيلى عصبانى شدم و 
تلفنى با او مشــاجره لفظى كردم تا اينكه براى صحبت 
حضورى با من قرار ملاقات گذاشــت. نيمه شب از ترس 
چاقويى برداشتم و به ســر قرار رفتم. وقتى به محل قرار 
رسيدم او از پشت درختچه هايى كه پنهان شده بود بيرون 
آمد و به من حمله كرد كه مادرم از راه رســيد و خواست 
به خانه برگردم، اما فرشيد آجرى به سمت من پرتاب كرد 
و بعد دستش را به كمرش برد كه فكر كردم قصد دارد با 
چاقو مرا بزند به همين خاطر چاقويم را بيرون آوردم و در 
همين لحظه تعادلم را از دســت دادم و به زمين خوردم و 
نمى دانم چطور چاقو به فرشيد اصابت كرد. وى در پايان 

گفت: من قصد قتل نداشتم و اين حادثه اتفاقى بود. 
متهم پس از تحقيقات تكميلى و بازسازى صحنه جرم در 
شعبه پنجم دادگاه كيفرى يك استان تهران محاكمه شد 
و در آن جلسه خواهر و برادرهاى افشين كه ولى دم بودند، 
براى نادر درخواست قصاص دادند. در ادامه جلسه محاكمه 
وكيل مدافع متهم از هيئت قضايى درخواست كرد با توجه 
به اينكه متهم هنگام ارتكاب جرم زير 18 سال داشته است 
مطابق ماده 91 قانون مجازات اسلامى جديد با وى رفتار 
شود و از قصاص معاف شود. پس از اين درخواست هيئت 
قضايى متهم را براى بررسى سن قانونى در زمان حادثه به 
پزشكى قانونى معرفى كرد. بدين ترتيب اگر كارشناسان 
پزشكى قانونى سن زمان حادثه متهم را زير 18 سال اعلام 
كنند، ماده 91 قانون مجازات اســلامى جديد شامل وى 

مى شود.

 نخبه رياضى كشور بخاطر مادر بيوه اش قاتل شد

شكار 107 زن و مرد توسط كلاهبردار دستگاه هاى خودپرداز 
خط قرمــز: 107 زن و مــرد در دام 
كلاهبردار حرفه اى دستگاه هاى خودپرداز

           افتادند. 
فرمانــده انتظامى غرب اســتان تهران 
از دســتگيرى فرد كلاهبــردارى كه با 
سوء اســتفاده از اطلاعات ناكافى برخى 
شهروندان و كمين در اطراف دستگاه هاى 
خودپرداز غيرنقد، به بهانه خرابى دستگاه 
اقدام بــه انتقال وجه به حســاب خود 

مى كرد، خبر داد. 
ســردار «محســن خانچرلــى» در اين 
بــاره اظهار كرد: هفته گذشــته يكى از 
شــهروندان منطقه خادم آباد شهريار با 
مراجعــه به مراجع قضائى و پليس فتا از 
كســر مبلغ دو ميليون ريال از حسابش 

خبر داد و خواستار بررسى آن شد.
فرمانده انتظامى غرب استان تهران افزود: 
در آغاز تحقيقات پليس از فرد شــاكى 
مشخص شــد در روز حادثه، وى پس از 
آنكه به دستگاه خودپرداز غيرنقد بانكى 
در خــادم آباد شــهريار مراجعه كرده و 
پس از كشيدن كارت، به دليل اطلاعات 
ناكافى، توقع برداشــت وجوه نقد داشته 

كه فرد كلاهبردار با سوء استفاده از اين 
موقعيت و عنوان اينكه دســتگاه خراب 
بــوده و پول نــدارد در همان حين، فرد 
فرصت طلب، مبلغ دو ميليون ريال را از 
حساب قربانى به حساب خودش منتقل 

مى كند.
سردار خانچرلى بيان داشــت: در ادامه 
بررسى هاى تكميلى مأموران پليس فتا، 
مشخصات فرد فرصت طلب بدست آمده 
و در عملياتى ويژه از ســوى پليس فتا، 
متهم در «نصيرآباد شهريار» دستگير شد 
و جهت تحقيقات تكميلى با هماهنگى 
مقــام قضائى در اختيــار پليس فتا قرار 
گرفــت. فرمانده انتظامى غرب اســتان 
تهران افزود: متهم در بازجويى هاى انجام 
شــده اعتراف كرد به صورت معمول در 
اطراف دســتگاه هاى خودپرداز غير نقد 
در شــهرهاى «نصيرآباد و خــادم آباد 
شهريار» كمين مى كرده و با سوء استفاده 
از اطلاعات ناكافى برخى افراد بهره بردار 
خدمات الكترونيكى بانكى، هنگامى كه 
بانكى،  انجــام عمليات  مراجعان جهت 
بر دســتگاه خودپرداز غيرنقــد، كارت 

مى كشــيدند با عنوان اينكه خراب بوده 
و پــول ندارد، آن هــا را منصرف كرده و 
با توجه به اينكه برخى افراد بدون قطع 
عمليات، باجه خودپرداز غيرنقد را ترك 
كرده با اســتفاده  از فرصت بدست آمده 
مبالغى را به حســاب خــودش منتقل 

مى كرده است.
ســردار خانچرلى با اشــاره بــه اينكه 
متهم تاكنون از 107 نفر به اين شــيوه 

كلاهبردارى كــرده و وجوهى به مبلغ 
250 ميليون ريال به حســابش منتقل 
كرده، بيان داشت: متهم جهت تكميل 
تحقيقات در اختيــار پليس فتاى غرب 
اســتان تهران بوده و شهروندانى كه به 
اين شيوه در مناطق فوق از آن ها مبالغى 
كلاهبــردارى شــده مى تواننــد جهت 
تشــكيل پرونده به پليــس فتاى غرب 

استان تهران مراجعه كنند. 

كه فرد كلاهبردار با سوء استفاده از اين 
موقعيت و عنوان اينكه دســتگاه خراب 
بــوده و پول نــدارد در همان حين، فرد 

مى كشــيدند با عنوان اينكه خراب بوده 

خط قرمز: بر اثر انفجار كپسول اكسيژن در بيمارستان حضرت 
الزهرا(س) شهرســتان مياندوآب يك نفر كشته و 5 نفر مجروح 
شــدند.  ســاعت 2و 45 دقيقه بامداد ديروز بخش مراقبت هاى 
ويژه بيمارســتان فاطمه الزهرا(س) مياندوآب دچار سانحه آتش 
سوزى شد كه با حضور به موقع نيروهاى امدادرسان امدادرسانى 
به مجروحين انجام شد و آتش سوزى نيز در كمترين زمان توسط 
نيروهاى آتش نشانى مهار شــد. در اين حادثه يك نفر كشته و 
5 نفر ديگر مجروح شدند كه يكى از مجروحين دچار سوختگى 

شديد شده و مابقى سرپايى درمان شدند.
يادگار لندنيان، رئيس آتش نشانى مياندوآب، علت حادثه را اتصال 
سيم كشى از ناحيه دستگاه تنفس مصنوعى كنار تخت بيمارى 

كه در اين حادثه فوت شد اعلام كرد.
در اين حادثه از شــش نفر بسترى در بخش، يك نفر كه در كنار 
دستگاه ونتيلاتور بوده فوت و 5 بيمار ديگر از بخش خارج كه يك 
نفر از آن ها سوختگى پوســتى 30 درصد دارد و وضعيت خوبى 
دارند. دو نفر از پرسنل نيز كه به بيماران امدادرسانى كردند براى 

بهبود وضعيت بسترى شدند.
در مجموع اين حادثه متاســفانه يك نفر فوتى و يك نفر مصدوم 
با سوختگى 30 درصد داشته اســت. سخنگوى اورژانس كشور 
جزئيات حريق در بيمارســتان حضرت فاطمه (س) شهرستان 
مياندوآب را تشريح كرد. مجتبى خالدى در گفت وگويى، در اين 
باره گفت: حدود ساعت 2:55 بامداد در بخش مراقبت هاى ويژه 
بيمارستان حضرت فاطمه (س) شهرستان مياندوآب حريقى اتفاق 
افتاد. اين حريق در اثر انفجار دستگاه تهويه تنفس مصنوعى رخ 

داده اســت. در اين بخش شش بيمار به همراه دو پرسنل (جمعا 
هشت نفر) حضور داشــتند. وى افزود: يك نفر از بيماران كه به 
همين دســتگاه وصل بود (آقاى 59 ساله كه به علت خونريزى 
داخــل جمجمه در بخش مراقبت هاى ويــژه تحت معالجه بود) 
متاسفانه به علت شدت جراحات جان خود را از دست داد. جمعا 
پنج بيمار و دو پرسنل (آقاى 25 و 22 ساله) در بخش مراقبت هاى 
ويژه دچار تروما، سوختگى اندام و سوختگى راه هاى هوايى شدند. 
اين دو پرســنل از آنجا كه تا آخريــن لحظه جهت خارج كردن 
بيماران در بخش مذكور حضور داشته اند، دچار سوختگى راه هاى 

هوايى شده اند.
خالدى افزود: بخش زنان و زايمان اين بيمارســتان در مجاورت 

بخش مراقبت هاى ويژه قرار داشت كه 17 نفر عموما خانم هايى 
كــه به بيمارى هاى زنان مبتلا بودند در آن بخش، تحت مراقبت 
قرار داشتند. اين بيماران نيز به بيمارستان شهيد عباسى مياندوآب 
انتقال يافتند تا خطرى متوجه آن ها نباشد. يك نفر از اين افراد، 
خانــم باردارى بود كه با توجه به نزديكى زمــان زايمان، وى در 
بيمارستان شهيد عباسى زايمان كرد. حال مادر و نوزاد خوب است 
و هر دو ســالم هستند. وى ادامه داد: اين 17 نفر جراحات ناشى 
از سوختگى نداشتند، تنها بايد روال درمان شان انجام مى شد و به 
جهت آنكه خطرى متوجه آنان نباشد به بيمارستان شهيد عباسى 
انتقال يافتند. پس از اطفاى حريق نيز مجدداً به بيمارستان مبدأ 

بازگردانده شدند.
سخنگوى اورژانس كشــور افزود: پس از اين حادثه و با توجه به 
اينكه بيمارســتان حضرت فاطمه (س) ديگر بخش مراقبت هاى 
ويژه نداشت، آن هفت نفر (شامل پنج بيمار و دو نفر پرسنل كادر 
درمان) به بخش مراقبت هاى ويژه بيمارستان شهيد عباسى انتقال 
داده شدند. يك نفر از آن ها نيز به علت شدت جراحات سوختگى 
(خانمى 59 ســاله كه 20 درصد سوختگى دارد) به بيمارستان 
امــام خمينى (ره) اروميه انتقال يافــت. همچنين يك نفر از دو 
نفر كادر درمان بيمارستان حضرت فاطمه (س)، بد حال بود كه 
خوشبختانه وضعيت جسمى وى بهتر و راه هوايى اش ترميم و از 

دستگاه جدا شده و خطرى متوجه وى نيست.
سخنگوى اورژانس كشور گفت: طبق اطلاعات رسيده ساعت پنج 
بامداد نيز اطفاى كامل حريق صورت گرفته و خطرى بيمارستان 

و بيماران را تهديد نمى كند.

يك كشته و 5 مجروح در انفجار كپسول اكسيژن بيمارستان 



خط بين الملل

چپ كردن مرگبار يك اتوبوس 
ركنــا: يــك اتوبوس بــه طرز 
وحشــتناكى چپ كرد و واژگون 

شد. 
يك اتوبوس در هند كاملا واژگون 
شد و سانحه فجيعى را رقم زد. 
مردم به كمك قربانيان آمدند و 
آن ها را از داخل و زير چرخ هاى 
اتوبــوس بيرون كشــيدند كه 
صحنه هايى متآثــر كننده اى را 

رقم زد. هنوز شمار قربانيان اين حادثه به طرز دقيق اعلام نشده است.

دخترى با دست قطع شده به خانه رفت! 
خط قرمز: دختر 8 ساله هندى 
كه در آسانســور مدرسه گرفتار 
شــده بود وقتى صــداى كمك 
خواهــى اش به جايى نرســيد با 
بــازوى قطع شــده خــود را به 
خانه رســاند و پس از انتقال به 
بيمارستان از مرگ حتمى نجات 

يافت. 
«آرچانا تيل» كه مى دانست يكى 

از دســتانش قطع شده، ســاعاتى پس از عمل جراحى و روى تخت يكى از 
بيمارستان هاى ايالت «ماهاراشترا» به خبرنگاران گفت: «وقتى خواستم وارد 
آسانسور مدرسه شوم پايم ميان درماند. همان موقع سعى كردم با دستم كفشم 
را باز كنم و پايم را رها كنم كه ناگهان آسانسور بسرعت بالا رفت و دستم ميان 
در و ديوار ماند. هر چه فرياد زدم هيچ كس كمكى نكرد تا اينكه به ســختى 
دســتم را بيرون كشيدم و خودم را به خانه رساندم.» به دنبال انتشار گسترده 
اخبار اين فاجعه، بسيارى از مردم خشمگين خواستار برخورد جدى با مسئولان 

مدرسه شدند.

قتل دانشجوى پزشكى ايرانى 
در جمهورى آذربايجان

خط قرمز: رســانه هاى جمهورى آذربايجان روز جمعه از كشــته شدن يك 
دانشجوى سال پنجم دانشگاه پزشكى باكو در منطقه «نوخانى» حومه پايتخت 

جمهورى آذربايجان خبر دادند. 
دفتر دادگسترى شهر سومقايت اعلام كرد كه يك شهروند جمهورى اسلامى 
ايران به نام سامان متولد 1994 ميلادى عصر روز پنجشنبه در منطقه نوخانى 

در منزل خود از سوى افراد ناشناس كشته شده است.
پليس شهرسومقايت حومه باكو كه بازرسى در رابطه اين حادثه را انجام داده، 
احتمال مى دهد كه قاتل قربانى را با بالش خفه كرده باشد، چرا كه هيچ علامتى 

مبنى بر اعمال زور بر بدن مقتول مشاهده نمى شود. 
همچنين دوربين مدار بسته نصب شده در منزل دانشجوى ايرانى ورود چهار 

فرد ماسك دار را به منزل مقتول نشان مى دهد. 
همچنين گفته مى شود كه از منزل مقتول 50 هزار منات به سرقت رفته است.

دادستانى شهر سومقايت اعلام كرده كه در رابطه با اين حادثه پرونده جنايى 
تشكيل شــده و تحقيقات پليس براى دستگيرى عاملان اين حادثه ادامه 

دارد. 

مرگ هولناك گردشگر زن هنگام 
فيلمبردارى 

خط قرمز: زن روس تبار كه براى 
فيلمبردارى از طبيعت، سر خود 
را از پنجره خودرو در حال حركت 
دوستش بيرون برده بود، پس از 
برخورد مهيب با تير چراغ برق به 

طرز هولناكى كشته شد. 
«ناتالى بوريســوانا بوردينا» كه 
همراه دوســت اوكراينى اش به 

«دومينيكن» سفر كرده بودند، هنگام حركت در جاده سرش را از پنجره بيرون 
برد و شروع به فيلمبردارى كرد، اما ناگهان سر او به يك تير برق برخورد كرد 

و متلاشى شد.

تيراندازى مرگبار در نزديكى مدرسه 
دخترانه 

خط قرمز: يك مهاجم ناشــناس به ســوى دانش آموزان دختر در نزديكىِ 
مدرسه اى واقع در استانبول تركيه تيراندازى كرده است كه بر اثر آن تا كنون 

يك نفر كشته و 2 فرد ديگر نيز مجروح شده اند. 
خبرگزارى اســپوتنيك با اعلام يــك خبر فورى به نقــل از روزنامه حريت 
از تيراندازى يك مهاجم ناشــناس به ســوى دانش آموزان دختر در نزديكىِ 

مدرسه اى واقع در استانبول تركيه خبر داد.
بر اين اساس، يك دانش آموز كشته و 2 نفر ديگر نيز مجروح شده اند.

شورش در زندان مكزيك
16 كشته و 26 زخمى در پى داشت 

خط قرمز: ناآرامى ها در يكى از 
زندان هاى مكزيك چندين كشته 

و زخمى در پى داشته است. 
ناآرامى ها در زندانى در شــمال 
غرب مكزيك به كشته و زخمى 

شدن 42 نفر انجاميد.
بر اســاس گزارش شين هوا، در 
اين حادثه كه به گفته سخنگوى 
سازمان زندان هاى اين كشور به 

دليل رقابت بين گروه ها و باندهاى مسلح داخل و خارج از زندان رخ داد 16 نفر 
كشته و 26 تن ديگر زخمى شدند.

بر اساس اين گزارش، ناآرامى ها از روز سه شنبه صبح آغاز شد و با به آتش كشيده 
شدن بخش هايى از زندان تنش ها بالا گرفت.

ويدئو هاى منتشر شده از اين حادثه صحنه برخورد برخى از خانواده هاى زندانيان 
را كه خارج از زندان تجمع كرده بودند با پليس ضدشورش نشان مى دهد.

با تشــديد درگيرى ها ســتون هاى بزرگى از دود ســياه رنگ ناشــى از آتش 
كشيده شدن بخش هايى از زندان در آسمان ديده شد.

يك ســخنگوى دولت در اين رابطه گفت: «مقامات براى جلوگيرى از افزايش 
خشونت ها از نيروى قهريه استفاده كردند» .
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تصادف خونين سرويس 
مدرسه در جاده زاينده رود 

خط قرمز: رئيس پليس راهور استان اصفهان گفت: 
خودروى حامل دانش آموزان در محور زاينده رود به 

سمت زرين شهر دچار حادثه شد. 
سرهنگ رضا رضايى با اشاره به حادثه تصادف صبح 
ديروز خودروى حامل دانش آموزان در استان اصفهان 
اظهار داشت: اين حادثه در ساعت هفت و 15 دقيقه 
در محور شــهر زاينده رود - زرين شهر اتفاق افتاده 

است.
وى با بيان اينكه عدم توجه راننده خودروى ســمند 
به جلو دليل اين حادثه بوده اســت، افزود: با توجه به 
اينكه اين خودرو سرويس مدرسه بوده است، در اين 
حادثه راننده و دو دانش آموز سرنشــين جلو مصدوم 

شده اند.
رئيس پليس راهور اســتان اصفهان با اشاره به اينكه 
هنوز مجاز و غير مجاز بــودن فعاليت اين راننده در 
حوزه ســرويس مدرسه مشخص نشده است، تصريح 

كرد: مدارك اين راننده در دست بررسى است. 

قاتلان خانوادگى 3 ماه 
فرارى بودند 

خط قرمز: رئيس پليس آگاهى سيستان وبلوچستان 
از دســتگيرى قاتلان فرارى پس از گذشت 3 ماه از 

ارتكاب جرم در زاهدان خبر داد. 
ســرهنگ ابراهيم ملاشــاهى رئيس پليس آگاهى 
اســتان سيستان و بلوچستان گفت: در تاريخ سى ام 
خرداد ماه ســال جارى كارآگاهان پليس آگاهى از 
درگيــرى منجر به قتل مردى ميانســال در يكى از 
خيابان هاى شــهر زاهدان به وسيله شليك با كلت 

كمرى با خبر شدند.
وى افــزود: كارآگاهــان پليس با اشــراف اطلاعاتى، 
محــل اختفاى دو قاتل فرارى را در منزلى در يكى از 
روستا هاى شهرستان شناسايى و آن ها را به همراه دو 
قبضه كلت كمرى كه در حين قتل از آن ها اســتفاده 

كرده بودند دستگير كردند.
رئيس پليس آگاهى اســتان با اشاره به انگيزه قتل به 
علت اختلافات خانوادگى، خاطر نشان كرد: متهمان 
پس از تكميل پرونده مقدماتى به منظور سير مراحل 

قانونى تحويل مقامات قضائى شدند.

غافلگيرى دزد صندوق هاى 
صدقات يزد 

خط قرمز: ســارق صندوق هاى صدقات شــهر يزد 
هنگام دزدى دستگير شد. 

ســرهنگ منوچهر نصيرى رئيس پليس يزد با اعلام 
ايــن خبر گفت: مأموران پليس بــا توجه به افزايش 
ســرقت از صندوق هاى صدقات در شــهر يزد براى 

دستگيرى عامل اين سرقت ها وارد عمل شدند.
وى ضمــن اشــاره به تشــكيل تيم هاى گشــتى 
محســوس و نامحســوس ادامه داد: شــب جمعه 
مأموران «كلانترى 17 رزمندگان» هنگام گشــت 
زنى در ميدان فرهنگ، ســارق را هنــگام ارتكاب 

سرقت دستگير كردند.
وى بــا بيان اينكــه متهم براى انجــام بازجويى و 
تكميل پرونده روانه اداره پليس شــد، خاطرنشان 
كرد: مبارزه با ســرقت و دستگيرى سارقان خرد و 
كلان از اولويت هاى اصلى پليس شهرســتان يزد 

است.

دستگيرى «امين كشتى گير» 
در پاكدشت 

خط قرمز: فرمانده انتظامى پاكدشــت از دستگيرى 
شرور سابقه دار معروف به «امين كشتى گير» در اين 

شهرستان خبر داد.
سرهنگ قباد خنجرى صبح شنبه در جمع خبرنگاران 
گفت: وى كه چند ماه پيش در همين شهرستان بعد 
از تخريب عمدى شيشه در يكى از واحد هاى صنفى و 
عربده كشى با قمه متوارى شده بود، در كمال ناباورى 

در قهوه خانه دستگير شد.
فرمانده انتظامى شهرســتان پاكدشت اظهار داشت: 
وى كه داراى جثه اى بزرگ است، متأسفانه از همين 
ويژگى در تمامى مزاحمت ها، درگيرى ها و شرارت ها 

استفاده مى كرده است.
وى گفــت: شــرارت وى تا حدى بوده كه بســيارى 
از اهالى از شــكايت كتبى امتنــاع كرده و به صورت 
شفاهى دادخواست خود را به نيروى انتظامى و مراجع 

ذى صلاح اعلام داشتند.
وى بيان داشت: اين شرور داراى چندين فقره سابقه 
كيفرى از قبيل سرقت، تهديد، مزاحمت، حمل سلاح 
ســرد و... بوده و آثار خال كوبى و بريدگى هاى چاقو 
در تمامى بدن اين اخلال گر امنيت اجتماعى نمايان 

است.
خنجرى خاطر نشــان كرد: اين شــرور سابقه دار از 
ســوى دســتگاه قضائى با قرار بازداشت موقت روانه 

زندان شد.

واژگونى مرگبار سمند 
در زنجان 

خط قرمز: واژگونى خودروى ســمند در زنجان جان 
راننده جوان را گرفت. 

سرهنگ على اصغر شــير محمدى رئيس پليس راه 
استان زنجان گفت: با كسب خبرى مبنى بر واژگونى 
خودروى ســمند در شهرســتان خدابنده در مسير 
روســتاى كردلو به طرف روســتاى اصلانلو بلافاصله 
تيمى از مأموران پليس راه به همراه نيروهاى امدادى 

براى بررسى موضوع به محل اعزام شدند.
وى افزود: با حضور مأموران در محل مشــخص شد 
خودروى سمند بدون سرنشــين از جاده منحرف و 

واژگون شده است.
سرهنگ شــير محمدى تصريح كرد: در اين حادثه، 
راننده خودرو به علت شــدت جراحــات وارده در دم 

فوت كرده است.

خط شهرستان ها

خط قرمز: دختران و همسر مرد خشمگين «كلارآباد»ى كه براى 
زهر چشم گرفتن از خانواده اش، با پاشيدن بنزين جهنمى از آتش 
در خانــه به پا كرده بود درحالى با پيكرهاى ســوخته روى تخت 
بيمارستان بسترى هستند كه عامل ماجرا به علت شدت سوختگى 
جان باخته است.  سحرگاه دوشنبه 16 مهر ساكنان منطقه اى در 
كلارآباد- شهرستان تنكابن- با ديدن شعله هاى سركش آتش كه 
از خانه اى ويلايى زبانه مى كشــيد با آتش نشانى و اورژانس تماس 
گرفتند. شــدت و حــرارت آتش به قدرى بود كه كســى امكان 
ورود به ساختمان را نداشــت اما اهالى محل تا رسيدن نيروهاى 
امدادى نمى توانســتند آرام بمانند. آن ها شيشه يكى از پنجره ها 
را شكســتند تا شايد راهى براى نجات ساكنان خانه پيدا كنند. با 
رسيدن گروه هاى امدادى و آتش نشانى، سرانجام حريق مهيب مهار 
و پيكرهاى نيمه سوخته دو دختر خانواده و مادر و پدرشان از ميان 
ويرانه ها بيرون كشيده شد. فرهاد-مرد خانواده- كه با ريختن بنزين 
روى خودش بيش از 90 درصد ســوخته بــود پس از يك روز در 
بيمارستان طالقانى شهرستان چالوس جان باخت.اما همسرش با 
50 درصد، فاطمه 10 ساله با 75 درصد سوختگى و زينب 16 ساله 
با 12 درصد ســوختگى عميق براى درمان به بيمارستان سوانح و 

سوختگى سارى انتقال يافتند.
*مشكلات خانوادگى زمينه ساز فاجعه

ذكريا اشــكپور، ســخنگوى مركز مديريت حوادث و فوريت هاى 
پزشــكى مازندران در اين باره گفت:  «پس از معاينات پزشكى تيم 
اعزامى، سوختگى مرد و زن مصدوم بسيار شديد گزارش شد. ابتدا 
مصدومان به بيمارستان طالقانى شهرستان چالوس منتقل شدند. 
اما به دليل شدت ســوختگى ها مرد خانواده جان سپرد. سه عضو 
ديگر كه مادر و دو دختر هستند براى درمان به بيمارستان سوانح 

و سوختگى سارى منتقل شدند.» سرگرد حامد ابراهيمى، فرمانده 
انتظامى شهرستان عباس آباد نيز درباره انگيزه اين واقعه تلخ گفت: 
«بررسى هاى مقدماتى نشــان مى دهد مرد خانواده براى ترساندن 
همسر و دخترانش به دليل مشكلات خانوادگى اين آتش سوزى را 
به راه انداخته كه باعث بروز فاجعه شده است.» «زينب» 16 ساله، 
دختر بزرگ خانواده است. او كه با فرار بموقع از اتاقش نسبت به مادر 
و خواهر كوچكترش آسيب كمترى ديده است روى تخت بيمارستان 
و با دســت ها و بدن بانداژ شــده به روايت آن صبح شوم پرداخت. 
«زينب» در حالى كه با يادآورى آن لحظات وهم انگيز بغض گلويش 
شكسته و اشك هايش سرازير شده بود، با هق هق گريه هايش گفت: 
«نيمه شب بود كه با شنيدن فرياد هاى پدر و مادرم از خواب پريدم. 
آن ها مدتى بود كه با هم اختلاف داشتند. ديگر شنيدن اين صداها 
برايمان عادى شده بود. فكر مى كنم ساعت حدود 4 صبح بود. وقتى 
سر و صداها كمى فروكش كرد همه خوابيديم. نمى دانم چند ساعت 
گذشــته بود كه با گرماى شــديد و دودى كه وارد اتاق شده بود از 
خواب پريدم. تمام خانه مان در ميان شعله هاى آتش و دود بود. براى 
فرار از شعله هاى آتش، خودم را به اتاق ديگرى رساندم. نمى توانستم 
نفس بكشم. كنار پنجره رفتم تا با باز كردن آن هواى تازه وارد اتاق 
شود اما نتوانستم. خودم را به كنج ديوار كشاندم و در آنجا كز كردم. 
حتى توان فرياد زدن و جيغ كشــيدن هم نداشتم. بى هوش شدم. 
وقتى به هوش آمدم كه امدادگران و همســايه ها بالاى سرم بودند. 
فكر مى كنم آن ها با شكســتن در و پنجره وارد خانه شده بودند.» 
دختر نوجــوان ادامه داد: «پدرم بنا بود. با اينكه كار مى كرد و پول 
داشت اما به ما خرجى نمى داد و زير بار هزينه هاى زندگى نمى رفت. 
هر وقت صحبت پول مى شــد، مى گفت ندارم. براى همين مادرم 
در خانه هــاى مردم كار مى كرد. من الان 16ســال دارم و از وقتى 

يادم مى آيد پدر و مادرم با هم اختلاف داشتند. پدرم بعضى وقت ها 
مواد مخدر و مشروبات الكلى هم مصرف مى كرد. ما در كلارآباد در 
يك خانه ويلايى مستأجر بوديم. دو خواهر هستيم. فاطمه خواهر 
كوچكم 10ساله است كه مى گويند 70درصد سوختگى دارد. مادرم 

هم حالش خوب نيست.»
*خواهر و دامادمان اختلاف هاى زيادى داشتند

دايى زينب و فاطمه كه در بيمارستان حضور داشت، گفت: «خواهر 
و دامادمان از قديم اختلاف داشتند. حتى يك بار كارشان به طلاق 
كشيده شد كه با كدخدامنشى از طلاق منصرف شدند. آن طور كه 
خواهرزاده ام مى گويد شب حادثه پدر و مادرش درگيرى لفظى پيدا 
مى كنند و خواهرم كه بيرون نيز كار مى كرد به همسرش گفته كه اگر 
مانع فعاليتش شود طلاق خواهد گرفت. داماد ما هم تهديد كرده در 
اين صورت همه خانواده را با هم مى سوزاند. او هميشه از اين تهديدها 
مى كــرد اما اتفاقى نمى افتاد، به همين خاطــر اين بار هم خواهرم 
حرفــش را جدى نگرفته بود. اما گويا فرهاد-داماد- بعد از خوابيدن 
همسر و فرزندانش بنزين باك موتورش را در ظرفى خالى كرده و به 
داخل خانه برگشته است. او درها را قفل كرده و سپس بنزين را روى 
خودش ريخته است و با يك جرقه فندك، آتش گرفته است. چون 
او نزديك بخارى بود بنزين به بخارى هم رسيده و باعث انفجار آن و 
سوختن خانه شده است.» وى افزود: «دامادمان در آخرين لحظات 
قبل از مرگش مى گفت كه تصور نمى كرده آتش سوزى اينقدر شديد 
باشــد. او فقط با اين كار قصد داشــته تا خواهرم را بترساند اما اين 
فاجعه رخ داده اســت. از طرفى چون كليد در ورودى دست فرهاد 
بود هيچ كس نمى توانست از اتاق خارج شود كه سرانجام خواهرم با 
گرفتن كليد از او از ورودى اول خارج شده بود و همسايه كنارى نيز 

با شكستن در عقبى دو دختر او را بيرون كشيده بود.»

زهرچشم مردانه زندگى يك زن و دو دختر را خاكستر كرد

با شكستن در عقبى دو دختر او را بيرون كشيده بود.»ســال دارم و از وقتى در خانه هــاى مردم كار مى كرد. من الان ديگر كه مادر و دو دختر هستند براى درمان به بيمارستان سوانح 

خط قرمز: دادســتان عمومى و انقلاب 
پارس آباد مغان از كشف جسد يك مرد 
از كانال آب چهل پله در روستاى دوست 

كندى اين شهرستان خبر داد. 
حوالى ساعت 14 عصر جمعه جسد يك 
مرد جوان از كانال آب چهل پله واقع در 
نزديكى روستاى دوست كندى شهرستان 

پارس آباد كشف شد.
در همين ارتباط، سيد عبداالله طباطبايى 
دادســتان عمومى و انقلاب شهرستان 
پارس آباد مغان درباره جزئيات كشــف 
اين جســد به خبرنگار ما گفت: هويت 
جسد اين مرد شناسايى شده و در حال 

حاضر دليل مرگ وى در دست بررسى 
است.

وى با بيان اينكه با شناســايى جسد اين 
مــرد، تحقيقات در اين زمينه از ســوى 
بازپرس اين پرونده در حال انجام اســت، 
تصريح كرد: براى مشــخص شدن علت 
اصلى و تامه مرگ جسد به پزشكى قانونى 

پارس آباد منتقل شد.
دادســتان شهرســتان پارس آباد با بيان 
اينكــه اعلام مفقودى اين مــرد ديروز از 
طرف خانواده وى به پليس آگاهى اطلاع 
داده شــده بود، گفت: جســد اين مرد از 
كانال چهل پله در روستاى دوست كندى 

كشيده شد.شهرستان پارس آباد كشف و از آب بيرون 
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خط قرمز: دو زورگير ســابقه دار خشن 
كــه بعد از ســرقت اقدام بــه كتك زدن 
مالباختگان مى كردند با تلاش پليس هنگام 
زورگيرى از يك شــهروند دستگير شدند.
تحقيقات پليسى از متهمان دستگير شده 
ادامــه دارد. دوازدهم مهــر دو نوجوان 16 
ســاله با مراجعه به واحد گشت كلانترى 
131 شهررى به مأموران اعلام كردند كه 
توســط دو جوان و به صورت پياده، مورد 

زورگيرى و ضرب و شتم قرار گرفتند.
با اظهارات دو نوجوان مبنى بر سرقت وجوه 
نقد و گوشى هاى تلفن همراهشان توسط 
دو جوان به صورت پياده مشخصات ظاهرى 
سارقان از مالباختگان اخذ و در اختيار ساير 
واحد هاى گشت كلانترى 131 قرار گرفت. 
با اجراى طرح مهار، ســرانجام مأموران در 
محدوده شهرك گل ها موفق به شناسايى 
دو جوانى شدند كه در حال زورگيرى يك 
گوشــى تلفن همراه از يك جوان رهگذر 
بودند. در بازرسى اوليه از اين دو نفر تعداد 5 

دستگاه گوشى تلفن همراه نيز كشف شد.
با تشــكيل پرونده مقدماتى بــا موضوع 
زورگيرى و به دســتور بازپرس شعبه اول 
دادسراى شهررى، پرونده در اختيار پايگاه 

نهم پليس آگاهى تهران بزرگ قرار گرفت.
دو تــن از مالباختگان پــس از حضور در 
پايگاه نهم پليس آگاهى در اظهارات خود 
گفتند: اين دو ســارق با گذاشتن چاقو در 
زير گلويمان اقدام به ســرقت وجه نقد و 
گوشى تلفن همراهمان كردند؛ يكى ديگر از 
مالباختگان نيز در اظهاراتش به كارآگاهان 
گفت: با دوستم در حال بازگشت از مدرسه 
بوديم كه دو پسر جوان در حالى كه روى 
صورت يكى از آن ها آثار جراحت شــديد 
مشــهود بود، دست مرا گرفتند و يك لگد 

به من زدند. آن ها در ادامه اقدام به سرقت 
گوشــى تلفن همراهم كــرده و در ادامه 
با چاقو ضربه اى به دســتم زدند كه باعث 

جراحت آن شد.
مالباختــه اى ديگر نيــز در اظهاراتش به 
كارآگاهان گفت:متهمان باچاقو و شيشه به 
طرفم حمله كردند؛ يكى از آن ها قصد خالى 
كردن جيب مرا داشــت كه ناگهان گشت 

پليس رسيد و آن ها را بازداشت كرد.
متهمان به نام هاى شايان و اميرمحمد (18 
ساله) در شرايطى منكر هرگونه زورگيرى 

و سرقت شده بودند كه تمامى مالباختگان 
ايــن دو نفر را مورد شناســايى كامل قرار 
داده بودنــد. در تحقيقات ميدانى از محل 
ســكونت متهمان نيز مشخص شد كه هر 
دو نفر آن ها داراى ســوء شهرت و سابقه 
شرارت در محل سكونتشان بوده؛ همچنين 
در بررسى اين دو متهم، كارآگاهان اطلاع 
پيدا كردند كه «شــايان» به اتهام سرقت 
مقرون به آزار با ســلاح ســرد، داراى يك 
حبس تعليقى از شعبه 102 دادگاه كيفرى 
2 دادگاه شهرستان شــهررى است اما با 
اين وجود اقدام به زورگيرى از مالباختگان 
كرده و دقيقا دوره يك ســاله اين حكم در 
روز دســتگيرى اش به پايان مى رسيده كه 

دستگير شده است.
سرهنگ كارآگاه حسين زارع، رئيس پايگاه 
نهم پليس آگاهى تهران بزرگ، با اعلام اين 
خبر گفت: از مالباختگان بويژه در محدوده 
شهررى كه بدين شــيوه و شگرد، توسط 
دو ســارق زورگير جوان 18 ســاله مورد 
زورگيرى و تهديد با سلاح سرد قرار گرفتند 
دعوت مى شود تا براى شناسايى متهمان به 
نشانى پايگاه نهم پليس آگاهى تهران بزرگ 
در شهررى - خيابان آستانه مراجعه كنند.

پايان زورگيرى هاى خشن دو جوان 18 ساله در شهر رى

دستگيرى سارقانى كه كاميون 
را با بارش مى بردند

ركنا: رئيس پليس آگاهى استان مركزى از دستگيرى
         اعضاى باند سارقان و اعتراف آنان به 15 سرقت از 

كاميون هاى بارى در سه استان كشور خبر داد. 
 سرهنگ «سيد نورالدين حسينى» در تشريح اين خبر، 
گفت:  در طى چند ماه گذشــته بــا اعلام گزارش هاى 
ســرقت محموله هاى فلزات خودروهاى بارى در سطح 
محورهاى مواصلاتى اســتان، تيمى ويژه از كارآگاهان 
اداره مبــارزه با ســرقت پليس آگاهى اســتان، مأمور 

رسيدگى به اين موضوع شدند.
اين مقــام انتظامى ادامــه داد: در گام هاى نخســت 
تحقيقات، كارآگاهان دريافتند كه سارقان براى گرفتار 
نشــدن از شيوه هاى متعددى اســتفاده مى كردند كه 
ســرانجام در فرايند تحقيقات فنى پليس، سرنخ هايى 

از اين افراد به دست آ مد.
وى تصريح كرد: در مراحل ابتدايى تحقيقات، دو نفر از 
ســركرده هاى باند مذكور از سوى پليس آگاهى استان 
مورد شناسايى قرار گرفته و در عملياتى بهنگام دستگير 
شدند و در بازجويى هاى فنى كارآگاهان اذعان داشتند 
كه به همراه ســه نفر ديگر از همدستان خود اقدام به 
سرقت محموله فلزات كاميون هاى بارى در محورهاى 

مواصلاتى استان مى كرده اند. وى يادآور شد: بلافاصله 
برنامه ريزى لازم براى دســتگيرى ديگر همدســتان 
ســركرده هاى باند مورد نظر آغاز شد و با به كارگيرى 
تجهيزات نوين علمى و پيشــرفته پليــس در مراحل 
رسيدگى به اين پروند،ســه متهم ديگر اين پرونده در 
عمليات هايى جداگانه مأموران دايره مبارزه با ســرقت 
پليس آگاهى اســتان دستگير شدند. وى بيان داشت: 
در مراحل بازجويى ها، متهمان دســتگير شده به 15 
فقره ســرقت محموله فلزات خودروهاى مختلف بارى 
در سطح محورهاى مواصلاتى استان هاى مركزى، قم 

و تهران اعتراف كردند.
رئيس پليس آگاهى استان مركزى خاطر نشان كرد: در 
بازرسى از مخفيگاه متهمان5 دستگاه انواع وسيله نقليه 
نيز كه در امر سرقت، تخليه و جابجايى اموال مسروقه 

مورد استفاده قرار مى گرفته است، توقيف شد.

دستگيرى سارقانى كه كاميون 

مواصلاتى استان مى كرده اند. وى يادآور شد: بلافاصله 

خط قرمز: رئيس پليس خوزســتان از شناسايى و 
دستگيرى قاتل فرارى در شهرستان اهواز خبر داد. 

سردار حيدر عباس زاده گفت: روز چهارشنبه در پى 
وقوع برادركشى در شــهر اهواز، موضوع به صورت 
ويژه در دســتور كار كارآگاهان پليس آگاهى قرار 

گرفت.
وى افزود: كارآگاهان پليس آگاهى با انجام اقدامات 
تخصصى و اطلاعاتى محل اختفاى قاتل را شناسايى 
و پس از هماهنگى با مراجع قضائى در يك عمليات 
منسجم قاتل فرارى كه قصد خروج از كشور را داشت 

در مخفيگاهش دستگير شد.
وى در ادامــه افزود: متهــم در تحقيقات پليس به 
برادركشى اعتراف كرد و از مخفيگاهش يك قبضه 
اســلحه شــكارى كه با آن اقدام به قتل كرده بود، 

كشف و ضبط شد.
سردار عباس زاده با اشاره به اينكه قاتل انگيزه خود، 
از قتل برادرش را اختــلاف مالى اعلام كرد، گفت: 
نيروى انتظامى بر ســر حفظ جــان و امنيت مردم 
مماشــات نمى كند و مصمم است با جرائم خشن با 

قاطعيت برخورد كند.

دستگيرى متهم 
برادركشى لب مرز



طاهرى و پسر شفر كمك مربيان 
استقلال شدند

ورزش: پس از انتخاب شفر به عنوان سرمربى جديد تيم فوتبال 
اســتقلال، حرف و حديث هاى زيادى در مورد انتخاب دستياران 
اين مربى به گوش مى رسيد و حتى بيژن طاهرى و سيروس دين 

محمدى هم به عنوان دستيار به اين مربى معرفى شدند .
شفر پس از نام هاى مطرح شده توسط كميته فنى در نهايت مهر 
تاييد را روى نام بيژن طاهرى زد و او را  به عنوان دستيار جديد خود 
انتخاب كرد .  همچنين فرزند شفر نيز بامداد سه شنبه هفته جارى 
به ايران مى آيد تا به عنوان آناليزور در كادر فنى استقلال مشغول 

به كار شود .

احمدزاده دربى را ازدست داد
ورزش: با اعلام برانكو ســرمربى تيم فوتبال پرســپوليس فرشاد 
احمدزاده هافبك - مهاجم سرخپوشــان تحت عمل جراحى قرار 
خواهد گرفت. سرمربى پرسپوليس درباره مصدوميت اين بازيكن 
گفت كه احمدزاده مشكل فتخ دارد و به همين دليل بايد خيلى زود 
عمل جراحى انجام دهد تا مشكل او برطرف شود. برانكو همچنين 
درباره مدت زمان دورى احمدزاده از ميادين، افزود: ميزان دورى 
او از ميادين بعد از عمل جراحى مشــخص مى شود. احمدزاده در 
مراحل ابتدايى مصدوميت قرار دارد و بهتر اســت كه زودتر عمل 
كند. اميدوارم او زود به تمرينات ما بازگردد. به اين ترتيب احمدزاده 

ديدار با الهلال، نفت تهران و استقلال را قطعا از دست خواهد داد.

قائدى از استقلال اخراج شد
ورزش: با توجه به بى حرمتى مهدى قائدى، بازيكن جوان استقلال 
نسبت به پيراهن تيم، در  نهايت شفر اين بازيكن را از جمع آبى ها 
اخراج كرد . گفته مى شود قائدى از تيم بزرگسالان كنار گذاشته 
مى شود و در نهايت قرار است با اميدها به فوتبالش ادامه دهد. ديروز 
تصاويرى از خميازه قائدى روى نيمكت در حين بازى با فولاد سوژه 
اصلى چند تا روزنامه بود.  گفته مى شــود وى در رختكن پيراهن 

استقلال را با عصبانيت به زمين كوبيده است.

سياه جامگان - صنعت نفت در 
ورزشگاه امام رضا (ع)

تســنيم: مجوز برگزارى بازى هاى ليگ برترى در ورزشگاه امام 
رضا(ع) مشهد صادر شد.در هفته هاى گذشته كش وقوس هاى زيادى 
در خصوص ورزشگاه امام رضا (ع) مشهد مقدس به وجود آمد، اما در 
نهايت مجوز برگزارى ديدارهاى ليگ برترى از ســوى فرماندارى و 
شوراى تامين مشهد در اين ورزشگاه صادر شد.بر اين اساس، ديدار 
سياه جامگان - صنعت نفت آبادان روز پنجشــنبه هفته جارى در 
چارچوب هفته دهم ليگ برتر در ورزشگاه امام رضا (ع)برگزار مى شود.
مهدى برادران، رئيس هيئت فوتبال استان خراسان رضوى اين خبر 

را تاييد كرد.

روشن:  با اين وضعيت دربى را مى بازيم
تسنيم: پيشكسوت باشگاه اســتقلال گفت:  اين تيم با آمدن 
وينفرد شفر تغييرى نكرده و بهتر بود آبى پوشان تا پايان فصل 
با ميك مك  درموت ادامه مى دادند. حســن روشن در پاسخ به 
اين پرسش با اين وجود نتيجه دربى كه قرار است 4 آبان برگزار 
شود را چطور پيش بينى مى كند، خاطرنشان كرد: دربى شرايط  
خاص خــودش را دارد و بايد ديد كدام تيم بــه لحاظ روحى و 
روانى شــرايط بهترى دارد. در اين زمينه هم برانكو روانشناس 
است و پرســپوليس وضعيت بهترى دارد. با اين وضعيت دربى 
را واگذار خواهيم كرد، خدا كند اين اتفاق نيفتد، اما احســاس 

مى كنم با اين اوضاع دربى را مى بازيم.

دو تراكتورى محروم شدند
ايسنا: حسب دســتور موقت كميته اخلاق فدراسيون فوتبال 
مهدى كيانى، كاپيتان و عارف آغاســى بازيكن تراكتورسازى 
به دليل رفتار غير ورزشــى و غيراخلاقى در تمرينات و رختكن 
اين تيم كه منجر به درگيرى و ايراد ضرب وجرح شــد تا اطلاع 
ثانوى از حضور در ميادين محروم شدند.مراتب اين محروميت 
به سازمان ليگ اعلام شده و پرونده اين درگيرى براى بررسى 

موضوع در كميته اخلاق باز است.

كيانى: خبرى از چاقوكشى نبود
ايسنا: مهدى كيانى كاپيتان تيم فوتبال تراكتورسازى تبريزدرباره 
درگيرى اش با عارف آغاســى بيان كرد: نمى دانم چرا مى خواهند 
چنين حرف هايى را بــراى ما دربياورند. ما يك خانواده هســتيم 
و چنين حرف هايى در كار نبوده و تنها شــوخى بوده است. اصلا 
چاقويى در كار نبــود و هيچ اتفاقــى نيفتاد. افــرادى كه چنين 
حرف هايى را زدند مى خواهند تراكتورسازى را وارد حاشيه كنند 

اما تراكتورسازى با اين چيزها كوچك نمى شود.

محمد انصارى: با اميد به مصاف الهلال 
مى رويم

ايسنا: مدافع پرســپوليس دربــاره بازى برگشــت برابر الهلال 
عربســتان كه قرار اســت روز سه شنبه در مســقط برگزار شود، 
گفت : ما اميدواريم و با اميد به مصاف اين تيم خواهيم رفت. تمام 
تلاشمان را مى كنيم كه پيروز از زمين مسابقه خارج شويم. محمد 
انصارى درباره اين كه سيد جلال حسينى و كمال كاميابى نيا در 
بازى برابر الهلال وارد زمين مى شوند، اظهار كرد: در تيم ما نفرات 
اصلى و ذخيره وجود ندارد. شما مطمئن باشيد كه بهترين نفرات 
با نظر ســرمربى تيم وارد زمين مى شوند. مطمئن باشيد كه تمام 

تلاشمان را مى كنيم تا از اعتبار پرسپوليس دفاع كنيم.

ماهينى با پرسپوليسى ها به عمان 
نمى رود

ورزش: حســين ماهينى، مدافع - هافبك پرسپوليس در بازى 
برگشت برابر الهلال عربستان قادر به همراهى تيمش نيست.او به 
دليل محروميت اين بازى را از دست داده و قرار نيست براى بازى 
برگشت همراه با پرسپوليس به عربستان برود.براساس اين گزارش، 
ماهينى در همين راستا با برانكو صحبت كرده است و پرسپوليس را 

در سفر به عمان همراهى نخواهد كرد.  

ضد حمله

چمنيان: اين تيم بايد براى جام جهانى جوانان 
حفظ شود

ورزش: عباس چمنيان، سرمربى تيم   ملى فوتبال نوجوانان درباره موفقيت هاى تيمش 
در مصاحبه باسايت ايندين اكسپرس هند گفت: نتايج خوب ايران به خاطر پيشرفت 
ساختار فوتبال در اين كشور است. آن ها در حال  حاضر برنامه استعداديابى گسترده اى 
را در اختيار دارند كه از تمامى مناطق جغرافيايى ايران استعدادهاى برتر فوتبالى را 
شناسايى مى كنند. همچنين كميته  جوانان در فوتبال ايران ايجاد شده است كه در آن 
كارلوس كى روش و دستيارش ماركار آقاجانيان و بنده در آن عضويت داريم. وى افزود: 

من با مهدى تاج، رئيس فدراسيون فوتبال ايران كه در حال  حاضر در هند حضور 
دارد صحبت كرده ام و به او گفتم كه اين تيم را براى جام جهانى جوانان حفظ 

كند و در كنار هم نگه دارد. خيلى مهم است كه اين بچه ها در كنار هم 
بمانند و پيشرفت كنند تا ما در آينده سرمايه عظيمى داشته باشيم.

كى روش: احتمالاً كمپ تيم ملى 
در جام جهانى 2018 در «كالوگا» خواهد بود

ورزش: كارلوس كى روش كه براى بررسى كمپ هاى موجود در كشور روسيه به 
منظور استقرار تيم ملى فوتبال ايران در جريان رقابت هاى جام جهانى 2018 در 
اين كشور به سر مى برد، در گفت وگو با شبكه تلويزيونى «مچ تى وى» روسيه گفت: 
من در مسكو مانده ام تا زمين ها و هتل هاى روسيه را مورد بررسى قرار دهم چون 
ايران قرار است در مرحله پايانى جام جهانى 2018 در روسيه حضور داشته باشد.
وى افزود: احتمال دارد تيم ملى در جريان برگزارى مسابقات جام جهانى در شهر 
كالوگا اردو بزند، البته بايد اطمينان حاصل كنيم كه آيا اين كمپ آمادگى پذيرش 
ما را در آن مقطع دارد يا خير! همچنين خيلى مهم است كه به بخش فرهنگى و 

چيزهاى ديگر توجه كنيم. 14

تلگرامى

1

   عباس ترابيان رئيس كميته فنى فوتســال گفت: بازى هاى مقدماتى 
جام ملت هاى آسيا در تبريز رايگان است و مردم مى توانند به سالن بيايند.

  كنفدراسيون فوتبال آسيا ليست بيست و پنج نفره بازيكنان پرسپوليس 
را براى بازى روز ســه شنبه منتشــر كرد كه در آن نامى از مهدى طارمى 

نيست.
  سلمان الفرج، كاپيتان الهلال و العابد، هافبك طراح اين تيم در بازى 
برگشت مقابل پرسپوليس حضور نخواهند داشــت. مجاهد المنيع ديگر 
بازيكن الهلال نيز در تمرينات گروهى اين تيم حاضر نشد زيرا از ناجيه مچ 

پا دچار مصدوميت شده است.
  شاهزاده ريما بنت بندر بن سلطان آل ســعود، اولين زنى است 

كه به سمت رياســت فدراســيون ورزش همگانى عربستان منصوب 
شده.

  مديركل ورزش و جوانان استان تهران گفت : جواز باشگاه نفت تهران 
يك ماه ديگر به دلايلى تمديد شد.

  در اولين و مهمترين ديدار هفته هشتم رقابت هاى ليگ برتر انگليس، 
منچستريونايتد و ليورپول در ورزشــگاه آنفيلد به تساوى بدون گل دست 

يافتند.
  رافائل نادال تنيسور اسپانيايى و رتبه اول رنكينگ تنيس بازان جهان، 
با شكســت مارتي ن دل پوترو، موفق به صعود به فينال رقابت هاى مسترز 

شانگهاى شد.

  ژوزه مورينيو ســرمربى منچســتريونايتد در خصــوص صحبت در 
مورد نگرش دفاعــى او در مقابل ليورپــول تاكيد كرد، منتظــر بوده كه 
سرمربى ليورپول عنصرهاى تهاجمى خود را از زمين بيرون بكشد تا او نيز 
حركت هاى هجومى را در دستور كار قرار دهد اما كلوپ آنقدر دير اين كار را 

انجام داده كه منصرف شده است.
  يورگن كلوپ سرمربى ليورپول مى گويد با اينكه تيمش مى توانسته در 
مقابل يونايتد بهتر بازى كند اما ديدگاه مثبتش نسبت به موفقيت ليورپول 

در آينده با اين عملكرد تقويت شده است.
  داويد دخيا دروازه بان منچستريونايتد، واكنش فوق العاده خود با پايش 

در بازى با ليورپول در مهار توپ ماتيپ را غريزى لقب داد.
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ورزشـــى

در گفت و گو با قدس
 مجيد جلالى: شايد پيكان آن بالا بماند

 فوتبال  حميد رضا عــرب  پيكان فصل 
را خوب شــروع نكرد اما حالا پنجمين برد پى 
درپى خود را هم به دست آورده و عملا به يكى از 
مدعيان اين فصل بدل شده است. مى گفتند كه 
تيم مجيد جلالى بعد از رفتن منشا با مشكلاتى 
مواجه مى شود اما ظاهرا مشكلات مقطعى بوده 
و پيكان با بازيكنان جديد هم درمســيرصعود 

قراردارد.

* اين پنجمين برد پى درپــى پيكان بود. 
بردهايى كه درتاريخ اين باشگاه بى سابقه 

است.
ما بازى به بازى جلو مى رويم و سعى مى كنيم آرام 
آرام به اهدافى كه داريم برســيم. روزى كه من به 
پيكان رفتم دورنمايى تصوير شد و برنامه اى بلند 
مدت نوشــتيم. فكر مى كنم در اين فصل به آن 

اهدافى كه در ذهن داريم برسيم.
*كسب سهميه يا جام؟

قهرمانى در ليگ فاكتورهايى را مى طلبد وعلاوه 
بر اركان درونى يكســرى عوامــل بيرونى هم در 

قهرمانى ها نقــش دارند. ما اهدافى كه ترســيم 
كرديم اين است كه پيكان را به يك شرايط نرمال 
برسانيم. البته رسيدن به سهميه ليگ قهرمانان 
آسيا هم جزو برنامه هاى ما است كه اگر وضعيت 
فنى تيم همين گونه پيش برود، احتمالا ميســر  

مى شود.
* بنابراين احتمال دارد كه آن بالا بمانيد.

به احتمال زياد همين طور خواهد شد. خوشبختانه 
بچه ها به اين خودباورى رسيده اند كه مى توانند 
كارهاى بزرگى انجام دهند. ما تيمى واحد و متحد 

هستيم.
*چه ويژگى هايى باعث شد پيكان پس از 
چهارهفته نا اميد كننــده بردهاى بزرگى 
را به دســت آورد. به خصــوص برد مقابل 

پرسپوليس.
مهم ترين مســائلى كه در تيم ما تاثير گذاشت 
آرامش درونى بود. از سويى ميل به خواستن و 
انگيزه هم در بچه ها مــوج مى زد. اين دو باعث 
شد ما به نتايج خوبى برسيم. ضمن اينكه نبايد 
فراموش كنيد ما بهترين گلزن مان را از دســت 

داده بوديم و بــازى بدون منشــا بايد در ذهن 
بچه ها جا  مى افتاد كه چهار هفته زمان برد تا به 

اين وضعيت عادت كنيم.
* خارجى هــاى جديدى كــه به خدمت 

گرفته ايد مى توانند جاى منشا را پر كنند؟
خارجى هاى ما با مبالــغ متعادلى به پيكان آمده 
اند. مجموع پولى كه صرف آن ها شــده به 300 
هزار دلار مى رســد كه رقم قابل قبولى اســت. 
آن ها بازيكنان مســتعدى هستند و مى توانند به 

ما كمك كنند.
*هفته نهم با تاخير بســيار نسبت به هفته 
هشتم برگزار شــد. پيكان ازوقفه ها لطمه 

نمى خورد؟
بحث فقط پيكان نيست. اين وقفه ها خواه نا خواه 
به همه تيم ها لطمــه وارد مى كند.براى همين 
است كه من ابتداى حرف هايم تاكيد كردم بايد 
بازى به بازى جلو برويم. اين ليگ فرسايشــى 
اســت و كار را براى موفقيت دشــوار مى كند. 
شــما مضرات اين تعطيلى ها را در جام حذفى 

به وضوح ديديد.

 فوتبال  سينا حسينى   مالك باشگاه سياه جامگان 
كه معتقد بود بــا اكبر ميثاقيان قطعــا فصل خوبى را در 
پيش خواهند داشــت حالا كارد به اســتخوانش رسيده 
و مى گويد: مســئله رفاقت ما با  اكبرآقا بــه كنار اما بايد 
جوابگوى هــواداران نيز باشــيم. همــان روزى كه اكبر 
ميثاقيان و تيمــش در برابر پيكان تن دومين شكســت 
خانگى اش داد زمزمه هاى نارضايتى هواداران بلند شد اما 
ميثاقيان در كنفرانس خبرى مدعى شد: تماشاگر يادش 
رفته من تيم را نگه داشــتم چرا آنها خاطره سال گذشته 

را فراموش كردند!
 *سكته مالك سياه جامگان

ميثاقيان كه وعده داده بود تيمش بعد از بازى با گســترش 
فولاد ديگر گل نخورد تا كنون چهار گل خورده و 276 دقيقه 
است كه نتوانسته گلى به ثمر برساند. سياه جامگان از 9 بازى 
گذشته خود تنها 7 امتياز كسب كرده و شرايط مساعدى در 
جدول ندارد و با اين شــرايط مجدداً اين تيم در پايان فصل 
بايد براى بقا بجنگد. اتفاقى كه عباســى پدر، از آن وحشت 
دارد و مى گويد: نه ما و نه هواداران ديگر طاقت كشيده شدن 
سرنوشت تيم به روزهاى آخر را نداريم، اگر قرار باشد دوباره 
نتايجى مثل دو فصل گذشته بگيريم قطعا سكته خواهم كرد.

*دست پر اكبر
حميد على عسگرى ، كيوان امرايى، محمدرضا خرسندنيا، 
ميرهانى هاشمى، يونس شــاكرى، يورى چولاك و احسان 
پيرهادى به تيم اضافه شــدند كه البته با نظــر كادر فنى، 
پيرهادى راهى نساجى شد و چولاك هم مورد تأييد ميثاقيان 

قرار نگرفت. حتــى مصطفى احمدى بازيكنــى كه راهى 
پديده شــده بود مجدداً به اين تيم بازگشت تا خط هافبك 
مشكى پوشان شهر مشهد دچار مشكل نشود. در فصل نقل 
و انتقالات قرارداد نفراتى مثل حسين بادامكى، محمدرضا 
ناصرى، پيام ملكيان، روح االله ســيف اللهى، رضا شــربتى و 
يركوويچ تمديد شد و به نظر مى رسيد تيم مشهدى خوب 

نتيجه بگيرد اما اين اتفاق نيفتاد.
حتى به اذعان تمام بازيكنان اين باشگاه ، امسال مشكل مالى 
در تيم وجود نداشــته و پيش پرداخت ها و وعده هاى مالى 
تا كنون انجام گرفته اســت.پس بهانه اى براى ماندن در ته 

جدول باقى نمى ماند.
*احتمال بركنارى جدى شد

با اين شــرايط امروز هيئت مديره اين مجموعه تصميم 
جدى درباره كادر فنى به ويژه اكبــر ميثاقيان مى گيرد. 
اين احتمال وجود دارد كه هيئت مديره به ميثاقيان يك 
بازى ديگر هم فرصت بدهد اما از آنجا كه ممكن اســت 
به دليل برگزارى بازى ســياه جامــگان برابر نفت آبادان 
در ورزشــگاه امام رضا(ع) و حضور جمعيت بيشترى از 
هواداران اتفاقات تلخ ترى براى اين باشگاه مشهدى رخ 
دهد از اين رو بركنارى ميثاقيان دور از ذهن هم نيست. 
على عباسى ،مديرعامل باشــگاه هم ديروز در گفت و گو 
با خبرگــزارى ها گفت: نمى توانم در ارتبــاط با ماندن يا 
نماندن اكبر ميثاقيــان درصدى اعلام كنم و فردا(امروز) 
در جلســه هيئت مديــره در اين ارتبــاط تصميم گيرى 
خواهيم كرد و شــك نكنيد كه تيم مشهدى نتايج خوبى 

را خواهد گرفت.
*از عنايتى تا اسكوچيچ

اما پرســش كليدى ديگر اين است كه 
هدايت سياه جامگان بعد از ميثاقيان 

به دست چه كسى سپرده خواهد 
شد؟ گفته مى شود دو تن از 

اعضاى هيئــت مديره با 
گزينه هاى احتمالى 

مذاكــره  وارد 
شده اند، مرزبان، 

و  مظلومــى 
رضا عنايتى 
بيــن  در 
ينه ها  گز

ز  ا

بيشــترى  شــانس 
برخوردارند ولى بايد ديد 
در جلسه امروز چه اتفاقى رقم خواهد خورد!  

عنايتى ، مرزبان و دوباره اكبر گزينه هاى روى ميز سياه جامگان

 عباسى: تكليف ميثاقيان امروز مشخص مى شود

من با مهدى تاج، رئيس فدراسيون فوتبال ايران كه در حال  حاضر در هند حضور 
دارد صحبت كرده ام و به او گفتم كه اين تيم را براى جام جهانى جوانان حفظ 

كند و در كنار هم نگه دارد. خيلى مهم است كه اين بچه ها در كنار هم 
بمانند و پيشرفت كنند تا ما در آينده سرمايه عظيمى داشته باشيم.

قرار نگرفت. حتــى مصطفى احمدى بازيكنــى كه راهى 
پديده شــده بود مجدداً به اين تيم بازگشت تا خط هافبك 
مشكى پوشان شهر مشهد دچار مشكل نشود. در فصل نقل 
و انتقالات قرارداد نفراتى مثل حسين بادامكى، محمدرضا 
ناصرى، پيام ملكيان، روح االله ســيف اللهى، رضا شــربتى و 
يركوويچ تمديد شد و به نظر مى رسيد تيم مشهدى خوب 

حتى به اذعان تمام بازيكنان اين باشگاه ، امسال مشكل مالى 
در تيم وجود نداشــته و پيش پرداخت ها و وعده هاى مالى 
تا كنون انجام گرفته اســت.پس بهانه اى براى ماندن در ته 

با اين شــرايط امروز هيئت مديره اين مجموعه تصميم 
جدى درباره كادر فنى به ويژه اكبــر ميثاقيان مى گيرد. 
اين احتمال وجود دارد كه هيئت مديره به ميثاقيان يك 
بازى ديگر هم فرصت بدهد اما از آنجا كه ممكن اســت 
به دليل برگزارى بازى ســياه جامــگان برابر نفت آبادان 
در ورزشــگاه امام رضا(ع) و حضور جمعيت بيشترى از 
هواداران اتفاقات تلخ ترى براى اين باشگاه مشهدى رخ 
دهد از اين رو بركنارى ميثاقيان دور از ذهن هم نيست. 
على عباسى ،مديرعامل باشــگاه هم ديروز در گفت و گو 
با خبرگــزارى ها گفت: نمى توانم در ارتبــاط با ماندن يا 
نماندن اكبر ميثاقيــان درصدى اعلام كنم و فردا(امروز) 
در جلســه هيئت مديــره در اين ارتبــاط تصميم گيرى 
خواهيم كرد و شــك نكنيد كه تيم مشهدى نتايج خوبى 

را خواهد گرفت.
*از عنايتى تا اسكوچيچ

اما پرســش كليدى ديگر اين است كه 
هدايت سياه جامگان بعد از ميثاقيان 

به دست چه كسى سپرده خواهد 
شد؟ گفته مى شود دو تن از 

اعضاى هيئــت مديره با 
گزينه هاى احتمالى 

مذاكــره  وارد 
شده اند، مرزبان، 

و  مظلومــى 
رضا عنايتى 
بيــن  در 
ينه ها  گز

ز  ا

بيشــترى  شــانس 
برخوردارند ولى بايد ديد 
در جلسه امروز چه اتفاقى رقم خواهد خورد!  

 عباسى: تكليف ميثاقيان امروز مشخص مى شود عباسى: تكليف ميثاقيان امروز مشخص مى شود

  مصمم هستيم باخت الهلال را جبران كنيم
عليپور: سربازى؟ سه سال ديگر در 

پرسپوليس مى مانم
ورزش سه: مهاجــم موفق اين روزهاى پرســپوليس از انگيزه بالاى تيمش 

براى موفقيت مقابل الهلال خبر داد و مدعى است بايد 6 گل به اين 
تيم بزنند. عليپور در خصوص ديدار برابر الهلال عربســتان و 

اميدوارى به معجزه در مسقط براى جبران شكست 4 گله و 
اين سوال كه شخصا به عنوان مهاجم تيم وعده چه تعداد 
گل براى جبران اين نتيجه را مى دهد گفت: بحث قول 
دادن نيست. همه بازيكنان مصمم هستيم اين نتيجه 
را جبران كنيم. اين ديدگاه كه بايد 4 گل بزنيم و معجزه 
و جبران را شخصا در ذهن ندارم. فوتبال است و اتفاقات 

زيادى به دنبال دارد و امكان دارد ما چهار گل بزنيم و بعد 
يك گل دريافت كنيم كه همه چيز از بين خواهد رفت. به 

شخصه اين تفكر را دارم كه بايد 6 گل به الهلال بزنيم.  اما مهم ترين 
حاشــيه در خصوص عليپور مربوط به ماجراى مشمول خدمت شدن و 

صحبت هايى در مورد حضورش در تراكتورسازى به عنوان بازيكن است. عليپور 
در اين باره گفت: مى زنند ديگر! هر چه به ذهن شان مى رسد مى زنند و من هم 
واقعا ديگر خسته شدم و نمى دانم بايد چه بگويم. بيخيال شويم و جوابى به آنها 
ندهيم بهتر است. آخرش اما كارى مى كنند سوء تفاهم به وجود بيايد و ناچار 
شوم پيگيرى كنم. اما براى روشن شدن اين بحث بايد بگويم 5 روز پيش دوباره 
در دانشگاه ثبت نام كردم و 3 سال ديگر معافيت گرفتم و در خدمت پرسپوليس 

هستم و اميدوارم ديگر اين ماجرا و حاشيه و شايعه تمام شده باشد.

ايران معيار ارزيابى ديگر مدعيان
آغاز مرحله انتخابى رقابت هاى قهرمانى 

فوتسال آسيا
ورزش: بازى هاى مرحله انتخابى رقابت هاى قهرمانى فوتسال آسيا در منطقه 
جنوب و مركز اين قاره از امروز و در ســالن شهيد پورشــريفى تبريز برگزار 

مى شود و ايران معيارى براى ارزيابى ديگر تيم هاى اين منطقه خواهد بود.
با ادغام تيم هاى منطقه جنوب و مركز آســيا كه در آن نپال تنها 

نماينده جنوب قاره كهن است، تعداد تيم هايى كه براى صعود 
به مرحله نهايى ســال آينده در چين تايپه بــا هم رقابت 
مى كنند به هفت تيم افزايش پيدا كرده و ازبكستان، نايب 
قهرمان دوره قبل يكى از تيم هايى است كه شانس صعود 
دارد. اين تيم در گروه A با تيم هاى قرقيزستان، تركمنستان 

و نپال رقابت خواهد كرد.در گروه B اما ايران بدون شك مدعى 
اصلى صعود است. در اين گروه سه تيمى، ايران تيمى است كه شكست 

دادنش ســخت به نظر مى رســد و همه پيش بينى ها حكايت از شانس كم 
تاجيكستان و افغانستان براى غلبه بر اين تيم دارد.

برنامه بازى ها:
يكشنبه 23 مهر
افغانستان - ايران
دوشنبه 24 مهر

تاجيكستان - افغانستان
سه شنبه25 مهر
ايران - تاجيكستان

 سيدجلال:
 ا ز برانكو بخاطر بازى ندادنم ممنونم

فارس: سيدجلال حسينى در خصوص وضعيت پرسپوليس، ديدار برگشت 
اين تيم مقابل الهلال عربستان  گفت وگو كرده كه در زير مى خوانيد.

 *وضعيت پرسپوليس در آستانه بازى با الهلال عربستان 
چطور است؟

 شرايط تيم خوب است و همه بازيكنان براى موفقيت تيم 
تلاش مى كنند. خود من هم همه سعى ام را خواهم كرد 
تا با تمام توان به پرسپوليس كمك كنم. آماده بازى 
برابر الهلال هستم و اگر در تركيب باشم با همه وجود 

براى موفقيت پرسپوليس بازى خواهم كرد. 
*نظرت در خصــوص معجــزه  در اين بازى 

چيست؟
شــايد بتوان مقابل خيلى از تيم هاى غرب آسيا نتيجه 
گرفت اما الهلال تيم بسيار قدرتمندى است و اين را بايد در 
نظر گرفت كه ما در بازى رفت نتيجه خوبى نگرفتيم و اين موضوع 
باعث شد تا شرايط ما سخت شود. با اين همه دست از تلاش برنخواهيم داشت 

و با همه وجود مقابل الهلال بازى مى كنيم. 
*در اين مدت حاشيه هاى زيادى بوده كه يكى از مهمترين آنها شايعه 

قهر تو با برانكو بود. در اين باره چه صحبتى دارى؟
من از برانكو واقعا ممنون هستم كه در روزهايى كه شرايط سختى داشتم و آماده 
نبودم ريسك نكرد و به من بازى نداد چرا كه درد كشيدگى عضله درد بدى است 
كه گاهى تا مدت ها با بازيكن همراه است . بايد بگويم هيچ اختلافى با برانكو ندارم .

6براى موفقيت مقابل الهلال خبر داد و مدعى است بايد 6براى موفقيت مقابل الهلال خبر داد و مدعى است بايد 6 گل به اين 
تيم بزنند. عليپور در خصوص ديدار برابر الهلال عربســتان و 

 گله و 
اين سوال كه شخصا به عنوان مهاجم تيم وعده چه تعداد 
گل براى جبران اين نتيجه را مى دهد گفت: بحث قول 
دادن نيست. همه بازيكنان مصمم هستيم اين نتيجه 
 گل بزنيم و معجزه 
و جبران را شخصا در ذهن ندارم. فوتبال است و اتفاقات 

زيادى به دنبال دارد و امكان دارد ما چهار گل بزنيم و بعد 
يك گل دريافت كنيم كه همه چيز از بين خواهد رفت. به 

 گل به الهلال بزنيم.  اما مهم ترين 

جنوب و مركز اين قاره از امروز و در ســالن شهيد پورشــريفى تبريز برگزار 
مى شود و ايران معيارى براى ارزيابى ديگر تيم هاى اين منطقه خواهد بود.

با ادغام تيم هاى منطقه جنوب و مركز آســيا كه در آن نپال تنها 

و نپال رقابت خواهد كرد.در گروه 
اصلى صعود است. در اين گروه سه تيمى، ايران تيمى است كه شكست 

دادنش ســخت به نظر مى رســد و همه پيش بينى ها حكايت از شانس كم 

جنوب و مركز اين قاره از امروز و در ســالن شهيد پورشــريفى تبريز برگزار 
مى شود و ايران معيارى براى ارزيابى ديگر تيم هاى اين منطقه خواهد بود.

با ادغام تيم هاى منطقه جنوب و مركز آســيا كه در آن نپال تنها 
نماينده جنوب قاره كهن است، تعداد تيم هايى كه براى صعود 
به مرحله نهايى ســال آينده در چين تايپه بــا هم رقابت 
مى كنند به هفت تيم افزايش پيدا كرده و ازبكستان، نايب 
قهرمان دوره قبل يكى از تيم هايى است كه شانس صعود 
 با تيم هاى قرقيزستان، تركمنستان 

 اما ايران بدون شك مدعى 
اصلى صعود است. در اين گروه سه تيمى، ايران تيمى است كه شكست 

دادنش ســخت به نظر مى رســد و همه پيش بينى ها حكايت از شانس كم 

 *وضعيت پرسپوليس در آستانه بازى با الهلال عربستان 
چطور است؟

 شرايط تيم خوب است و همه بازيكنان براى موفقيت تيم 

شــايد بتوان مقابل خيلى از تيم هاى غرب آسيا نتيجه 
گرفت اما الهلال تيم بسيار قدرتمندى است و اين را بايد در 



با 13 لژيونر طراز اول و در آستانه بازى هاى آسيايى

تيم ملى هندبال در ورطه فراموشى
 هندبال  نيلوفــر حامدي   ليگ برتــر هندبال چند 
هفته اي است كه آغاز شده اما اگر نگاهي كوتاه به رسانه هاي 
ورزشي بيندازيد كمتر خبري درباره اين ليگ مي شنويد. به 
غير از فوتبال كه حكايت جداگانه اي دارد رشته هاي ديگر 
مثل واليبال، بسكتبال ، فوتســال و چندين رشته  ديگر پر 
خبرتر از هندبال هستند. به نوعي كه يك روز قبل و بعد از 
برگزاري رقابت ها بيشتر رسانه ها از اين مسابقات مي نويسند. 
براي هندبال اما خبري از اين نوشــته ها و تصاوير نيســت. 
هندبالي كه به زودي اردوي تيم  ملي اش هم آغاز مي شــود 
و همه ملي پوش ها به زودي به ايــران مي آيند تا در اردوي 
پيش از حضور در رقابت هاي تونس كاپ شركت كنند مدت 
زيادي است در خاطر مردم و اهالي ورزش كمرنگ شده است.

وقتي هندبال به آشفته بازار بدل شد
بعد از رفتن عليرضا رحيمي از فدراسيون هندبال تا به همين 
روز كه خودش هم دوباره به مسند رياست برگشته، هندبال 
ايران در بخش ملي روز درخشــاني به خود نديده  است. اگر 
بخش لژيونر  شدن بازيكنان ملي پوش را كه از قضا هم از نظر 
كميت و هم از نظر كيفيت وضعيت بسيار خوبي دارند را ناديده 
بگيريم، هندبال در ميدان هاي بين المللي به توفيقات خاصي 
دست نيافته اســت. در حالي كه همين رشته در بازي هاي 
آسيايي گوانگجو نايب قهرمان شده  بود و همه فكر مي كردند 
اين مدال آغاز راه جهاني شدن هندبال ايران است ولي در عمل 

تبديل به آخرين دستاورد هندبال كشورمان شد. 
*كسي به فكر تيم هاي پايه نيست

موضوع نگران كننده اينكه در اين سال ها كه مديران يكي 
پس از ديگري تغيير مي كردند بيشترين بخش هندبال كه 
مورد آسيب قرارگرفت تيم هاي ملي پايه و در حقيقت آينده 
هندبال ايران بود. همان هايي كه بايد در اســتعداديابي ها 
انتخاب مي شدند و در اردوهاي منظم مورد تربيت حرفه اي 
قرار مي گرفتند سال هاســت عملا رها شــده اند. از طرف 
ديگر مشــكلات مالي و بدهي ها آنچنان بر ســر هندبال و 
فدراسيونش آوار شده كه رحيمي از زماني كه به اين رشته 
برگشته هنوز درگير همين بدهي هاســت. آنقدر كه حتي 
اســتعفا هم داد و اعلام كرد نمي توانــد از پس اين حجم از 
نابســاماني بربيايد ولي تا به همين لحظــه وزارت ورزش 
با اســتعفاي او موافقت نكرده اســت. هرچند از رحيمي و 
مشاورانش با آن ســابقه مديريتي انتظار مي رفت پيش تر و 
قبل از اينكه براي رياست فدراسيون كانديدا شود وضعيت 
فدراسيون را به طور دقيق بررسي مي كرد و با اشراف كامل 

نسبت به مشكلات موجود در اين رشته ورود مي كرد تا چنين 
بي ثباتي هايي، آن هم در راس مديريت رخ ندهد. ولي حالا 
كه شده و فدراســيون هندبال دقيقا در روزهايي كه انتظار 
مي رفت قرار است اوضاع بهتر شــود با چنين آشفته بازاري 
روبرو شد و طبق تصميم گيري هاي وزارت، رحيمي فعلا در 
فدراسيون ماندگار است معلوم نيست كه چرا كسي به داد 

اين رشته نمي رسد؟
دستمان پر است

هندبال ايــران در حال حاضر ســتاره هايش را به تمام دنيا 
فرستاده اســت. برادران اســتكي، عليرضا موسوي و سعيد 
حيدري راد در دينامو بخارست روماني، محسن باباصفري 
در استوابخارست اين كشور، پويا نوروزي نژاد در شافهاوزن 
سوئيس، شاهو نصرتي در كالاراشا، افشين صادقي و سجاد 

ندري در بيكوز و ساســان موســي خاني در ازمير تركيه، 
دانيال كمايش نژاد در مالموي سوئد و رامين يوسف نژاد در 
اسپرانس تونس بازي مي كنند. 13بازيكن كه شش نفرشان 
در بهترين تيم هاي حاضر در جام باشــگاه هاي اروپا حضور 
دارند. همين بازيكنان اصلي ترين ضامن هندبال ايران براي 
درخشــش در ميدان هاي خارجي محسوب مي شوند اما به 
شرطي كه ساير فاكتورها هم وجود داشته باشد. نخست اينكه 
هندبال ايران سال هاســت نيازمند يك سرمربي قدرتمند 
خارجي است. نه از آن دســته مربي خارجي هايي كه اين 
سال هاي اخير به ايران آمده اند و آنقدر از نظر بار فني و تجربي 
پايين بودند كه نه تنها بازيكنان تيم را ارتقا ندادند بلكه حتي 
توان مديريت تيم را هم نداشتند. اين تيم و بازيكنانش كه به 
ويژه برخي از آن ها حالا ديگر در بهترين باشگاه هاي خارجي 

و زير نظر بهترين سرمربيان هندبال دنيا كار كرده اند به يك 
سرمربي نياز دارند كه بتواند به آن ها چيزي اضافه كند. فردي 
كه بتواند كاري كه ولاســكو در واليبال كــرد را در هندبال 
انجام دهد. اگر چه سرمربي هم تنها فاكتور نيست و تا زماني 
كه فدراســيون حامي مالي قدرتمند نداشته باشد و از نظر 
مديريتي به ثبات و برنامه ريزي دقيق از طراحي تا اجرا نرسد 
توفيقات با ستاره هاي جهاني و ســرمربي بزرگ هم موقت 
خواهد  بود. هندبال ايران بازي هاي آســيايي اندونزي را در 
پيش دارد. مسابقه مهمي كه به نحوي شايد بهترين فرصت 
براي برگشت به روزهاي خوش و حتي با وجود سرمايه هاي 
ارزشمندي مثل بازيكناني كه داريم ساخت روزهايي بهتر 
براي هندبال ايران باشد. البته به شرطي كه حداقل الزامات 
رسيدن موفقيت يك تيم ملي در اختيار بازيكنان قرارگيرد.

ايران ميزبان مسابقات آسيايى 2021 شد
تمديد كرسى دنيامالى در فدراسيون 

جهانى قايقرانى
ورزش: رئيس سابق فدراسيون قايقرانى در سمت عضو هيئت رئيسه 
فدراسيون جهانى ابقا شد.  احمد دنيامالى كه از زمان رياستش در 
فدراسيون قايقرانى داراى كرسى بين المللى در فدراسيون جهانى 
است، با راى اعضاى كنفدراسيون كانوئينگ آسيا به عنوان نماينده 
قاره آسيا در هيئت رئيسه فدراســيون جهانى قايقرانى در سمت 

خود ابقا شد.

پيشنهادهاى آسيايى به ركابزن ملى پوش 
ايسنا: ركابزن تيم ملى در بخش جاده مدعى شد پيشگامان كوير 
يزد بهترين تيم آسياست. آروين معظمى گودرزى گفت: تيم هاى 
خوبى در اين تور شــركت كرده بودند و سطح رقابت ها خيلى بالا 
بود كه در بخش تيمى قهرمان شــديم و در مرحله آخر هم خودم 

اول شدم.
وى يادآور شد: بعد از تور آذربايجان استراحت مى كنيم و سپس 
خودمان را براى حضور در تور بين المللى چين آماده خواهيم كرد.

وى گفت: از دو كشــور غيرآسيايى پيشــنهاد دارم اما براى پاسخ 
مثبت دادن بايد از هر نظر شرايط را بسنجم.

عبادى پور: پشيمان نيستم كه زودتر 
به اروپا نرفتم

ورزش سه: لژيونر واليبال ايران گفت: از اينكه زودتر به باشگاه هاى 
اروپايى نرفتم پشيمان نيستم زيرا شايد اگر زودتر لژيونر مى شدم، 
شرايط كنونى را پيدا نمى كردم. ميلاد عبادى پورگفت: اعتقاد دارم 
كه هر چيزى بايد به وقت خودش رخ بدهد. شايد اگر من زودتر به 
اروپا مى رفتم امروز در اين جايگاه نبودم. البته شايد هم اشتباه مى 
كنم ولى حالا كه به لهستان آمده ام پشيمان نيستم كه كاش زودتر 
لژيونر مى شدم. طبيعتا همه تيم ها در مسابقات به دنبال قهرمانى 

هستند اما ما مى خواهيم بهترين باشيم و قهرمان شويم.

4 طلا و 3 نقره براى كشتى گيران 
ساحلى ايران

ايسنا: نمايندگان كشتى ساحلى ايران در نخستين روز رقابت هاى 
قهرمانى جهان در مجموع صاحب 3 طلا، 4 نقره و يك برنز شــدند. 
رقابت هاى كشتى ساحلى قهرمانى جهان در شهر داليان كشور تركيه 
آغاز شد و نمايندگان ايران در   3 رده سنى بزرگسالان، جوانان و نوجوانان 
در مجموع صاحب 3 طلا، 4 نقره و يك برنز شــدند. ايران توسط رضا 
مقدسى در وزن 60 كيلوگرم نوجوانان، رضا شيرازى در وزن 60 كيلوگرم 
جوانان و سيد جعفر قاسمى در وزن 80 كيلوگرم بزرگسالان به مدال 
طلا، اميرحسين هادى پور در وزن 70 كيلوگرم نوجوانان، محمدرضا 
پاكپور در وزن 80 كيلوگرم جوانان، محمد نادرى در وزن 70 كيلوگرم 
بزرگسالان و اميد حسن تبار در وزن 80 كيلوگرم بزرگسالان به مدال 
نقره و اميرحسين اسماعيلى در وزن 70 كيلوگرم نوجوانان به مدال برنز 

دست يافتند.

درخواست فدراسيون بسكتبال براى 
حضور بانوان

 ورزش سه: فدراسيون بسكتبال درخواست كرد براى بازى هاى 
انتخابى جام جهانى بانوان هم حق حضور در سالن را داشته باشند.

در شرايطى كه چند سالى اســت كه برخى از فدراسيون ها درگير 
ممنوعيت حضور بانوان در ســالن هســتند، فدراسيون بسكتبال 
درخواست جالبى را ارائه كرده است. محمدرضا داورزنى از شانس بالاى 
ايران براى ميزبان  مرحله نهايى ليگ جهانى در سال 2018 خبر داد كه 
قطعا نيازمند حضور بانوان در سالن است. حالا فدراسيون بسكتبال كه 
از آذرماه ميزبان  چند تيم آسيايى در چارچوب رقابت هاى انتخابى جام 
جهانى است، درخواست جالبى انجام داده است. طبق گفته مشحون 
آنها از مسئولان خواسته اند مثل چند سال قبل بانوان بتوانند براى 

حمايت از تيم ملى بسكتبال به سالن آزادى بروند.

خبر

يكشنبه 23 مهر  فوتسال قهرمانى آسيا
 افغانستان - ايران

 ساعت: 19:00 زنده از شبكه ورزش
يكشنبه 23 مهر هفته 8 لاليگا

 بتيس - والنسيا
 ساعت: 22:15 زنده از شبكه ورزش

سهشنبه 25 مهر  فوتسال قهرمانى آسيا
 ايران - تاجيكستان

 ساعت: 19:00 زنده از شبكه ورزش

سهشنبه 25 مهر ليگ قهرمانان اروپا
 منچسترسيتى - ناپولى

 ساعت: 22:15 زنده از شبكه ورزش

سهشنبه 25 مهر هفته 3 ليگ قهرمانان اروپا
 رئال مادريد - تاتنهام

 ساعت: 22:15 زنده از شبكه سه

 چهارشنبه 26 مهر  هفته 3 ليگ برتر واليبال
 بانك سرمايه - پيكان تهران

 ساعت: 17:30 زنده از شبكه ورزش

اسپانيا - لاليگا
 اسپانيول 0 - 0 لوانته
آلمان - بوندسليگا

 اشتوتگارت 2  - 1 كلن
فرانسه - لوشامپيونا

 ليون 3 - 2 موناكو
E جام جهانى نوجوانان - گروه

 نوجوانان فرانسه 5 - 1 نوجوانان هندوراس
 نوجوانان ژاپن 1 - 1 نوجوانان كالدونيا

ميز نتايج

ورزش در سيما

15

رئيس فدراسيون:
 كاراته در المپيك 2020 

نقش آفرينى مى كند
ورزش سه: رئيس فدراسيون كاراته گفت: دغدغه اهالى كاراته سالهاست 

ســاخت يك خانه كاراته اســت و اميدوارم اين اتفاق رخ دهد. فرجى گفت: 
مسابقات مختلفى   در پيش داريم. يكسرى رقابت ها براى كسب سهميه المپيك 

2020 است. از نظر من گرفتن سهميه شايد كار سختى براى كاراته كاران ايرانى 
باشد، تا اينكه بخواهند در المپيك به مدال برسند. بالاخره اين پروسه نزديك به 3 
سال زمان مى برد و مسابقات هم در سطح بالايى برگزار مى شود. ما تمام برنامه 
هايمان بر اين اســاس است كه 8 ســهميه اى كه براى المپيك 2020 امكان 

دستيابى به آن را داريم، كســب كنيم. اميدواريم كاراته بتواند در المپيك 
توكيو نقش آفرينى كند و يكى از رشــته هاى پرمدال باشد. قطعا اگر 

تمام اهالى ورزش دست به دســت هم دهند، اين اتفاق دور از 
دسترس نيست. كاراته جايگاه خود را پيدا كرده است.

افشاردوست: 
بداخلاقى ها خط قرمز 
فدراسيون  واليبال است

ورزش سه: نشست هماهنگى سرپرستان تيم ها و مسابقات ليگ 
برتر در فدراسيون واليبال برگزار شد.

 سى و يكمين دوره مســابقات واليبال قهرمانى باشگاه هاى برتر ايران 
«جام شهيد محسن حججى» از 16 مهرماه آغاز شده است.

 محمود افشاردوســت در نشســت هماهنگــى سرپرســتان تيم ها و 
سرپرســت هاى معرفى شده از سوى هيئ ت هاى اســتان هاى شركت 
كننده در ليگ برتر، افزود: به صورت كلى اينكه باشگاه ها اعلام كنند 

در ايجاد بداخلاقى ها هيچ نقشى نداشته اند، مورد قبول نيست 
زيرا بايد باشگاه ها نظارت بيشــترى بر عملكرد عوامل و 

تماشاگران خود داشــته باشند. و بد اخلاقى خط 
قرمز فدراسيون است.

رضايى: 
برخى كشتى گيران به 

تركيب اميد اضافه مى شوند
ايسنا: سرمربى تيم ملى كشتى آزاد زير 23 سال ايران با تاكيد 

بر اينكه قطعا برخى نفرات شايسته به تركيب تيم ملى اضافه خواهند 
شد گفت:اين موضوع را با همفكرى همكارانم و ساير دوستان انجام مى 

دهيم. وى  گفت: قطعا تغييراتى در تركيب تيم ملى با نظرات و هم فكرى 
با همكارانم و ساير دوستان انجام خواهيم داد. مطمئنا افرادى كه احساس 
كنيم شايستگى حضور در تيم ملى را دارند اما خارج از تركيب هستند را 
اضافه خواهيم كرد. تا پس از آن يا با برگزارى انتخابى يا بدون برگزارى 

ديدار انتخابى با توجه به زمان كم تا آغــاز رقابت هاى جهانى به 
تركيب تيم ملى اضافه شوند. در برخى از وزن ها تغييراتى 

خواهيم داشــت كه فعلا نمى توانم اســامى اوزان 
مدنظرمان را اعلام كنم.
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ســعيد آقايى بازيكن مطرح تيم سپاهان اصفهان در پستى 
اينســتاگرامى به موفقيت تيم ملى نوجوانان در جام جهانى 
واكنش نشان داده و غيرت بالاى بازيكنان را ستوده است و 
تمجيد ويژه اى نيز براى عباس چمنيان و حسين مرادى در 

كادرفنى كنار گذاشته است.

كريم انصارى فرد مهاجم تيم ملى ايران و باشگاه المپياكوس 
يونان در عكس فصل اين باشگاه در كنار ديگر بازيكنان اين 
تيم عكسى به يادگار گرفت كه اينستاگرام اين باشگاه آن  را 

منتشر كرد.

كريستيانو رونالدو فوق ســتاره پرتغالى رئال مادريد كه در 
تجارت خارج از زمين فوتبال نيز بسيار فعال است در توئيتر 
خود از برند جديد ادكلن كه به نام CR۷ وارد بازار مى شود 

رونمايى كرد.

اينستاگرام رسمى جام جهانى فيفا در پستى با انتشار عكسى 
از دلفى ستاره ايران در اين دوره از جام جهانى زير 17ساله ها، 
صعود مقتدرانه ايران از دور گروهى با 9امتياز از سه بازى را 

مورد تمجيد قرار داده است.

 امروز همه ركوردها شكسته شد 
دربى ميلان با برند چينى 

دانيال صدقى: دربى امشب مادونينا بين اينتر و 
ميلان تفاوت ويژه اى نسبت به رويارويى هاى قبلى 
دو تيم خواهد داشت. با اينكه ژانگ جيندونگ و لى 
يونگونگ مالكان چينى اين دو تيم بازى را از پكن 
تماشا مى كنند ، اما انتظار مى رود براى نخستين 
بار روى سكوهاى جوزپه مه آتزا تعداد تماشاگران 
خارجى دربى ، فراتر از هــواداران ايتاليايى دو تيم 
رود. چراكه دربــى ميلان ديگر به طــور كامل به 
چينى ها تعلق دارد. پرچم هاى ميلان و اينتر كه 
در روزهاى اخير در «چاينا تاون»  ميلان به اهتزاز 
درآمده اند هم از حساســيت ويژه اين ديدار براى 
چينى ها حكايت دارد. از همان نبرد روز 15 آوريل 
فصل گذشته دو تيم كه دربى ساعت 12:30 ظهر 
(زمانى غيرمعمول در رقابت هاى باشگاهى ايتاليا )

برگزار شد ، همه فهميده بودند كه دليل اصلى تغيير 
زمان برگزارى به دليل اختلاف ساعت اروپا و شرق 

آسيا و فراهم كردن امكان تماشاى مسابقه در چين 
بوده اســت. اين بار زمان برگزارى دربى به همان 
ساعت شامگاهى ديرينه خود بازگشته ولى پرچم 
هاى آويزان ميلان و اينتر در خيابان هاى چايناتاون 
از تغيير برند اين بازى از ايتاليايى به چينى خبر مى 

دهند... با اينكه در ايتاليا هنوز خيلى ها حتى يك بار 
هم نام ژانگ و يونگونگ را نشنيده اند و براى همين 
اين مسابقه براى آنها صرفا به دليل نبرد اسپالتى و 
مونتلا روى نيمكت يا تقابل لشكر نراتزورى مقابل 

روسونرى اهميت پيدا مى كند. 

معلوم نيســت چند تماشــاگر چينى جزو دهها 
هزار نفرى هســتند كه امشب سكوهاى ورزشگاه 
سن سيرو را اشــغال مى كنند. همواره در دربى 
مادونينــا تمامى بليت ها به فروش مى رســند و 
حتى درســالهاى اخير كه دو تيــم از نظر فنى با 

افت محسوسى روبرو شده و در ميانه هاى جدول 
رده بندى ســير مى كردند هم اين ســنت حفظ 
شــده بود. طبق آخرين آمارهاى منتشر شده در 
رسانه ها، دربى امشــب اينتر و ميلان ركوردهاى 
زيادى را جابجا مى كند. 80 هزار و 18 بليت براى 
اين بازى فروخته شــده كه درآمدى بيش از 4,6 
ميليون يورو را براى دو تيم به همراه خواهد داشت. 
البته فقط سن سيرو نيست كه در رقابت هاى اين 
فصل ليگ ايتاليا با سود چشمگيرى مواجه شده 
است . در هفت هفته ابتدايى ليگ به طور متوسط 
 A23هزار و 730 هزار نفر در ورزشگاههاى سرى
حضور يافته اند كه اين تعداد افزايش قابل توجهى 
را نسبت به سه سال اخير نشــان مى دهد و اين 
ميانگين حتى در هفته هشــتم به لطف سه بازى 
بزرگ اين هفته به 27 هــزار و 700 نفر افزايش 

مى يابد.

سينا حســينى : در روزهــاى پايانى حضور 
پوررضايى در اداره ورزش و جوانان شهرســتان 
مشهد، محمد جهانى فر به عنوان رئيس قطعى 
هيئت به مراجع چهارگانه معرفى شد تا مراحل 
قانونى براى تأييد صلاحيــت وى صورت گيرد. 
خبر انتصاب جهانى فر بــه عنوان رئيس جديد 
هيئت فوتبال مشهد از ســوى اداره كل ورزش 
و جوانان نيز تأييد شد تا فوتبالى ها خيال شان 
در اين باره قدرى آرام شود اما نكته جالب توجه 
اينجاســت با وجود تأييد نهايى جهانى فر هنوز 
حكم رياست جهانى فر از سوى برادران به اداره 
ورزش و جوانان ابلاغ نشــده تا اين نكته دوباره 

حاشيه ساز شود.
صالح نژاد رئيس جديــد اداره ورزش و جوانان 
مشــهد مى گويد:« از نظر قانونى آقاى جهانى 
فر بايد فعاليت خود را در هيئت فوتبال مشــهد 

آغاز كند اما مشخص نيست چرا برادران حكم او 
را تأييد نمى كند.» براى اطلاع از چرايى ماجرا 
و دليل مخالفت برادران با اين اتفاق با وى تماس 
گرفتيم تا نظر وى را در اين رابطه جويا شويم اما 
وى از پاسخ به تماس ما خوددارى كرد تا همچنان 
ابهامات در خصوص رفتار وى باقى بماند. اما نكته 
جالب اينجاست كه جهانى فر هم در برهه كنونى 
بلاتكليف است و خودش نمى داند چرا اراده اى 
براى صدور ابلاغ از ســوى رئيس هيئت استان 

وجود ندارد.
محمد جهانى فر در پاســخ به سوال خبرنگار 
قدس مبنــى بر اينكــه چرا هيئت اســتان و 

متولى آن از صدور ابلاغ شــما طفره مى رود، 
مى گويد:« خودم هم از اين مسئله متعجبم، از 
روز اول تمايلى به قبول اين مسئوليت نداشتم 
اما پس از تماس مديــركل و صحبت با آقاى 
صبوريان بــا وجود نبود انگيــزه لازم تصميم 
گرفتم براى كمك به فوتبال وارد كار شوم اما 
انگار اراده اى براى صدور ابلاغ من وجود ندارد. 
شــرايط و كار كردن در اين فضاى مســموم 
و آلوده بــا وجود به هم چســبيده هاى حوزه 
فوتبال زياد مــورد تمايل من نيســت ولى به 
احترام دوستان تا اين لحظه هيچ حرفى نزدم»
وى در ادامه مى گويد:« نمى دانم مشكل كجاست 

اما با وجود عضويت من در هيئت رئيسه هيئت 
استان هنوز اين مسئله در جلسه هيئت رئيسه 
عنوان نشده اســت. نكته اى كه نبايد فراموش 
كنيم اين است كه فوتبال مشهد پيشانى فوتبال 
استان اســت، افرادى كه براى اداره اين هيئت 
وارد عمل مى شــوند به خوبى مى دانند كه بايد 
آبرو و اعتبار خودشان را بگذارند به همين دليل 
من پيگير اين ماجرا نيســتم چون عده اى فكر 
مى كنند من سر و دست مى شكنم تا مسئوليت 

قبول كنم»
جهانى فر با انتقاد از وضعيــت حاكم بر فوتبال 
مشهد مى گويد:« فضاى فوتبال استان هم نشات 

گرفته از فضاى فوتبال كشور است متاسفانه جو 
مسمومى در همه جاى فوتبال ما وجود دارد كه 
خراسان رضوى و مشــهد هم از اين قاعده جدا 
نيست.بد اخلاقى ها و بده بستان هاى عجيب در 

حوزه فوتبال جريان دارد.»
جهانى فر در ادامه مى گويد:« اگر قرار نيست من 
در آنجا حضور پيدا كنم پس چرا اين مسئله به 
صورت شفاف اعلام نمى شود، تاخير بيش از اين 
نه تنها به سود فوتبال مشهد نيست بلكه باعث 

زير سوال رفتن شخصيت افراد هم مى شود»
جالب توجه اينجاست كه يك مقام آگاه در اداره 
كل ورزش و جوانان به قدس خبر داده است كه از 
نظر اين اداره كل جهانى فر گزينه حائز صلاحيت 
است و بر اساس استعلام هاى چهارگانه بايد به 
ســرعت به صورت قانونى از سوى هيئت استان 

معرفى شود .

 جهانى فر: فضاى فوتبال مسموم است 
رئيس هيئت فوتبال مشهد همچنان در انتظار ابلاغ حكم



 جامعه/ محمود مصدق 
دخل و خرج بیمارستان های دولتی 
بــا هم همخوانی نــدارد. البته این 
موضوع تازه ای نیســت و این مراکز از چند دهه 
پیش با این مشــکل روبه رو بوده اند، اما آنچه که 
این روزها آن را بیشتر حاد جلوه داده، اختلال یا 

کاهش یکی از منابع درآمدی آن هاست.
 در واقع پس از اجرای طرح تحول نظام سلامت 
جبران کاهش پرداختی هزینه های ســلامت از 
جیب مردم به عنوان یکی از منابع درآمدی مراکز 
بهداشتی و درمانی به عهده سازمان های بیمه گر 
و دولت گذاشته شد و از آنجا که بیمه ها و وزارت 
بهداشت و درمان نیز دچار مسائل مالی هستند 
و نمی توانند به تعهداتشان عمل کنند در نتیجه 
بیمارســتان های دولتی هر روز بیش از پیش با 
کاهش منابع درآمدی و به تبع آن با کاهش بهره 
وری روبه رو می شوند. شاید بر همین اساس است 
که پس از نزدیک به یک دهه از مسکوت ماندن 
طرح هیئت امنایی کردن بیمارستان های دولتی 
به عنوان راهکار حل مشکل یاد شده بتازگی وزیر 
بهداشت بر اجرای آن تأکید می کند و بصراحت 
می گویــد، بــرای کنترل و کاهــش هزینه های 

بیمارستانی چاره ای جز این نداریم. 
با این همه، پرســش این اســت کــه واگذاری 
مسئولیت اداره بیمارستان ها به گروهی متشکل 
از نمایندگان بخش های مختلف بیمارســتان و 
حامیان منافع مردم که تحــت عنوان واگذاری 
تصدی بیمارســتان ها نیز در قانون برنامه پنجم 
آمده اســت تا چه انــدازه الزامی اســت؟ اصلًا 
هزینه های بیمارستان های دولتی چه مقدار است 
که اصلاح ســاختار مدیریتی اش ضرورت دارد؟ 
آیــا واقعاً اجرا کردن این مدل که از آن به عنوان 
خودگردانی بیمارستان ها تعبیر می شود، نتیجه 
بخش خواهد بــود؟ نکته دیگر اینکه طرح مورد 
نظر با چه چالش هایی روبه روست و مهم تر از همه 
اینکه وزارت بهداشــت تاکنون برای اجرای مدل 

یاد شده، چه اقدام  هایی انجام داده است؟ 

  استقلال بیمارستان ها یک ضرورت است
قائم مقام وزارت بهداشــت، درمــان و آموزش 
پزشکی در پاســخ به قدس می گوید: از آنجا که 
اداره بیمارســتان های دولتی در حال حاضر به 
بودجه دولت و بیمه ها وابسته است، نمی توان آن 
گونه که شایسته است بر آن ها کنترل و نظارت 
کرد، اما با هیئت امنایی شدن بیمارستان ها هر 
کدام از آن ها می تواننــد، درآمدها و هزینه های 
خود را کنترل کنند و مکانیزم کاهش یا افزایش 
پرسنل، خریدها و پرداختی ها را به صورت مستقل 
پیش ببرند. دکتر ایرج حریرچی با اشاره به اینکه 
با تفویض اختیار مدیریت به بیمارستان ها، آن ها 

به عنوان یک واحد مســتقل و خود گردان عمل 
می کنند، می افزاید: البته از اول سال یک سقف 
اعتباری برای بیمارستان ها مشخص می شود تا 
براساس آن هزینه های خود را اولویت بندی کنند. 
وی بالا بودن هزینه های بیمارستانی را مهم ترین 
الزام برای اجرا کردن مدل یاد شده، می خواند و 
می گوید: بین 40 تــا 43 درصد کل هزینه های 
سلامت کشــور در داخل بیمارســتان ها اتفاق 
می افتد؛ مثلاً تنها در مجتمع بیمارســتانی امام 
خمینی تهران بیــش از 700 میلیارد تومان در 
ســال هزینه می شــود. بنابر این برای کنترل و 
کاهش هزینه ها باید چنین بیمارســتان هایی از 
لحاظ مدیریت استقلال پیدا کنند و در این راستا 
هم باید از هیئت امنایی که در دو حوزه عمومی و 
بهداشت و درمان از توانمندی های بالای اقتصادی 
و مدیریتی برخوردار هستند، کمک گرفته شود. 

حریرچی هیئت امنایی شــدن بیمارستان های 
دولتــی را آرزوی چند دهه ای کشــور می خواند 
و می گویــد: قطعاً ایــن مدل بــرای اداره بهتر 
بیمارســتان ها جواب می دهد و نتیجه مثبتی به 
دنبال خواهد داشت. وی با اشاره به اینکه برخی 
از بیمارستان های کشــور با روش هیئت امنایی 
اداره می شــوند، می افزاید: با این وجود با آموزش 
1000 نفر از مدیران حال حاضر بیمارستان های 
دولتی می خواهیم به صورت آزمایشی شماری از 
بیمارستان های دولتی را وارد پروسه هیئت امنایی 
کنیم.سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش 

پزشکی بحث تفویض اختیارات به بیمارستان ها 
را مهم ترین چالش اجرای طرح یاد شده، می داند 
و تأکید می کند: ایــن کار باید به صورت قانونی 
انجام بگیرد و نیاز اســت تا دستگاه های نظارتی 

هم همکاری کنند.
حریرچی با اشــاره به محدودیت منابع مالی به 
عنــوان دومین چالش جدی پیــش روی طرح 
یاد شده، می افزاید: موفقیت اکثر مدل های اداره 
بیمارستان ها منوط به این نکته است که بدانند 
چــه میزان بودجه دارنــد و در چه مقطع زمانی 
دریافــت می کند. چــون یک واحــد اقتصادی 
حتی اگر بســیار خوب هم اداره شود، اگر بودجه 
دریافتی اش با تأخیرهای زیاد صورت گیرد، دچار 
اشکال می شود. وی در پاسخ به این پرسش که آیا 

با هیئت امنایی شدن اداره بیمارستان های دولتی 
پرداخــت هزینه درمان از جیــب مردم افزایش 
می یابد، می گوید: قطعاً تغییری در نظام پرداخت 
رخ نخواهــد داد. در واقع پرداخت ها براســاس 

تعرفه های دولتی خواهد بود. 
نایب رئیس کمیسیون بهداشت، درمان و آموزش 
پزشــکی هم چنیــن نگاهــی دارد. او اگرچه با 
واگذاری تصدی مدیریت بیمارستان های دولتی و 
اداره این بیمارستان ها با روش هیئت امنایی موافق 
است، اما می گوید: این روش زمانی جواب می دهد 
و به کاهش هزینه هــا و افزایش بهره وری منجر 
می شود که نظارت کامل و جامعی بر آن از سوی 
وزارت بهداشت و دیگر دستگاه های مسئول شود. 
دکتر محمد حســین قربانــی در همین زمینه 
می افزایــد: با توجه بــه اینکه فضــا و امکانات 
بیمارستان های دولتی متعلق به دولت است، نباید 
نگاه صرف خصوصی در این گونه بیمارســتان ها 
حاکم شــود؛ یعنی بحث رعایــت تکریم بیمار 
بسیار مهم است. در واقع با هیئت امنایی کردن 
اداره بیمارســتان ها نبایــد فضــا را رها کنیم تا 
بیمارستان ها هر طور دلشان خواست، تعرفه ها را 
از بیماران دریافت کنند و یا ســطح کیفیت ارائه 
خدمــات را کاهش دهند. وی کوچک تر شــدن 
دولت را از طریق برون سپاری مسئولیت ها اقدامی 
مثبت و در راســتای قانون می خواند و می گوید: 
این گونه دولت امکان نظارت بهتر را پیدا می کند 

و بهره وری بیمارستان افزایش می یابد. 

وی با اشاره به اینکه تاکنون روش هیئت امنایی 
در بیمارستان های کشــور چندان تجربه نشده 
اســت، می افزایــد: این امر یکــی از چالش های 
جدی وزارت بهداشت در واگذاری اداره مدیریت 
بیمارســتان ها به فعالان حوزه بهداشــت است. 
بنابراین لازم است، دستگاه متولی ابتدا به صورت 
آزمایشی آن را اجرا کند و اگر جواب قطعی داد در 

تمام بیمارستان های دولتی اجرا کند.

  نظارت جامع می خواهیم 
عضو دیگر کمیســیون بهداشت و درمان هم در 
اظهارات مشــابهی می گوید: با توجه به پرداخت 
نشدن مطالبات بیمارســتان ها از سوی بیمه ها 
و همچنیــن ناتوانی دولت در انجام تعهداتش به 
دلیــل وضعیت بد اقتصادی، بســیاری از مراکز 
درمانی دچار چالش شده اند و نمی توانند، خدمات 
بموقــع و با کیفیت به مردم ارائه کنند؛ از این رو 
برای برون رفت از وضعیــت فعلی، اجرای مدل 
هیئت امنایی کردن بیمارستان راهکاری مناسب 
است، اما برای اینکه نتیجه رضایت بخش باشد، 
باید بر روند اجــرای آن نظارت دقیق و جامعی 
صــورت گیرد. دکتر منوچهر جمالی سوســفی 
مسائل و محدودیت های مالی را مهم ترین چالش 
اجرای طرح یاد شــده، می خوانــد و می گوید: 
بیمه ها باید بموقع بدهی شان را به بیمارستان ها 
پرداخت کنند در غیــر این صورت حتی با اداره 
بیمارستان ها به روش هیئت امنایی نتیجه خاصی 

حاصل نخواهد شد.

  پزشکان با بخشنامه اداره نمی شوند
وزیر ســابق وزارت بهداشت و درمان هم اگرچه 
از واگذاری تصدی و مدیریت بیمارســتان های 
دولتی دفاع می کند، اما معتقد است که این اقدام 
باید بدون واگــذاری حق مالکیت و همچنین با 

ضابطه ای دقیق و نظارت سنگین انجام گیرد. 
دکتر طریقت منفرد با اشــاره به اینکه اگر همه 
ستاد ها و امکانات صف در اختیار بیمارستان قرار 
گیرد، آن وقت صف در کنار مردم قرار می گیرد، 
می افزاید: نمی توان قشــر پزشکان را با بخشنامه 
اداره کــرد، بلکه باید به آن ها اختیار داد و از آنان 

مسئولیت خواست.
وی با اشاره به اینکه بیمارستان صدر از مدت ها 
قبل به صورت هیئــت امنایی اداره می شــود، 
می گوید:اینجا تنها بیمارستانی است که با تعرفه 
دولتی اداره می شود و از جایی یارانه نمی گیرد، اما 
سود آور است و همه از وضعیت آن راضی هستند.

وی در همیــن زمینه می افزاید: ایــن تجربه و 
تجربه های مشابهش نشان می دهد که اگر مصوبه 
واگذاری مدیریت بیمارستان های دولتی بدرستی 

اجرا شود، نتیجه مثبتی به دنبال خواهد داشت.

مسئولان و صاحبنظران در گفت و گو با قدس تأکید کردند

حفظ کیفیت، پیش شرط استقلال بیمارستان ها
یکشنبه   23 مهر 1396
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جامعه

آنچه می خوانید :
موضوع هیئت امنایی شدن بیمارستان 
راهــکاری اســت کــه پس از گذشــت 
چندین ســال بار دیگر وزارت بهداشت 
و درمان در شرایطی که بیمارستان ها با 
مشکلات اقتصادی مواجه اند برای برون 
رفــت از ایــن وضعیت پیشــنهاد کرده 
است. نخستین پرسش این است که با 
اجــرای این طرح هیچ افزایش پرداختی 

برایشان به دنبال خواهد داشت؟

 

زن سنگ شکن هنوز پتک می کوبد!
مریم نصیری زاده؛ یک زن خوزســتانی اســت که در یکی از 
روستاهای رامهرمز در معدن ســنگ کار می کند. یازده سال 
اســت روزی دو بار بــه بیابان می رود. به ضرب پتک ســنگ 
می شــکند و کوهی از سنگ پشــته می کند تا غروب کامیون 
سنگ ها را بار بزند و برود. زن رامهرمزی هم سنگ می شکند، 

هم پشته می کند هم به تنهایی بار کامیون می زند.
داشتم تلویزیون خوزســتان را تماشا می کردم که چشمم به 
یک رپرتــاژ کوتاه چند دقیقه ای مرکز صدا و ســیمای اهواز 
افتاد. شــغل این زن رامهرمزی مانند هیچ زن ایرانی نیســت! 
مانند خانم های نماینده مجلس نیســت، مانند خانم زاده های 
آقازاده نیست که همه الحمدلله دکترا گرفته و پشت میزنشین 
شده اند. زنی کوخ نشــین مانند فرهاد کوه کن و سنگ تراش 

است.
اما از او محترم تر و بزرگوارتر اســت، زیرا نان آور هشــت نفر 
اســت. هفت بچه دارد، زن عشایری خوزستان است. شوهرش 
از کار افتاده و نابیناست، توانایی راه رفتن را ندارد. صبح زود از 
خواب برمی خیزد؛ به چند مرغ و خروسی که در خانه محقرش 
دارد، در حیــاط مخروبه ای بدون در و دیــوار دان می دهد و 
صبحانه خانواده را آماده می کند. از ساعت 6 بامداد کارش آغاز 
می شود؛ از آرد نان می پزد، سپس گله بزها و شاید میش های 
معدودش را به چرا می برد. برای خبرنگار تلویزیون اهواز شرح 
می دهد که فرزندش برای رفتن به مدرســه پول کرایه نداشته 
برنجــی به راننده خودرویی فروخته بچه را به مدرســه برده؛ 
بچه اش گله کرده امروز درســت شد فردا چه کنم؟ نمی دانید 
چقدر مات و مبهوت و متأثر شدم. آخر آیا کسی فکر نمی کند، 

اینان هم هموطنان ما هستند؟
در آفتاب ســوزان خوزستان به ضرب دست و بازو سنگ  ها را 
خــرد می کند و پولی از راننــده می گیرد که صرف خرج خانه 
می شود. شب که به منزل یعنی آن کومه گلی می رسد بساط 
شــام را که همان نان و پنیر و ماست است برای چهار پسر و 

سه دخترش می چیند.  
او 11 سال اســت به جای شوهر بیمار و عاجزش سنگتراشی 
می کند! نمی دانم روزانه چقدر درآمد دارد؟ اگر یک روز بیمار 
شــود آن روز شــوهر فقیر و بچه هایش نان روز و شب ندارند. 
او دارای ژن مرغوب نیســت که مثل فلان شخصیت میلیاردر 
حدود 46 شغل داشته باشد. دختر وزیر سابق نیست که هنوز 
کلاس اول دکترا نرفته خانم دکتر خوانده شــود و بر صندلی 

مدرس تکیه زند.
دلم بر مظلومیت خود و خانواده اش ســخت سوخت و به درد 
آمد. او نه آپارتمان می خواهد و نه ویلا در زعفرانیه. او حداقل 
زندگی را برای خود و شــوهر از کار افتــاده و هفت فرزندش 

می خواهد.
قهرمان فلان کشور فوتبالیست میلیاردر از خود راضی نیست 
که وقتــی 100 میلیون کمتر بگیرد تغییر تیم و حتی هویت 
و ملیت می دهد. قهرمان مملکت کاراته باز و بسکتبالیســت و 
والیبالیســت زن نیست. این قهرمان راستین کشور است. این 
زن نماد زن شرافتمند و وفادار و پاکدامن و مادر نمونه کشور 

است.
جناب دولتمداران آیا هرگز سراغ امثال این زن رفته اید؟ کلیپ 
رپرتاژ تلویزیون اهواز را بخواهید و در جلســه هیئت دولت به 
تماشا بگذارید و از وزیر تعاون و کار و امور اجتماعی و تعاون و 

رفاه بپرسید برای این زن و امثال او چه کرده است؟
از خانم هــای مجلس بپرســید از امثال ایــن زن قهرمان چه 
حمایتی کرده اند؟ از خانم ابتکار بپرســید، آیا شــنیده و این 
همه کشورها که رفته دیده زنی پتک بکوبد و سنگ بشکند؟ 
آیا او محکوم به اعمال شاقه و کار اجباری است که باید روزی 
هفت- هشــت ساعت پتک بکوبد و سنگ بشکند. در شوروی 
ســابق نظیر این مناظر دیده می شــد که زنان تبر به دســت 
درخت بکنند یا یخ خیابان ها را در زمستان های سرد بشکنند.

در فضای مجازی فیلم خبری راشیاتودی را دیدم که شهردار 
شــهری در روســیه دســتور تخلیه خانــه ای را در محله ای 
می دهد؛ این زن نامه ای به پوتین می نویســد. نامه به دســت 
پوتین می رســد. پس از چند روز پوتین به اتفاق محافظانش 
به آن محله و به دیدن خانم روســی مــی رود. فیلم، پوتین را 
در حالی که کتش را از تن درآورده نشــان می دهد. پوتین از 
اتومبیل خود در حالی که یک خودروی ون حامل محافظانش 
او را بدرقه می کند، در محله فقیرنشــین پیاده می شود. قبلًا 
به زن فقیر روســی اطلاع داده شــده کــه نمایندگان رئیس 
جمهوری برای حل مشکل او در فلان ساعت و روز به دیدنش 
خواهند آمد؛ زن روســی فقیر و دختــران او جلوی در خانه 
محقر چوبین به انتظار نمایندگان ریاست جمهوری کشور 19 
میلیون کیلومترمربعی روسیه با حدود 200 میلیون جمعیت 

ایستاده اند، اما ناگهان خود او را می بینند.
پوتین از اتومبیل پیاده می شــود. به احترام شــهروند روسی 
کار جالبــی می کند یعنی کت خود را به تن او می کند، با زن 
فقیر و دختران او احوالپرسی و روبوسی می کند. به سخنان او 
گوش می دهد.لبخند زنان به او دلداری می دهد. همراهان یک 
تاج گل بزرگ و یک ســند مالکیت خانــه را می آورند. پوتین 
شاخه گل و سند رســمی مالکیت خانه را به زن فقیر تقدیم 
می کنــد. نفهمیدم خانه ای در محلــی دیگر یا همان خانه، به 
هر حال موجی از خوشــحالی و شــگفت زدگی برمی خیزد. 
همه کف می زنند و هلهله می کنند و اشک در چشم زن فقیر 

می درخشد.
پوتین خداحافظی می کند و ســوار اتومبیلش می شود و تمام 
ایــن دیدار به پنج دقیقه نمی کشــد. گفتــم،  ای کاش... یاد 

می گرفتیم!
دیدم و شنیدم افسران جوان و شــریف راهنمایی و رانندگی 
رشت برای مستأجر پیرمرد و همسرش که صاحبخانه آن دو را 
بیرون کرده بود، از حقوق ناچیز خودشان خانه ای اجاره کردند 

و مستأجران بی خانمان را اسکان دادند.
چه می شــد آقای رئیس جمهور از دستیاران متعدد خودشان 
می خواســتند به این گونه امور و شــکایات رســیدگی کنند؛ 
اتفاق بدی می افتاد؟ نه راســتی ســبب آفرین و مرحبا گفتن 

روزنامه های زنجیره ای هوادار ایشان نمی شد؟
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جامعه -  محبوبه علی پور: طی روزهای اخیر شنیده شد 
در راستای اجرای »طرحِ ساماندهیِ محوطه برج کبود و مدور« 
در شهر مراغه، قرار است روی سقف گنبدها بتون ریزی کنند.

چندی پیش نیز خبر ایزوگام سقف مسجد جامع اردستان در 
رسانه ها منتشر شد که با مخالفت سازمان میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری این ایده لغو شد. این درحالی است 
کــه حتی گاه آثاری که به ظاهر در قالب اصولی و تخصصی 
مرمت شــده و حتی تغییر کاربری داده اند نیز با مشکلاتی 

مواجه اند. 
مهندس محمد جوادزاده از پیشکسوتان این حوزه با اشاره به 
نقاط ضعف و قوت درعرصه مرمت گفت:گرچه به لحاظ کیفیت 
به دلیل وضعیت آموزشی مناسب دانش آموختگان این رشته 
شرایط مطلوبی در جهان داریم، اما از نظر کمیت به دلیل حجم 
فراوان پروژه هایی که نیازمند مرمت است، شرایط خوبی نداریم. 
همچنین در سال های اخیر شاهد اقبال مردم به این عرصه به 

عنوان سرمایه گذار هستیم. درحالی که در گذشته تنها دولت 
و میراث فرهنگی به دنبال مرمت ابنیه و آثار به منظور حفاظت 
از آن ها بود. از این رو با ورود بخش خصوصی به حوزه مرمت 
به عنوان عرصه اقتصادی با کمبود نیروی متخصص و البته با 
تجربه مواجه هســتیم که در این بخش نابسامانی هایی را به 
همراه داشته است. این فعال حوزه مرمت اظهار کرد: من با 26 
سال سابقه حرفه ای در این عرصه باید همچنان کار بدون مزد 
انجام دهم که فقط آثار حفظ شود. در حالی که سرمایه گذاران 
پروژه با نگاه کاسبکارانه از گوشه و کنار کار می زنند.اینجاست 
که آنچه در حال نابودی اســت، تاریخ و فرهنگ ایرانی است؛ 
زیرا ما به نفس قصه های پشت هر پروژه مرمتی بی توجه ایم. 
درحالی که وقتی افراد به این بناها وارد می شوند باید یک قصه 
تاریخی را بشنوند و ببینند و این را درپروژه های مرمتی نداریم 

و تنها پوسته تاریخی باقی مانده است.
جواد زاده تأکید کرد: زمانی باید پول می دادیم تا آثار تاریخی 

را مرمــت کنیم حال پــول می دهیم تا با مرمــت و تغییر 
کاربری های غیر اصولی میراث فرهنگی ما از بین برود.زمانی با 
نبود رسیدگی این آثار از بین می رفت و امروز با تزریق پول ها 
و سرمایه های بی هدف به این حوزه، شاهد نابودی آثار تاریخی 
هســتیم. وی همچنین ادامه داد: در زمان آغاز روند مرمت، 
متولی و بانی آن سازمان میراث فرهنگی محسوب می شود اما 
با تغییر کاربری در قالب هایی همانند هتل یا رستوران ثمره و 
خروجی آن با کاربری تجاری و گردشگری شناخته می شود. 
از این رو باید استانداردهای مطلوب کاربری نوین را نیز داشته 
باشد.این درحالی است که از معضلات امروز مرمت در کشور 
ما نبود تعامل و هماهنگی میان دستگاه های مرتبط است. برای 
نمونه وقتی سازمان میراث فرهنگی پروژه ای را تأیید می کند، 
کنار این قضیه کارشــناس بهره بــردار متخصصی و یا یک 
مهندس سازه آگاه از شرایط این پروژه وجود ندارد. همچنین 
افــرادی که نقش تصمیم گیری در این روند را دارند، تنها به 
صرف مرمت به این قضیه نگاه می کنند. در حالی که قرار است 
این پروژه در آینده به عنوان هتل یا رســتوران به کارگرفته 
شــود، از این رو استانداردها و شرایط خاص خود را می طلبد.

به این ترتیب گاه از این نظر کارشناسان میراث فرهنگی دچار 
ضعف بوده و هیچ ارتباطی با این سطح تخصصی نداشته اند. 

بنابر این برای انجام هر پروژه باید گروه های متخصص و مرتبط 
آن در کنــار هم قرار بگیرند و آن ها باشــند که حرف آخر را 
می زنند. جواد زاده با اشاره به تجربیات فعالیت خود در دیگر 
کشورها افزود:در جامعه ما هنوز افراد به ارزش بناهای تاریخی 
واقف نیستند و هیچ برنامه ای برای گردش کاری این بناها از 
لحاظ اقتصادی نداریم.در آمریکا بنایی تاریخی را 7-6 یا 12 
میلیون دلار می خرند وقتی که روند مرمت به فرجام می رسد 
ارزش اقتصــادی این بنا 85 و90 میلیون دلار می شــود. در 
حالی که بهای خانه های تاریخی در کشور ما کمی بیشتر از 

خانه های امروزی است.

یک پیشکسوت حوزه مرمت میراث فرهنگی عنوان کرد

پول می دهیم تا تاریخ و فرهنگ کشورمان نابود شود

رئیس کل سازمان نظام پزشکی: سخنگوی کمیسیون برنامه و بودجه عنوان کرد رئیس سازمان ثبت احوال کشور خبر دادیک مدیر وزارت آموزش و پرورش عنوان کرد

 پیامدهای بحرانی استخدام
 ۱۲۱ هزار معلم حق التدریس 

تجمیع اطلاعات کارت های 
هوشمند در کارت هوشمند ملی

زمزمه حذف طرح خرید غیبت 
سربازی در بودجه ۹۷ 

مخالفت با ورود متخصصان بیهوشی 
به محل کار غیرقانونی است

ایلنا: رئیس مرکــز برنامه ریزی و منابع انســانی وزارت 
آموزش و پرورش، استخدام معلمان حق التدریس در این 
وزارتخانــه را بحران و یک معضــل بزرگ توصیف کرد و 
گفت: اگر طرح اســتخدام معلمان حق التدریس اجرایی 
شــود، از آنجا که حدود 93 درصد معلمانِ حق التدریس 
را خانم ها تشــکیل می دهند تا حداقل پنج ســال جذب 
داوطلب دختر در مراکز تربیت معلم متوقف و صفر خواهد 

شد.
اســفندیار چهاربند؛ اظهار داشت: معلمان حق التدریس 
عمدتاً در شــهرها و مراکز اســتان ها فعالیت می کنند و 
در مناطق محروم و دورافتاده که نیاز ما هســتند، حضور 
ندارنــد. بنابراین بایــد در زمان بررســی جزئیات طرح 
اســتخدام این معلمان در مجلــس، به این موضوع توجه 

ویژه ای شود.
وی با اعلام این آمار که 80 درصد معلمان حق التدریس 
به لحاظ منطقه جغرافیایی، دوره تحصیلی و جنســیت با 
نیاز آموزش و پرورش تناســبی ندارند، افزود: بنابراین با 
شرایط موجود، باید به ابعاد و پیامدهای این موضوع توجه 
شود؛ در غیر این صورت استخدام این معلمان به بحران و 

معضل بزرگ و بلند مدتی منجر خواهد شد.

مهر: رئیس ســازمان ثبت احوال کشــور از مصوبه دولت 
برای تجمیع اطلاعات تمامی کارت های هوشمند در کارت 
هوشمند ملی خبر داد و گفت: تا پایان سال اقدامات مؤثری 

در این خصوص انجام خواهد شد.
حمید درخشــان نیا افزود: تاکنون بر اساس اقدامات انجام 
شده با همکاری دســتگاه های مختلف 28 میلیون کارت 
هوشمند ملی صادر شده، به طوری که هر ماه ظرفیت تولید 

این کارت ها به 2/5 میلیون رسیده است.
وی گفت: لازم است همه مردم تا قبل از پایان سال جاری 
بــرای نام  نویســی و صدور کارت هوشــمند ملی به دفاتر 

پیشخوان دولت مراجعه کنند.
درخشان نیا به مصوبه دولت اشــاره کرد و گفت: بر اساس 
مصوبه ای که چندهفته پیش در دولت به تصویب رســید، 
تمامی کارت های هوشــمندی )کارت هوشــمند سلامت، 
گواهینامه، کارت ماشین و...( که از سوی نهادهای مختلف 
تاکنون صادر شده است، اطلاعاتشان در کارت هوشمند ملی 

تجمیع می شود.
وی افزود: هم اکنون بهترین زمان برای مراجعه به دفاتر برای 
نام نویسی و دریافت کارت هوشمند ملی است؛ چرا که فقط 

پنج ماه تا پایان اعتبار کارت های ملی باقی است.

خانه ملت: ســخنگوی کمیســیون برنامــه، بودجه و 
محاســبات مجلس گفت: تمدید خریــد جریمه غیبت 
سربازی در بودجه 97 به نظر ستادکل نیروهای مسلح و 
دولت در خصوص تأثیر آن در تقویت بنیه دفاعی بستگی 

دارد.
محمد مهدی مفتح با اشاره به اینکه امسال معلوم نیست 
دولت در لایحه بودجه ســال 97 موضوع خرید سربازی 
را بیاورد و زمزمه هایی شــنیده می شود که ممکن است 
این بند در بودجه 97گنجانده نشــود، تصریح کرد: باید 
تا زمان تقدیم بودجه به مجلس منتظر ماند و دید دولت 
در لایحــه بودجه ای کــه تقدیم مجلــس می کند، برای 
 ایــن موضوع چه پیش بینــی و تمهیداتی در نظر گرفته

 است.
وی در پاســخ به پرسشی در خصوص اضافه شدن غایبان 
کمتر از هشــت ســال به مصوبه جریمه مشمولان غایب 
خدمت ســربازی، گفت: باید دید موضوع چه تأثیری در 
تقویت بنیه دفاعی خواهد داشــت و کارشناسان مربوطه 
باید در این باره نظر بدهنــد که اگر بخواهد این موضوع 
منجر به ضعف بنیه دفاعی و خالی شــدن ســربازخانه ها 

شود، طبیعتاً با آن موافقت نخواهد شد.

ایرنا : رئیس کل ســازمان نظام پزشــکی گفت: چنانچه 
ممانعت از حضور همکاران بیهوشــی در محل کار صحت 
داشته باشد، این مسئله غیرقانونی بوده و نیازمند پیگیری 

جدی است.
ایرج فاضل با اشاره به اینکه در روزهای اخیر شایعات زیادی 
درخصوص اعتراضات همکاران بیهوشــی شنیده می شود، 
اظهار کرد: تماس هایی در این زمینه گرفته شــده و گفته 
می شود که از حضور همکاران بیهوشی در محل کار ممانعت 
شــده است که اگر این مســئله صحت داشته باشد، امری 

غیرقانونی بوده و نیازمند پیگیری جدی است.
وی افزود: سازمان نظام پزشکی در صیانت از حقوق همکاران 

خود کوتاهی نخواهد کرد.
اظهارات ایرج فاضل در حالی است که وزارت بهداشت چند 
روز پیش در اطلاعیه ای متن منتشر شده در فضای مجازی 
مبنی بر ممانعت وزارت بهداشــت بــرای ورود متخصصان 

بیهوشی را کذب دانسته بود.
بر اســاس اعلام دفتر بازرسی وزارت بهداشــت، دو نفر از 
منتشــرکنندگان اصلی این خبر شناسایی و علاوه بر طرح 
شــکایت در دادگاه به اتهام نشر اکاذیب به هیئت انتظامی 

اعضای هیئت علمی معرفی شدند.

*خسرو معتضد
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